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رییـــس دانشـــگاه همچـــون ماه هـــای پیـــش در پایـــان 

ـــا دانشـــجویان و همـــکاران  تیـــر 95 در گزارشـــی مکتـــوب ب

ـــت. ـــخن گف س

متن کامل این گزارش به شرح زیر است:

 همکاران دانشگاهی و دانشجویان عزیز سلام

ـــان امتحـــان اســـت و حســـن  ـــرای دانشـــجویان زم ـــاه ب تیرم

ـــر  ـــز در روز 31 تی ـــام آن آزمـــون ارتقـــاء دســـتیاران عزی خت

بـــود. امیـــدوارم آزمون هـــای برگـــزار شـــده از اســـتانداردهای 

ـــز  ـــا نی ـــجویان م ـــد و دانش ـــوده باش ـــوردار ب ـــول برخ قابل قب

ـــند. ـــه باش ـــی گرفت ـــود را به خوب ـــلاش خ ـــه ت نتیج

ـــن  ـــکی در ای ـــروه پزش ـــون گ ـــی پیرام ـــات اجتماع موضوع

ـــس  ـــت پ ـــن جه ـــه همی ـــت و ب ـــه داش ـــان ادام ـــاه همچن م

ـــن بخـــش  ـــه ای ـــاه ب ـــای دانشـــگاه در تیرم ـــان رویداده از بی

ـــت. ـــم پرداخ ـــاص خواه اختص

Á رويدادهای دانشگاه 

تضتشفتتافطششتشیشستتجشهوشی
ـــه  ـــار ادام ـــای افط ـــان میهمانی ه ـــاه رمض ـــه دوم م در نیم

ـــور  ـــت رئیس جمه ـــا ضیاف ـــن افطاری ه ـــه ای ـــت. ازجمل داش

ـــق  ـــم طب ـــده ه ـــه بن ـــود ک ـــگاهیان ب ـــرای دانش ـــرم ب محت

برنامـــه اولیـــن ســـخنران ایـــن برنامـــه بـــودم. در یـــک وقـــت 

ـــان  ـــادی را بی ـــب زی ـــوان مطال ـــه نمی ت ـــه ای البت 5-6 دقیق

کـــرد امـــا مـــن بـــه تأکیـــد در مـــورد پرداخت هـــای پزشـــکان 

و کادر درمانـــی توضیحاتـــی دادم کـــه گـــزارش آن در ســـایت 

دانشـــگاه موجـــود اســـت و در مـــاه قبـــل هـــم قســـمتی 

ـــاس  ـــر اس ـــه ب ـــه کاران ـــه آنک ـــردم. خلاص ـــر ک از آن را ذک

ـــرد  ـــش کارک ـــور افزای ـــور و به منظ ـــن کش ـــط و قوانی ضواب

ـــن  ـــه مراجعی ـــتر ب ـــت بیش ـــه خدم ـــکی و ارائ ـــروه پزش گ

مراکـــز دولتـــی پرداخـــت می شـــود و اگـــر بازنگـــری در 

ـــاد  ـــام ابع ـــت تم ـــد به دق ـــد بای ـــر باش ـــدل موردنظ ـــن م ای

ـــت. ـــر گرف آن را در نظ

حضوشتآقشیتوزیتتدشتدانشگشش
بازدیـــد وزیـــر محتـــرم بهداشـــت از پـــروژه مرکـــز آکادمیـــک 

فارابـــی، افتتـــاح ســـاختمان شـــماره 2 مجتمـــع بیمارســـتانی 

امیراعلـــم و بازدیـــد از رونـــد بازســـازی بیمارســـتان مروســـتی 

دیگـــر رویـــداد مهـــم ایـــن مـــاه بـــود. راه انـــدازی ایـــن 

ـــه  ـــال ب ـــش از 2 س ـــه بی ـــن ک ـــی خیری ـــاختمان اهدای س

ـــع  ـــان از مناب ـــارد توم ـــدود 25 میلی ـــد و ح ـــول انجامی ط

ـــر  ـــای دکت ـــلاش آق ـــول ت ـــد محص ـــرف آن ش ـــگاه ص دانش

حســـن توکلـــی در دوران تصـــدی ریاســـت ایـــن بیمارســـتان 
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ت

ــتان  ــل بیمارسـ ــازی کامـ ــن نوسـ ــود. همچنیـ بـ

ـــگاه  ـــه دانش ـــان ب ـــه ایش ـــرف ورث ـــه از ط ـــتی ک مروس

ـــدوارم در  ـــت و امی ـــن دوران اس ـــول ای ـــده، محص ـــح ش صل

ـــک  ـــورت ی ـــز به ص ـــتان نی ـــن بیمارس ـــده ای ـــاه آین ـــه م س

مرکـــز جراحـــی روزانـــه و کلینیـــک ویـــژه بـــه ظرفیـــت 

مجتمـــع بیمارســـتانی امیراعلـــم اضافـــه شـــود. ضمـــن 

ـــای  ـــدوارم آق ـــی امی ـــر توکل ـــای دکت ـــات آق ـــر از زحم تقدی

ـــا  ـــد را ب ـــن رون ـــه رئیـــس بیمارســـتان ای ـــر آرش جعفری دکت

ـــد. ـــال کنن ـــت دنب جدی

معتفیتیکتمتکزتهشکششتسشزمشنتجهشنیتبهداشت
ـــات  ـــی مطالع ـــز مل ـــی مرک ـــمی معرف ـــم رس ـــزاری مراس برگ

اعتیـــاد به عنـــوان مرکـــز همـــکار ســـازمان جهانـــی بهداشـــت 

در حضـــور یـــک هیئـــت بلندمرتبـــه از ایـــن ســـازمان شـــامل 

معـــاون دبیـــر کل و مدیـــرکل اعتیـــاد ایـــن ســـازمان، اتفـــاق 

مهمـــی بـــود کـــه ذکـــر آن و تشـــکر از دســـت اندرکاران 

ـــر را لازم  ـــم دکتـــر رحیمـــی موق ایـــن مرکـــز بخصـــوص خان

ــی  ــای بین المللـ ــگاه در عرصه هـ ــور دانشـ ــم. حضـ می دانـ

ـــطح  ـــا در س ـــی از آن ه ـــه یک ـــی دارد ک ـــای مختلف جنبه ه

کارشناســـی اســـت. دکتـــر اولـــگ چســـتنوف -معـــاون دبیـــر 

کل- در ســـخنرانی خـــود بـــه صراحـــت بیـــان کـــرد کـــه مـــا 

بیشـــتر خوشـــحالیم کـــه شـــما بـــا همـــکاری می کنیـــد 

چـــون قابلیت هـــای زیـــادی در ایـــن عرصـــه در ایـــران 

ـــود دارد. وج

دومتنتجلسهتمنطقهتآمشیشیت0ت
برگـــزاری دومیـــن جلســـه منطقه آمایشـــی 10 آمـــوزش علوم 

پزشـــکی شـــامل دانشـــگاه های علـــوم پزشـــکی تهران، شـــهید 

بهشـــتی، ایـــران، بقیه اللـــه، ارتـــش، شـــاهد، تربیـــت مـــدرس 

و مؤسســـه پاســـتور و ســـازمان انتقـــال خـــون همزمـــان 

ـــران  ـــکی ته ـــوم پزش ـــگاه عل ـــس دانش ـــلاغ رئی ـــدور اب ـــا ص ب

ـــن  ـــای ای ـــر رویداده ـــه از دیگ ـــن منطق ـــس ای ـــوان رئی به عن

مـــاه بـــود. در ایـــن جلســـه گـــزارش پیشـــرفت مأموریت هـــای 

ـــد  ـــد و رون ـــه ش ـــوق ارائ ـــازمان های ف ـــک از س ـــر ی ـــژه ه وی

ادامـــه کار مـــورد بحـــث قـــرار گرفـــت.

هتئتتشئتسهتدشتدانشکدشتدنداپزشکی
ـــران  ـــس و مدی ـــات رئی ـــه ملاق ـــه ب ـــاه هیئت رئیس در تیرم

هشـــتمین دانشـــکده کـــه دانشـــکده دندانپزشـــکی بـــود 

ـــرق  ـــکده ها ف ـــایر دانش ـــا س ـــه ب ـــه البت ـــن جلس ـــد. ای رفتن

ـــوع دیالوگـــی کـــه بیـــن اعضـــای هیئت رئیســـه و  داشـــت و ن

ـــود.  ـــاوت ب ـــرار شـــد متف ـــن دانشـــکده برق ـــران گـــروه ای مدی

ـــرق گذاشـــتن  ـــروه ضـــرورت ف ـــران گ ـــه مدی ـــن نکت مهمتری

ـــه  ـــکده ها ب ـــایر دانش ـــا س ـــکده ب ـــن دانش ـــن ای ـــگاه بی دانش

علـــت تفاوت هـــای ماهـــوی آن بـــود و مطالـــب هیئت رئیســـه 

نیـــز بـــر رد ایـــن تفـــاوت و ضـــرورت نـــگاه دوبـــاره همـــکاران 

دانشـــکده دندانپزشـــکی بـــه فعالیـــت آکادمیـــک در دانشـــگاه 

ـــکات  ـــرر شـــد ن ـــار مق ـــن ب ـــرای اولی ـــه ب ـــود. البت معطـــوف ب

ـــا معاونیـــن  ـــه ای ب جزئـــی مدیـــران گـــروه در جلســـه جداگان

ذیربـــط دانشـــگاه بررســـی شـــود و بازخـــورد دو جلســـه 

همزمـــان بـــه دانشـــکده ابـــلاغ گـــردد. لازم اســـت از زحمـــات 

آقـــای دکتـــر بیـــات کـــه در ایـــن دوره مســـئولیت دانشـــکده 

ـــدی ورود  ـــات ج ـــی موضوع ـــد و در برخ ـــده دارن ـــر عه را ب

نموده انـــد تشـــکر کنـــم.

شئتستجدیدتبتشششستشنتبهتامی
ـــس  ـــوان رئی ـــی به عن ـــان صادق ـــر پیم ـــای دکت ـــاب آق انتص

بیمارســـتان بهرامـــی و تقدیـــر از زحمـــات آقـــای دکتـــر 

رهبـــری منـــش در دوره 7 ســـاله ریاســـت ایـــن بیمارســـتان 

از دیگـــر رویدادهـــای تیرمـــاه 95 بـــود. اســـتفاده از نیروهـــای 

ــی  ــئولیت های اجرایـ ــت در مسـ ــال و تمام وقـ ــوانِ فعـ جـ

ـــط  ـــا را در محی ـــرژی آنه ـــزه و ان ـــتفاده از انگی ـــا اس نه تنه

عملـــی می کنـــد، بلکـــه راهـــی بـــرای تربیـــت مدیـــران ارشـــد 

آینده در ســـطوح مختلف در دانشـــگاه اســـت. حســـن ســـلوک 

و رفتـــار بســـیار متیـــن آقـــای دکتـــر رهبـــری منـــش در ایـــن 

ـــان  ـــرای ایش ـــود و ب ـــده ب ـــیار ارزن ـــوز و بس ـــر درس آم تغیی

آرزوی ســـلامت و توفیقـــات بیشـــتر دارم. بـــرای دکتـــر 

ـــبرد  ـــتر در پیش ـــه بیش ـــت هرچ ـــز آرزوی موفقی ـــی نی صادق

ـــتان دارم. ـــن بیمارس ـــگاه در ای ـــداف دانش اه

جشنتیکپششچهتدانشتآموختگشنتدانشگشش
ـــن  ـــگان در آخری ـــه دانش آموخت ـــن یکپارچ ـــزاری جش برگ

ـــل از  ـــود. قب ـــگاه ب ـــر دانش ـــم دیگ ـــداد مه ـــاه روی روز تیرم

هـــر چیـــز بایـــد از همـــت و پشـــتکار اســـتاد گرانقـــدر آقـــای 

ـــگان-  ـــر دانش آموخت ـــس دفت ـــلم بهادری-رئی ـــر مس دکت
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ـــت.  ـــش اس ـــده و الهام بخ ـــع آموزن ـــه واق ـــه ب ـــم ک ـــاد کن ی

ـــا  ـــر م ـــلامت ب ـــزت و س ـــا ع ـــان را ب ـــایه ایش ـــد س خداون

ـــن  ـــن جش ـــه پنجمی ـــه ک ـــن برنام ـــدارد. در ای ـــتدام ب مس

ـــش از  ـــود بی ـــران ب ـــکی ته ـــوم پزش ـــگاه عل ـــه دانش یکپارچ

ـــر  ـــزار نف ـــه ه ـــش از س ـــگان و بی ـــر از دانش آموخت ـــزار نف ه

ـــی  ـــن چمـــن دانشـــکده تربیت بدن ـــان ایشـــان در زمی همراه

ـــادی  ـــدند و در ش ـــع ش ـــم جم ـــار ه ـــران کن ـــگاه ته دانش

ــاید  ــه شـ ــن برنامـ ــدند. ایـ ــهیم شـ ــلان سـ فارغ التحصیـ

ـــن  ـــز میادی ـــران به ج ـــهر ته ـــی در ش ـــن گردهمای بزرگ تری

ورزشـــی باشـــد و علـــت برگـــزاری آن در فضـــای بـــاز کـــه در 

ـــراه  ـــوا هم ـــای ه ـــاب و گرم ـــش آفت ـــا تاب ـــن ب ـــق آغازی دقای

ـــب  ـــیده مناس ـــکان سرپوش ـــه م ـــت ک ـــن اس ـــز همی ـــود نی ب

ـــه  ـــدارد. البت ـــود ن ـــران وج ـــراً در ته ـــاد ظاه ـــن ابع ـــا ای ب

ـــا  ـــر دنی مراســـم مشـــابهی کـــه در ســـایر دانشـــگاه های معتب

ـــت  ـــورت اس ـــن ص ـــه همی ـــولًا ب ـــز معم ـــود نی ـــزار می ش برگ

ـــر  ـــل آن تغیی ـــخ و مح ـــا تاری ـــا گرم ـــاب ی ـــت آفت ـــه عل و ب

ــر  ــی و دکتـ ــر حریرچـ ــان دکتـ ــور آقایـ ــد. حضـ نمی کنـ

ــی وزارت  ــاون آموزشـ ــر و معـ ــام وزیـ ــی قائم مقـ لاریجانـ

ـــن  ـــود. اگرچـــه م ـــم ب ـــن مراســـم مغتن ـــز در ای بهداشـــت نی

به نـــدرت از تمـــام اجـــزای یـــک برنامـــه ابـــراز رضایـــت 

ــور  ــم همین طـ ــه هـ ــن برنامـ ــورد ایـ ــم و در مـ می کنـ

ـــرای  ـــی ب ـــیار خوب ـــره بس ـــم خاط ـــر می کن ـــا فک ـــت ام اس

ـــده  ـــا مان ـــا بج ـــگاه م ـــال 1395 دانش ـــگان س دانش آموخت

ــگان  ــر دانش آموختـ ــکاران دفتـ ــات همـ ــد. از زحمـ باشـ

ـــر  ـــیداحمدیان و دکت ـــر س ـــان دکت دانشـــگاه بخصـــوص آقای

ـــن  ـــازی ای ـــرف آماده س ـــادی را ص ـــت زی ـــه وق ـــری ک گتمی

مراســـم می کننـــد عمیقـــاً سپاســـگزارم.

جشیگششتمدیتانتدشتپتشتفتتکشوش
تمـــام شـــهروندان قاعدتـــاً خواهان پیشـــرفت کشـــور هســـتند 

چـــون همـــه از منافـــع پیشـــرفت بهره منـــد می شـــوند. 

بنابرایـــن اصـــل پیشـــرفت بعیـــد اســـت مـــورد مناقشـــه 

باشـــد. در مـــورد مـــدل پیشـــرفت نیـــز گرچـــه نظـــرات 

ـــم  ـــر معظ ـــط رهب ـــه توس ـــا آنچ ـــود دارد ام ـــي وج متفاوت

به عنـــوان مـــدل مـــورد تأییـــد اعـــلام شـــده »الگـــوي 

ایرانـــي اســـلامي« اســـت کـــه البتـــه تبییـــن مبانـــي و 

ـــت  ـــد فعالی ـــده و نیازمن ـــل نش ـــوز کام ـــات آن هن الزام

ـــن  ـــن در ای ـــه م ـــت. آنچ ـــوزه اس ـــن ح ـــان ای عالم

ـــران در  ـــش مدی ـــواع و نق ـــردازم ان ـــه آن می پ ـــال ب مج

ـــت. ـــرفت اس ـــداف پیش ـــه اه ـــتیابي ب دس

ـــي  ـــي و دولت ـــش خصوص ـــه دو بخ ـــی ب ـــت به طورکل مدیری

ـــد. در  ـــی دارن ـــلًا متفاوت ـــت کام ـــه ماهی تقســـیم می شـــود ک

بخـــش خصوصـــي روش هـــا و ابزارهـــا تـــا حـــدود زیـــادي در 

اختیـــار مدیـــر هســـتند و محدودیت¬هـــاي خیلـــي کمتري از 

ایـــن جهـــت وجـــود دارد. از طـــرف دیگـــر در کشـــور مـــا کـــه 

بـــر اســـاس شـــواهد کمتـــر از 20 درصـــد گـــردش اقتصـــادي 

ـــش در  ـــن بخ ـــر ای ـــزان اث ـــت، می ـــي اس ـــش خصوص در بخ

ـــای  ـــه صحبت ه ـــت و البت ـــاد نیس ـــي زی ـــر خیل ـــال حاض ح

ـــه  ـــده ک ـــرح ش ـــوع مط ـــن موض ـــلاح ای ـــاره اص ـــي درب فراوان

هنـــوز تـــا عملـــي شـــدن آن فاصلـــه زیـــادي داریـــم. در 

ـــوز  ـــي هن ـــاي واقع ـــه معن ـــازی ب ـــراي خصوصی س ـــع ب واق

ـــدارد  حتـــي زیرســـاخت های اولیـــه هـــم در کشـــور وجـــود ن

ـــت.  ـــروت اس ـــد ث ـــتن تولی ـــا ارزش دانس ـــن آن ه ـــه اولی ک

ـــگ  ـــی فرهن ـــه به نوع ـــي ک ـــور عموم ـــك تص ـــاس ی ـــر اس ب

ـــع  ـــا تضیی ـــاوي ب ـــروت مس ـــد ث ـــت، تولی ـــز هس ـــب نی غال

ـــه  ـــق ب ـــي موف ـــا کس ـــر ج ـــگار ه ـــت و ان ـــران اس ـــق دیگ ح

ایجـــاد کار و افزایـــش تولیـــد و به تبـــع آن خلـــق ثـــروت 

ـــت؛  ـــرده اس ـــع ک ـــاني را ضای ـــق کس ـــاً ح ـــود، حتم می ش

ـــدام در  ـــد م ـــن کار را ندارن ـــوان ای ـــود ت ـــه خ ـــرادي ک و اف

حـــال شـــماتت کارآفرینـــان هســـتند. شـــاید ایـــن مهم تریـــن 

ـــد. ـــازی باش ـــع در راه خصوصی س مان

ـــاید  ـــاد و ش ـــش از ٨0٪  اقتص ـــه بی ـــي ک ـــران دولت ـــا مدی ام

تمـــام امـــور دیگـــر کشـــور در دســـت آن هـــا اســـت ماهیـــت 

ـــاي انتخـــاب، انتصـــاب و عـــزل آن هـــا  ـــد. مبن ـــي دارن متفاوت

ـــط  متفـــاوت اســـت، محدودیت هـــای متعـــدد از جهـــت ضواب

ـــد، سیســـتم های نظارتـــي متعـــدد کـــه خـــود  و قوانیـــن دارن

ـــد،  ـــارت دارن ـــان نظ ـــر آن ـــتند ب ـــت هس ـــه حکوم ـــته ب وابس

ـــدود  ـــا ح ـــد و ت ـــار دارن ـــت را در اختی ـــم دول ـــع عظی مناب

ـــتند. ـــي هس ـــائل سیاس ـــع مس ـــادي تاب زی

ـــوي  ـــه الگ ـــن داراي س ـــگاه م ـــران از ن ـــروه از مدی ـــن گ ای

ـــتند: ـــخص هس مش

1- حفـــظ وضـــع موجـــود. در ایـــن الگـــو مدیـــر به جـــز 

ـــادي و  ـــای م ـــل هزینه ه ـــا حداق ـــي ب ـــت فعل ـــظ وضعی حف
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ـــکان  ـــد ام ـــا ح ـــدارد و ت ـــري ن ـــدف دیگ ـــوي ه معن

از بـــروز تنـــش جلوگیـــري می کنـــد. ایـــن گـــروه از 

مدیـــران معمـــولًا دوران طولانـــي مدیریـــت را ســـپري 

ـــت.  ـــي اس ـــا ناراض ـــي از آن ه ـــر کس ـــون کمت ـــد چ می کنن

ـــه علـــت ایـــن رفتـــار اعضـــاي ســـازمان هـــم خالـــي  توجـــه ب

ــازمان های  ــراد در سـ ــر افـ ــگاه اکثـ ــت. نـ ــف نیسـ از لطـ

ـــود  ـــع موج ـــوردن وض ـــم نخ ـــر ه ـــط کار ب ـــه محی ـــي ب دولت

ـــه  ـــري را ب ـــوع تغیی ـــر ن ـــت. ه ـــي اس ـــرایط فعل ـــظ ش و حف

ـــت  ـــث اس ـــن بح ـــه ای ـــارج از حوصل ـــه خ ـــدد ک ـــل متع دلای

ــي  ــرایطی طبیعـ ــن شـ ــد. در چنیـ ــده می داننـ نگران کننـ

ـــوب باشـــد  ـــان محب ـــن کارکن ـــات" بی ـــر "ثب ـــه مدی اســـت ک

ــراي  ــري بـ ــي او خطـ ــار مدیریتـ ــه رفتـ ــت کـ ازاین جهـ

ـــران  ـــلًا مدی ـــران قب ـــن مدی ـــیاري از ای ـــدارد. بس ـــي ن کس

تغییـــر بوده انـــد کـــه در بخـــش ســـوم بـــه آن خواهـــم 

پرداخـــت امـــا به تدریـــج بـــه ایـــن نتیجـــه رســـیده اند 

ـــر  ـــراد دیگ ـــاد، اف ـــد افت ـــي نخواه ـــدارد، اتفاق ـــده ن ـــه »فای ک

هـــم نتوانســـتند و ...«. درواقـــع آن هـــا بـــر اســـاس تجربیـــات 

واقعـــي قبلـــي ایـــن روش را برگزیده انـــد. نقطـــه مثبـــت 

ـــاختارهاي  ـــه س ـــزدن ب ـــیب ن ـــران آس ـــروه از مدی ـــن گ ای

ـــم  ـــه کنی ـــد اضاف ـــد جـــاري اســـت. بای ـــه رون موجـــود و ادام

ـــاده  ـــران فوق الع ـــه مدی ـــور این گون ـــع حض ـــي مواق در بعض

ـــدي  ـــش ج ـــه تن ـــت ک ـــي اس ـــت و آن زمان ـــمند اس ارزش

ـــدن  ـــراب ش ـــري از خ ـــاده و جلوگی ـــاق افت ـــتم اتف در سیس

ـــت. ـــم اس ـــك کار مه ـــاع ی اوض

ـــك  ـــران ی ـــي مدی ـــدی. برخ ـــئولیت بع ـــه مس ـــال ب 2- انتق

ـــیر  ـــه مس ـــد ک ـــت می پذیرن ـــط از آن جه ـــئولیت را فق مس

ـــن  ـــع ای ـــد. در واق ـــوار می کن ـــدی هم ـــمت بع ـــراي س را ب

ـــوند و  ـــازمان نمی ش ـــاي س ـــق وارد فض ـــور عمی ـــروه به ط گ

ـــام  ـــرده و تم ـــه را انتخـــاب ک ـــا دو موضـــوع موردتوج ـــك ی ی

تـــلاش خـــود را بـــراي بـــه نتیجـــه رســـیدن آن صـــرف 

ـــت  ـــران اولوی ـــن مدی ـــراي ای ـــازمان ب ـــده س ـــد. آین می کنن

ـــازمان را  ـــی در س ـــدن طولان ـــای مان ـــون بن ـــت چ اول نیس

ـــولًا  ـــران معم ـــروه از مدی ـــن گ ـــات ای ـــار و ادبی ـــد. گفت ندارن

عمومـــي و بـــدون محتـــواي فنـــي اســـت و بـــه همیـــن 

ـــه علمـــي خـــود  ـــس زمین ـــد صرف نظـــر از پ جهـــت می توانن

ـــي"  ـــران "انتقال ـــند. مدی ـــف باش ـــازمان های مختل ـــر س مدی

ـــب  ـــان اغل ـــد. کارکن ـــي دارن ـــي خوب ـــط اجتماع معمـــولًا رواب

ـــد  ـــایي می کنن ـــرعت شناس ـــران را به س ـــروه از مدی ـــن گ ای

و رفتـــار خـــود را بـــا آنـــان تنظیـــم می نماینـــد و اگـــر 

بـــا موضـــوع موردنظـــر ایشـــان درگیـــر نباشـــند نگـــران 

ـــع  ـــروه تاب ـــن گ ـــت ای ـــول دوران مدیری ـــتند. ط ـــم نیس ه

ـــاه  ـــي کوت ـــد خیل ـــن می توان ـــت بنابرای ـــدي اس ـــمت بع س

یـــا خیلـــي طولانـــي باشـــد. تعـــداد محـــدودی از ایـــن 

مدیـــران البتـــه کامـــلًا حرفـــه ای هســـتند و در هـــر ســـازمانی 

ـــران  ـــت مدی ـــن اقلی ـــد. ای ـــق بوده ان ـــده اند موف ـــه واردش ک

حرفـــه ای هســـتند کـــه در کار مدیریـــت بـــه معنـــای علمـــی 

آن خبـــره هســـتند و بـــه همیـــن دلیـــل می تواننـــد بـــا 

ـــد. ـــازمانی کار کنن ـــر س ـــت در ه ـــی مدیری ـــای علم ابزاره

3- تغییـــر. مدیـــران تغییـــر بـــا شـــناخت نســـبتاً کافـــي 

از محیـــط کار بنـــا دارنـــد در آن تغییـــر ایجـــاد کننـــد و 

ـــان  ـــر خـــود و کارکن ـــروه ب ـــن گ ـــد. ای ـــا دهن شـــرایط را ارتق

ســـخت می گیرنـــد چـــون انتظارتـــي فراتـــر از وضـــع موجـــود 

ـــتند و  ـــع هس ـــدي و پرتوق ـــال، ج ـــران فع ـــن مدی ـــد. ای دارن

ـــازمان  ـــازگاري س ـــد. س ـــه کنن ـــع غلب ـــر موان ـــد ب می خواهن

ـــا  ـــي ت ـــت و گاه ـــر اس ـــخت و زمان ب ـــران س ـــن مدی ـــا ای ب

پایـــان دوره هـــم اتفـــاق نمی افتـــد. بســـیاري از ایـــن مدیـــران 

ـــه  ـــان ب ـــل ایش ـــتند و تمای ـــرژی هس ـــوان و پران ـــبتاً ج نس

ـــي  ـــان تلق ـــودن آن ـــه ب ـــي و کم تجرب ـــي از جوان ـــر ناش تغیی

ـــام  ـــه انج ـــق ب ـــا موف ـــران ی ـــروه از مدی ـــن گ ـــود. ای می ش

ــا شکســـت  ــوند یـ ــازمان می شـ ــرات جـــدی در سـ تغییـ

ـــن  ـــوند. ای ـــارج می ش ـــت خ ـــه مدیری ـــد و از گردون می خورن

ـــی  ـــداف طولان ـــال اه ـــه دنب ـــرواز و ب ـــولًا بلندپ ـــته معم دس

هســـتند و اگـــر بتواننـــد ابزارهـــای مدیریـــت و رهبـــری 

را به درســـتی بـــکار گیرنـــد و شـــرایط عمومـــی و پـــس 

ـــه  ـــی ب ـــه ســـازمان هـــم مناســـب باشـــد توفیقـــات خوب زمین

دســـت می آورنـــد.

ـــای  ـــه  صورت ه ـــي را ب ـــران دولت ـــوان مدی ـــت بت ـــن اس ممک

ـــا  ـــدی تنه ـــن طبقه بن ـــا ای ـــرد ام ـــیم ک ـــم تقس ـــري ه دیگ

ـــه  ـــت. آنچ ـــازمان اس ـــده س ـــه آین ـــان ب ـــگاه آن ـــر ن از منظ

ـــن  ـــت در ذه ـــی اس ـــه مدت ـــوع را ک ـــن موض ـــد ای ـــث ش باع

ـــت  ـــث پرداخ ـــه بح ـــاورم ادام ـــذ بی ـــر کاغ ـــذرد ب ـــن می گ م

ـــن اســـت کـــه اگـــر  ـــود. واقعیـــت ای ـــی ب ـــران دولت ـــه مدی ب
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ـــت  ـــرفت حرک ـــیر پیش ـــور در مس ـــم کش ـــار داری ـــا انتظ م

کنـــد نیـــاز بـــه مدیرانـــی دارد کـــه موتـــور محـــرک باشـــند و 

ـــم  ـــد. مجـــدداً تکـــرار می کن ـــد اهـــداف را محقـــق کنن بتوانن

یکـــی از کمبودهـــای جـــدی بخـــش دولتـــی »مدیـــر تغییـــر« 

اســـت کـــه بـــر کار خـــود مســـلط باشـــند و انگیـــزه پیشـــرفت 

داشـــته باشـــند. بنابرایـــن حضـــور مدیـــران توانمنـــد در 

ـــداف کشـــور اســـت  ـــه اه ـــیدن ب ـــه رس ـــی لازم بخـــش دولت

ـــی از  ـــب یک ـــادی مناس ـــران م ـــه جب ـــت ک ـــی اس و طبیع

عواملـــی اســـت کـــه می توانـــد چنیـــن افـــرادی را بـــه محیـــط 

اجرایـــی جـــذب کنـــد. روشـــن اســـت کـــه میـــزان پرداخـــت 

ـــد و  ـــب باش ـــف متناس ـــطوح مختل ـــراد در س ـــن اف ـــد بی بای

نمی توانـــد از محـــدوده ای خـــارج باشـــد امـــا توجـــه بـــه 

حفـــظ ســـرمایه هایی کـــه بـــرای کشـــور ارزش افـــزوده تولیـــد 

ــد  ــه معتقـ ــن به هیچ وجـ ــت. مـ ــروری اسـ ــد ضـ می کننـ

ـــتم و  ـــه نیس ـــدون ضابط ـــیخته و ب ـــام گس ـــت نظ ـــه پرداخ ب

ـــده  ـــع دریافت کنن ـــه نف ـــاد ب ـــد زی ـــدم درآم ـــس معتق برعک

هـــم نیســـت امـــا اینکـــه ارزش کار مدیـــران دولتـــی را 

ندیـــده بگیریـــم تنهـــا یـــک نتیجـــه دارد و آن خـــروج 

ـــرت  ـــا مهاج ـــری ی ـــد از سیســـتم و کناره گی ـــران توانمن مدی

ایشـــان بـــه بخـــش خصوصـــی اســـت. ازآنجاکـــه در دانشـــگاه 

ـــد و  ـــارف ندارن ـــت غیرمتع ـــا پرداخ ـــران م ـــک از مدی هیچی

بســـیاری از آنـــان بـــا قبـــول مســـئولیت ازنظـــر مالـــی متضـــرر 

ــاره  ــی دراین بـ ــر نگرانـ ــارغ از هـ ــم فـ ــوند می توانـ می شـ

ـــد. ـــایند نباش ـــی خوش ـــر برخ ـــه نظ ـــو ب ـــم ول ـــر کن اظهارنظ

Á دو فقدان بزرگ
ـــک  ـــوان ی ـــتمی به عن ـــاس کیارس ـــای عب ـــوم آق ـــوت مرح ف

هنرمنـــد برجســـته معناگـــرا کـــه دارای آثـــار ارزشـــمند 

ـــرای  ـــزرگ ب ـــدان ب ـــک فق ـــتند ی ـــددی هس ـــی متع اجتماع

ـــن  ـــا ای ـــان ب ـــت. همزم ـــران اس ـــر ای ـــگ و هن ـــه فرهن جامع

فقـــدان کـــه بـــه دنبـــال اقدامـــات درمانـــی ایشـــان در ایـــران 

و متعاقبـــاً فرانســـه رخ داد، فضـــای رســـانه ای وســـیعی در پـــی 

برخـــی اظهارنظرهـــا دربـــاره مســـائل پزشـــکی ایشـــان ایجـــاد 

شـــد کـــه هنـــوز هـــم به طورجـــدی ادامـــه دارد. اگرچـــه ورود 

ـــزارش  ـــک گ ـــا در ی ـــال م ـــه مج ـــث در حوصل ـــن بح ـــه ای ب

ـــت  ـــز نیس ـــم جای ـــور از آن ه ـــا عب ـــت ام ـــگاهی نیس دانش

چراکـــه به راحتـــی نمی تـــوان دربـــاره صحـــت و 

ـــدون اطـــلاع  ـــم ب ـــی آنه ـــات درمان ـــودن اقدام ـــع ب به موق

ـــز  ـــکان نی ـــرای پزش ـــی ب ـــر داد. حت ـــات نظ ـــی از جزئی کاف

ـــی  ـــن مـــوارد کار آســـانی نیســـت و همکاران اظهارنظـــر در ای

ـــم  ـــد ه ـــور دارن ـــی حض ـــیون های کارشناس ـــه در کمیس ک

ــال  ــند. به هرحـ ــه می رسـ ــه نتیجـ ــت بـ ــی به زحمـ گاهـ

ـــا بررســـی دقیـــق  بایـــد بـــه کارشناســـان خبـــره اجـــازه داد ب

ـــد  ـــاره رون ـــان درب ـــا ذینفع ـــو ب ـــده و گفتگ ـــات پرون مندرج

درمـــان مرحـــوم کیارســـتمی اظهارنظـــر کننـــد. نبایـــد 

ـــورد  ـــی در م ـــر عموم ـــوع اظهارنظ ـــر ن ـــرد ه ـــوش ک فرام

ـــه  ـــه ب ـــاد جامع ـــش اعتم ـــث کاه ـــه باع ـــکی ک ـــروه پزش گ

ـــش از  ـــز و بی ـــش از هرچی ـــود پی ـــریف بش ـــر ش ـــن قش ای

هـــر کـــس بـــه ســـلامت مـــردم آســـیب می زنـــد. همـــه 

ـــه  ـــد ک ـــی هســـتند می دانن ـــر کار بالین ـــه درگی دوســـتانی ک

ـــت  ـــاد اس ـــار اعتم ـــا بیم ـــکی ب ـــروه پزش ـــاط گ ـــای ارتب مبن

ـــخیصی  ـــدام تش ـــر اق ـــرای ه ـــار ب ـــد بیم ـــرار باش ـــر ق و اگ

ـــد کادر  ـــا تعه ـــی ی ـــا توانای ـــت ی ـــه صلاحی ـــی ب ـــا درمان ی

ـــت.  ـــد رف ـــش نخواه ـــچ کاری پی ـــد هی ـــک کن ـــان ش درم

ـــن  ـــه م ـــه ب ـــددی در مراجع ـــاران متع ـــام بیم ـــن ای در همی

ســـؤال می کردنـــد کـــه "عمـــل جراحـــی را خـــود شـــما 

انجـــام می دهیـــد یـــا نـــه؟" و ایـــن ناشـــی از شـــائبه ای 

ـــی  ـــل جراح ـــه عم ـــد ک ـــر ش ـــام منتش ـــن ای ـــه در ای ـــود ک ب

ـــایعه ای  ـــدر انجـــام داده اســـت؛ ش ایشـــان را پســـر بجـــای پ

کـــه از اســـاس کـــذب بـــود چراکـــه پـــدر در ســـن بـــالای 90 

ـــت  ـــکی نیس ـــد. ش ـــی نمی کنن ـــه جراح ـــت ک ـــال ها اس س

کـــه جامعـــه پزشـــکی هـــم بایـــد به دقـــت از عملکـــرد اعضـــای 

ـــا تخلـــف  خـــود مراقبـــت کنـــد و در صـــورت احـــراز خطـــا ی

برخـــورد مناســـب را بنمایـــد. مـــردم بایـــد اطمینـــان داشـــته 

ـــود  ـــف خ ـــام وظائ ـــکی در انج ـــروه پزش ـــر گ ـــه اگ ـــند ک باش

قصـــور یـــا تقصیـــری مرتکـــب شـــوند به دقـــت مـــورد 

ـــت. ـــد گرف ـــرار خواهن ـــت ق بازخواس

ـــوع  ـــه در ن ـــود ک ـــی ب ـــات اجتماع ـــدان دوم اخلاقی ـــا فق ام

ـــروه  ـــه گ ـــا علی ـــه ی ـــف ل ـــار مختل ـــراد و اقش ـــای اف رفتاره

ـــاد. اینکـــه مـــردم از گروه هـــای مختلـــف  ـــی اتفـــاق افت درمان

ـــه یکدیگـــر توهیـــن  ـــه خـــود اجـــازه می دهنـــد به راحتـــی ب ب

کننـــد یـــا از الفـــاظ نامناســـب اســـتفاده کننـــد یـــک پدیـــده 



ت

اجتماعـــی بـــدون شـــک منفـــی و بـــه دوراز ادعاهـــای 

ـــراث داری تمـــدن و فرهنـــگ  ـــاره می ـــردم درب ـــن م همی

کهـــن ایـــران اســـت. در همیـــن مـــدت اخیـــر بارهـــا شـــاهد 

ـــه  ـــه ب ـــرادی ک ـــه اف ـــان ب ـــی ایرانی ـــتاری برخ ـــوم نوش هج

ـــد ازجملـــه  ـــان دیـــد مثبتـــی ندارن ـــه آن هـــر علـــت نســـبت ب

یـــک والیبالیســـت، یـــک فوتبالیســـت، یـــک مربـــی یـــا یـــک 

سیاســـتمدار خارجـــی بودیـــم. ســـؤال اینجاســـت کـــه کـــدام 

ـــازه ای  ـــن اج ـــا چنی ـــه م ـــن ب ـــگ که ـــن فرهن ـــمت از ای قس

ـــورد  ـــب در م ـــاظ نامناس ـــرادی از الف ـــه اف ـــت؟ اینک داده اس

پزشـــکان معالـــج اســـتفاده کننـــد و عـــده ای از گـــروه پزشـــکی 

ـــه پاســـخ بگشـــایند  ـــان ب ـــات بســـیار ســـبک زب ـــا ادبی هـــم ب

هـــر دو بـــه یـــک انـــدازه مذمـــوم اســـت صرف نظـــر از 

ـــد  ـــد تأکی ـــم بای ـــاز ه ـــن. ب ـــی طرفی ـــات روح ـــزان تألم می

ـــت و  ـــلاق اس ـــری در اخ ـــد بازنگ ـــا نیازمن ـــه م ـــم جامع کن

ـــردارد کـــه  فاصلـــه گرفتـــن از آن تبعـــات بســـیار جـــدی درب

برخـــی از آن هـــا اکنـــون نیـــز بـــه چشـــم می¬خـــورد. رعایـــت 

ـــه  ـــی جامع ـــلامت روان ـــرای س ـــدی ب ـــرورت ج ـــلاق ض اخ

ـــه  ـــا در حـــال فاصل ـــه نظـــر می رســـد م اســـت و متأســـفانه ب

ـــره کـــه  ـــار روزم ـــوع گفت ـــن از آن هســـتیم حتـــی در ن گرفت

ـــی اســـت. ـــلًا ســـطحی از اخـــلاق عموم ـــه کام مرحل

Á حوا4ی
ـــواده  ـــا خان ـــق شـــدم همـــراه ب ـــد فطـــر را موف تعطیـــلات عی

ـــود  ـــا ع ـــون ب ـــه چ ـــه البت ـــم ک ـــدس بگذران ـــهد مق در مش

ـــتراحت  ـــه اس ـــط ب ـــود فق ـــراه ب ـــی هم ـــردرد قدیم ـــک کم ی

و زیـــارت حـــرم گذشـــت و از هـــر دو جهـــت جســـمی و 

ـــود. ـــر ب ـــیار مؤث ـــی بس روان

ــان و  ــارک رمضـ ــاه مبـ ــل مـ ــه دلیـ ــفانه بـ ورزش متأسـ

ـــع  ـــاده روی قط ـــه پی ـــود اگرچ ـــل ب ـــاً تعطی ـــردرد تقریب کم

ـــه  ـــی دارد ک ـــتان مفصل ـــود داس ـــردرد خ ـــه کم ـــد. البت نش

ـــود و  ـــع ش ـــا تجمی ـــن گزارش ه ـــد ای ـــر روزی فرصـــت ش اگ

بـــا اضافـــات لازم کـــه اکنـــون بیـــان آن هـــا شایســـته نیســـت 

ـــت. ـــم پرداخ ـــه آن خواه ـــود، ب ـــر ش منتش

امســـال اولیـــن تجربـــه فرزنـــد کنکـــوری داشـــتن بـــرای مـــن 

ـــه  ـــم فشـــاری ک ـــون ه ـــک آزم ـــاه نزدی ـــی دو م ـــود. در یک ب

ـــردم  ـــس ک ـــد را ح ـــر میای ـــال آخ ـــوزان س ـــش آم ـــه دان ب

ــادی را در روز  ــم و شـ ــی از غـ ــای جالبـ ــم صحنه هـ و هـ

ـــون  ـــک آزم ـــه ی ـــدم. اینک ـــری دی ـــون سراس ـــزاری آزم برگ

ـــده  ـــن کنن ـــا تعیی ـــوزان م ـــش آم ـــرای دان ـــدار ب ـــن مق ای

ـــرای  ـــند ب ـــور باش ـــل مجب ـــال ها قب ـــدارس از س ـــد و م باش

ایـــن آزمـــون دانـــش آمـــوزان را آمـــاده کننـــد بـــه نظـــر مـــن 

نیازمنـــد یـــک آسیب شناســـی جـــدی اســـت. بخصـــوص اگـــر 

ـــون  ـــر در آزم ـــزار نف ـــدود ٨00 ه ـــه ح ـــم ک ـــر بگیری در نظ

سراســـری شـــرکت می کننـــد و تعـــداد صندلی هـــای 

ـــت  ـــع رقاب ـــداد اســـت. در واق ـــن تع دانشـــگاهی بیشـــتر از ای

ـــگاه موردتوجـــه تعـــداد  ـــرای تعـــداد محـــدودی جای اصلـــی ب

ـــن  ـــی شـــاید ای ـــروه تجرب ـــان اســـت. در گ ـــادی از داوطلب زی

رقابـــت بیـــن 5 هـــزار رتبـــه برتـــر و قســـمت اصلـــی آن بیـــن 

ـــن  ـــرای ای ـــد ب ـــم بای ـــر می کن ـــد. فک ـــر اول باش ـــزار نف 2 ه

ـــر در  ـــزار نف ـــرا 400 ه ـــه چ ـــرد ک ـــدا ک ـــی پی ـــؤال جواب س

ـــرف  ـــی ص ـــه منابع ـــد و چ ـــرکت می کنن ـــی ش ـــن رقابت چنی

ــه  ــع بزرگـــی کـ ــای جمـ ــود و ناکامی هـ ایـــن کار می شـ

نمی تواننـــد بـــه خواســـته خـــود برســـند چـــه عوارضـــی 

ـــی  ـــات اجرای ـــری و الزام ـــون سراس ـــذف آزم ـــون ح دارد. قان

ــود  ــرا شـ ــتی اجـ ــر به درسـ ــده اگـ ــال های آینـ آن در سـ

شـــاید بتوانـــد تـــا حـــدودی ایـــن معضـــل اجتماعـــی را حـــل 

ـــد.  ـــن کار را دی ـــد ای ـــرد و رون ـــر ک ـــد صب ـــه بای ـــد و البت کن

ـــی  ـــاید بخش ـــز ش ـــا غیرمتمرک ـــز ی ـــای نیمه متمرک روش ه

ـــان  ـــود داوطلب ـــث ش ـــد و باع ـــل کنن ـــکل را ح ـــن مش از ای

ـــرش  ـــال پذی ـــه احتم ـــد ک ـــه کنن ـــگاه هایی مراجع ـــه دانش ب

ـــت. ـــتر اس ـــا بیش در آن ه

Á سخن آخی
ــه خوشــبختانه  ــود ک ــرکار و پرفشــار ب ــاه بســیار پ ــن م ای

ــدون ســختی و فشــار  ــه ظاهــراً زندگــی ب تمــام شــد. البت

بــرای بشــر مقــدر نشــده اســت و شــاید همیــن اســت آنچــه 

ــد را سپاســگزارم کــه همچنــان  انســان را می ســازد. خداون

در خدمــت شــما هســتم و از تمــام تــوان خــود بــرای آنچــه 

ــم. ــتفاده می کن ــم اس ــگاه می دان ــلاح دانش ــه ص ب

مرد را دردی اگر باشد خوش است 

درد بی دردی علاجش آتش است
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در پنجمین جشن یکپارچه دانش آموختگان دانشگاه از 14 استاد 

برتر و 34 دانش آموخته برگزیده قدردانی شد.

1600 فارغ التحصیل دانشگاه از 14 مرکز آموزشی دانشگاه به 

همراه خانواده های خود در پنجمین جشن یکپارچه دانش آموختگان 

دانشگاه گردهم آمده و در فضایی پرشور و صمیمی، همبستگی 

خود با دانشگاه را به نمایش گذاشتند.

در پنجمین جشن یکپارچه دانش آموختگان دانشگاه که شامگاه 

پنج شنبه 31 تیر سال 95 در زمین چمن دانشکده تربیت بدنی 

برگزار شد، دکتر بهادری رییس دفتر دانش آموختگان دانشگاه 

افتخار این دانشگاه هستند  با تأکید بر این که دانش آموختگان 

گفت: این مراسم فارغ التحصیلی دانش آموختگان سال تحصیلی 

95-94 دانشگاه علوم پزشکی تهران است که با شرکت 4 هزار 

تن از دانش آموختگان و خانواده های آن ها برگزار می شود.

وی با اشاره به تاریخچه تأسیس دفتر دانش آموختگان گفت: به منظور 

ایجاد همبستگی و ارتباط میان دانش آموختگان رشته های مختلف 

در سطوح متفاوت تحصیلی، این دفتر در سال ٨5 با حمایت رییس 

دانشگاه وقت، دکتر لاریجانی و پشتیبانی دکتر جعفریان، دکتر امینی 

و اساتید دانشکده های مختلف به ویژه روسای دانشکده ها تأسیس شد.

برای پنجمین سال پیاپی

آیین یکپارچه دانش آموختگان دانشگاه علوم پزشکی 
تهران برگزار شد
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دکتر بهادری نشان دادن عظمت ملت ایران و همچنین به نمایش 

گذاشتن همبستگی فارغ التحصیلان دانشگاه را از دلایل اصلی 

برگزاری جشن یکپارچه دانش آموختگان دانشگاه خواند و افزود: 

تمامی رشته ها و مقاطع دانشگاه علوم پزشکی تهران که نقش 

مؤثر در سیستم نظام سلامت دارند، برای خدمت به جامعه ای 

واحد تربیت شده اند؛ بنابراین باید نشان دهیم که فارغ التحصیلان 

رشته های مختلف از کارشناس ساده تا فوق دکتری همه باهم 

انگیزه خدمت به مردم دارند.

وی با اشاره به حمایت و علاقه مندی اعضای هیئت رئیسه دانشگاه 

از برگزاری جشن یکپارچه دانش آموختگان دانشگاه گفت: در اینجا 

لازم می دانم که از اعضای دفتر دانش آموختگان که تعداد آن ها 

قلیل بوده و شاید به 20 تن هم نرسد، به ویژه از دکتر سیداحمدیان 

و مریم زاهدی که با تلاش شبانه روزی خود در برگزاری هرچه 

بهتر این جشن تلاش کردند و دکتر گتمیری که در تأسیس دفتر 

دانش آموختگان نقش مؤثری داشته است، تشکر کنم.

وزیر  قائم مقام  دکتر حریرچی  مراسم،  این  از  دیگر  بخشی  در 

مراسم  این  برگزاری  از دست اندرکاران  تشکر  بهداشت، ضمن 

گفت: از پدر و مادرانی که فرزند خود را پرورش دادند تا در این 

دانشگاه که به فرموده مقام معظم رهبری الگو و نماد آموزش 

عالی کشور است، تحصیل کنند، تشکر می کنم.

وی فارغ التحصیل شدن دانش آموختگان دانشگاه را آغاز کار عظیم آن ها 

دانست و گفت: فارغ التحصیلان نباید فکر کنند که محور هستند و نظام 

سلامت باید به آن ها خدمت کند، بلکه این نظام سلامت است که با 

همه اعضایش، وسیله ای برای ارتقای سلامت مردم محسوب می شود.

در ادامه دکتر جعفریان رییس دانشگاه، این مراسم را خداحافظی 

گروه  اولویت  گفت:  و  خواند  دانشگاه  با  فارغ التحصیلان  موقت 

پزشکی، حفظ منافع مردم و ارتقای سلامت آن ها است.

وی افزود: گاهی ممکن است گروه پزشکی از سوی جامعه، مورد 

بی مهری هایی واقع شوند که در این مواقع، رفتار ما تعیین کننده است 

و باید نشان دهیم که حفظ سلامت مردم اولویت نخست ما است.

در بخشی دیگر از این مراسم، یادنامه دانش آموختگان دانشگاه 

توسط دکتر حریرچی و دکتر بهادری رونمایی شد و در ادامه 

از 14 استاد برتر و 34 دانش آموخته برگزیده دانشگاه با اعطای 

الواح و هدایایی تقدیر به عمل آمد.
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همچنین سوگندنامه دانش آموختگان دانشگاه، همچون سال های 

گذشته توسط دکتر بهادری قرائت شد و کلیه فارغ التحصیلان 

رشته های مختلف علوم پزشکی به نشانه همبستگی جمعی برای 

خدمت به نظام سلامت، در فضایی معنوی و با اتحادی مثال زدنی 

آن را تکرار کردند.

شال های رنگی دانش آموختگان به رنگ های زرد، سبز، آبی و سفید که 

به ترتیب نمایانگر فارغ التحصیلان مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد، 

دکترای حرفه ای و تخصص بود، جلوه خاصی به این مراسم بخشیده بود.

وزارت  دانشگاه و چهره های شاخص  اساتید پیشکسوت  حضور 

بهداشت همچون دکتر لاریجانی، معاون آموزشی وزارت بهداشت 

نیز به غنای این مراسم می افزود.

اجرای موسیقی دانشجویان دانشگاه، موسیقی زنده گروه رستاک 

از بخش های سرگرم کننده  و مراسم جالب و دیدنی آتش بازی 

این جشن باشکوه بود که باعث برانگیختن شور و شعفی خاص 

در میان دانشجویان و خانواده های آن ها شد.

در حاشـیه ایـن مراسـم، غرفه هـای مختلفـی توسـط گروه های 

خیریه دانشـجویی برپا شـده بود که با اسـتقبال بازدیدکنندگان 

مواجـه شـد. آتلیـه عکـس نیـز از غرفه هـای دایـر بـود کـه بـه 

ثبـت خاطـرات این روز بـزرگ بـرای دانش آموختگان دانشـگاه 

می پرداخـت.

دکتر جعفریان حمایت دولت از پژوهش های دانش بنیان را خواستار شد

سخنرانی رییس دانشگاه در ضیافت افطاری 
رییس جمهوری با استادان و پزشکان
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دکتر علی جعفریان، رییس دانشگاه علوم پزشکی تهران در ضیافت 

درخواست  پزشکان، سه  و  اساتید  با  رییس جمهوری  افطاری 

حول سه محور فعالیت دانشگاه های علوم پزشکی را مطرح کرد.

پانزدهمین  در  روحانی  دکتر حسن  حجت الاسلام والمسلمین 

شب از ماه مبارک رمضان در ضیافت افطار با استادان و پزشکان 

حاضر شد. یکی از سخنرانان این مراسم دکتر جعفریان، رییس 

دانشگاه علوم پزشکی تهران بود که سه درخواست را حول سه 

محور فعالیت های دانشگاه های علوم پزشکی مطرح کرد.

دکتر جعفریان با آرزوی قبولی طاعات و عبادات در ماه مبارک 

رمضان و با بیان اینکه مدل ادغام خدمات سلامت و آموزش پزشکی 

در ایران یک مدل منحصربه فرد بین کشورهای جهان است و بر 

اساس آن دانشگاه های علوم پزشکی سه امر آموزش، پژوهش و 

ارائه خدمت را بر عهده دارند گفت: اگر این مدل به درستی اجرا 

شود می توان نتایج بسیار خوبی از آن به دست آورد همان طور 

که تاکنون برکات فراوانی داشته است.

وی افزود: در موضوع ارائه خدمت فقط به این نکته اشاره می کنم 

از  قسمتی  اصلاح  عین  در  باعث شد  تحول سلامت  که طرح 

ارتقاء  بیمارستان ها و ضمن  ارائه خدمات بستری در  مشکلات 

دکتر جعفریان حمایت دولت از پژوهش های دانش بنیان را خواستار شد

سخنرانی رییس دانشگاه در ضیافت افطاری 
رییس جمهوری با استادان و پزشکان
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خدمت ازنظر کمی و کیفی، پرداختی از جیب مردم برای این 

از  یابد.  کاهش  درصد  زندگی حدود 10  هزینه های  از  بخش 

برای  طرفی در حوزه بهداشت در جایی مثل کلان شهر تهران 

برای  بهداشتی  اولیه  به مراقبت های  امکان دسترسی  بار  اولین 

تمام ساکنین تهران تا پایان سال 95 در دست اقدام است و در 

نقاطی مثل اسلامشهر و ری این شبکه با استفاده از برون سپاری 

تکمیل شده است. عزم دولت برای تعیین تکلیف منابع سلامت 

که عموماً در اختیار بیمه ها است می تواند این موفقیت مقطعی 

را به یک دستاورد بزرگ دائمی تبدیل کند که به طور مستقیم 

در زندگی مردم اثر خواهد گذاشت.

اینکه در بحث  به  با اشاره  رییس دانشگاه علوم پزشکی تهران 

آموزش پزشکی سطح کشور ما به طور محسوسی بالاتر از اکثر 

کشورهای منطقه است گفت: این موضوع در زمان حضور بنده 

و همکاران وزارت بهداشت در نشست های دفتر منطقه مدیترانه 

شرقی سازمان بهداشت جهانی به وضوح دیده می شود و نام ایران 

در آموزش پزشکی در عرصه بین المللی هم شناخته شده است. 

به عنوان شاهد مثال دانشگاه علوم پزشکی تهران در سال گذشته 

درحالی که در رتبه بندی تایمز جایگاه بین 500 تا 600 را داشت، 

در سرفصل آموزش توانست رتبه 74 دنیا را کسب کند.

وی افزود: ما اکنون با همراهی وزارت امور خارجه و وزارت اطلاعات 

بیش از 460 دانشجوی بین المللی از 30 کشور دنیا )عموماً منطقه 

آسیای غربی و شمال افریقا( در حال آموزش در این داریم و طبق 

برنامه 4 ساله دانشگاه برای 1000 دانشجوی بین المللی تا مهر 

سال 97 هدف گذاری کرده ایم. این محصول حفظ استانداردهای 

آموزشی در سطح قابل قبول بین المللی است و اگر می خواهیم این 

مسیر را که یک ارزش افزوده دانش بنیان و دارای تأثیرات جدی 

اجتماعی و سیاسی در دنیا است ادامه دهیم، نیازمند حمایت ویژه 

در سطوح مختلف هستیم. مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 

درباره آمایش آموزش عالی در حوزه سلامت شروع بسیار خوبی 

در این جهت است و از جنابعالی تقاضا داریم که بر اساس همین 

)به  عادلانه  به صورت  بین المللی  مأموریت  با  دانشگاه های  سند 

معنی قرار دادن هر چیز در جای خود( موردتوجه خاص باشند 

تا بتوانند برای اعتلای نام ایران بیش ازپیش تلاش کنند. این عین 

عدالت است که مثلًا برای 5 دانشگاه برتر در حوزه علوم پزشکی 

برای یک دوره معین )مثلًا دو ساله( منابع ویژه در آموزش و 

پژوهش در نظر گرفته شود. با این کار عرصه رقابت نیز باز است 

و دانشگاه ها برای صعود به این گروه تلاش می کنند و چیزی هم 

از حق سایر دانشگاه ها کاسته نخواهد شد.

دکتر جعفریان نکته سوم را عملکرد پژوهشی حوزه علوم پزشکی 

نظام  گزارش  اساس  بر  که  دارید  استحضار  و گفت:  دانست 

علم سنجی اسکوپوس که bias ضد ایرانی کمتری دارد، ایران در 

سال 2015 توانست برای اولین بار با بیشترین تعداد مقاله )41 

هزار( و بیشترین استناد )17 هزار( جایگاه اول را در منطقه بالاتر 

از ترکیه و رژیم صهیونیستی کسب کند. دانشگاه های تابعه وزارت 

بهداشت درمان و آموزش پزشکی با حدود 10 درصد محققین 

کشور حدود 30 درصد از این تولیدات را منتشر می کنند.

دوم  که حلقه  فناوری  تولید محصولات  افزود:  ادامه  در  وی 

پژوهش است نیز به طورجدی در دانشگاه های علوم پزشکی در 

جریان است و شرکت های دانش بنیان برخاسته از این دانشگاه ها 

بیشترین گردش مالی را در بین شرکت های دانش بنیان به خود 

بیولوژیک  تولید داروهای  اختصاص داده اند. بعضی شرکت های 

اکنون به گردش مالی یک صد میلیارد تومان در سال رسیده اند 

و راه های صادرات را هموار کرده اند که حاکی از تجاری شدن 

رشد  اکنون که حفظ سرعت  است.  دانش بنیان  این محصولات 
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و  انقلاب، حضرتعالی  معظم  رهبر  علمی کشور خواسته جدی 

تمام دلسوزان است و فضای تعامل ایران با دنیای پیشرفته در 

سایه دیپلماسی ارزشمند دولت در حال باز شدن است، بجاست 

پژوهش  به حوزه  بیشتر  منابع  برای جلب  اگر مساعدت دولت 

بدون سرمایه گذاری مستقیم را طلب کنیم. در این مسیر حذف 

مالیات 20 درصد از طرح های تحقیقاتی که ممکن است تأثیر 

سوء جدی به دنبال داشته باشد می تواند یک گام بسیار ارزشمند 

باشد. همچنین در نظر گرفتن سرمایه گذاری بخش غیردولتی در 

پژوهش با محوریت دانشگاه ها در هزینه های قابل محاسبه و معاف 

از مالیات می تواند بخشی از کسری منابع پژوهش را بپوشاند و 

قسمتی از سهم 3 درصد از تولید ناخالص ملی را که در قانون 

دیده شده و تاکنون محقق نشده است را تا حدودی جبران کند. 

درواقع آنچه از دولت محترم تقاضا داریم تسهیل امور و مقررات 

اداری و مالی است. اعتماد به دانشگاه شرط حفظ رشد علمی 

کشور است و حاصل آن اقتدار ملی است.

دکتر جعفریان در بخشی از سخنان خود به کارانه پزشکان هم 

علوم  دانشگاه های  مجموعه  در  اینکه  بر  تأکید  با  و  کرد  اشاره 

پزشکی، پرداخت های خارج از روال عادی و قانونی وجود ندارد 

گفت: طبق قانونی که در سال های گذشته تصویب شده، بابت 

کارکرد به گروه هایی مانند کارکنان پرستاری و پزشکی کارانه 

انگار  که  اعلام می شود  و  برخورد  اما طوری  پرداخت می کنیم 

اینگونه پرداخت ها غیرقانونی، مخفی و غیرعادی است.

دکتر جعفریان ضمن بیان این مطلب، تصریح کرد: در دانشگاه 

علوم پزشکی تهران به حدود یک هزار و 100 نفر کارانه پرداخت 

می شود که به 64 درصد از آنها کارانه کمتر از 10 میلیون تومانی 

پرداخت می شود، ٨1 درصد از آن ها کمتر از 20 میلیون تومان و 

به طورکلی 94 درصد، کمتر از 40 میلیون تومان کارانه دریافت 

می کنند و میزان کارانه، حدود 40 درصد از کارکرد و عملکرد 

کار  واحد  نمونه 100  به عنوان  که  فردی  هر  یعنی  است  آن ها 

می کند حداکثر 41 یا 42 درصد به وی پرداخت می شود و باقی 

مانده آن صرف پرداخت پرسنلی و هزینه های بیمارستانی می شود.

رییس دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: شخصی که برای یکی 

از بیمارستان های ما در یک ماه 100 میلیون تومان کار کرده، 

حدود 40 میلیون تومان کارانه گرفته و این کارانه خارج از حقوق 

آن ها است و متوسط پرداختی حقوق برای اعضای هیئت علمی 

بالینی حدود 5 و نیم میلیون تومان است و افرادی که در مناطق 
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محروم هستند و به صورت تمام وقت جغرافیایی فقط برای بخش دولتی 

کار می کنند، حدود 1 میلیون 700 تا ٨00 هزار تومان بیشتر است.

دکتر جعفریان در ادامه افزود: در جایی دیدم یک فیش حقوقی 

وجود دارد که با مبلغ 22٨ میلیون تومان منتسب به وزیر بهداشت 

عنوان شده است. وزیر بهداشت چون عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 

پزشکی تهران است و ابلاغ وی را بنده امضا می کنم تأکید می کنم 

که ایشان حقوق ٨ میلیون تومانی قبل از کسر مالیات از دانشگاه 

دریافت می کند و هیچ گونه پرداخت دیگری به ایشان در دانشگاه و 

وزارت بهداشت صورت نمی گیرد و از نهاد ریاست جمهوری نیز مبلغی 

به عنوان فوق العاده مدیریت در حد 4 میلیون تومان دریافت می کند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان اینکه هر مبلغی که 

در دانشگاه پرداخت می شود شفاف است افزود: این طور نیست 

که از منابع دولتی حقوق و مزایای پزشکان را پرداخت کنیم بلکه 

پولی است که از راه تعرفه مصوب دولتی به دست می آید و بی انصافی 

است که برخی از موارد را به هم وصل کنیم و غیرواقعی جلوه دهیم.

وی دانشگاه علوم پزشکی تهران را بزرگ ترین دانشگاه تهران ازنظر 

حجم عملیات مالی دانست و افزود: هر جا لازم باشد حاضریم 

هر اطلاعاتی که لازم باشد را ارائه دهیم البته فیش های حقوقی 

وزیر بهداشت را دارم که آن را در اختیار روابط عمومی وزارت 

بهداشت قرار می دهم که در صورت صلاحدید منتشر کنند اما 

اگر تصور می کنیم که پرداخت ها متعارف نیست، ضوابط را باید 

تغییر دهیم درحالی که در دانشگاه ما برای دریافت کارانه، سقف 

70 میلیون تومان وجود دارد و شاید حدود 25 تا 30 نفر به این 

سقف می رسند که عدد قابل توجهی در میان یک هزار و 100 

کارانه بگیر به حساب نمی آیند و افرادی هستند که تمام زندگی 

آن ها در بیمارستان های دانشگاه می گذرد و از صبح تا شب برای 

کوتاه تر شدن نوبت انتظار بیماران و فعال تر شدن اتاق های عمل 

کار می کنند و اینکه تصور کنیم این افراد فقط برای به دست 

آوردن پول کار می کنند، بی انصافی است.

در این مراسم همچنین دکتر احمد پاکتچی عضو هیئت علمی 

دانشگاه امام صادق )ع(، دکتر الهام طلاچیان رییس بیمارستان 

حضرت علی اصغر )ع(، دکتر رضا صراف معاون فرهنگی دانشگاه 

و  آموزشی  معاون  لطفی  زاده  فرهاد حسین  دکتر  امیرکبیر، 

دکتر محمدهادی  و  اسلامی  آزاد  دانشگاه  تکمیلی  تحصیلات 

رییس  در محضر  پزشکی شیراز  علوم  دانشگاه  رییس  ایمانیه 

جمهوری سخنرانی کردند.

تأکید بر پاسخگویی مناسب به تعداد بالای مراجعین سرپایی بیمارستان ضیاییان

جلسه هیئت رئیسه دانشگاه در جنوبی ترین مرکز 
آموزشی درمانی دانشگاه برگزار شد
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ــارم هیئت رئیســه  ــن جلســه دوره چه در یک صــد و هجدهمی

دانشــگاه، ضمن ارائه گزارشــی جامع از فعالیت های بیمارســتان 

ضیائیــان در حوزه هــای مختلــف آموزشــی، پژوهشــی و درمانی، 

برنامه هــای مختلــف ایــن بیمارســتان در مســیر ارتقــا و توســعه 

ــریح شد. تش

ــارم هیئت رئیســه  ــن جلســه دوره چه در یک صــد و هجدهمی

دانشــگاه کــه روز یکشــنبه ششــم تیر ســال 95 در بیمارســتان 

ضیائیــان برگــزار شــد، دکتــر عفت پنــاه رییس این بیمارســتان 

ــای آن در  ــرد و برنامه ه ــع از عملک ــی جام ــه گزارش ــه ارائ ب

ســه حــوزه آموزشــی، پژوهشــی و درمانــی پرداخــت و گفــت: 

بیمارســتان ضیائیــان بــا 157 تخت مصــوب و 142 تخت فعال، 

در پرتراکم تریــن منطقــه تهــران واقع شــده اســت کــه قریــب 

ــوان  ــتند و به عن ــر هس ــط فق ــاکنان آن زیرخ ــی از س ــه نیم ب

جنوبی تریــن مرکــز آموزشــی درمانــی دانشــگاه، انتظــار می رود 

کــه مســئولان توجــه ویــژه ای بــه آن داشــته باشــند.

وی بــا اشــاره بــه وجــه تمایــز بیمارســتان ضیائیــان بــا ســایر 

ــی  ــش آموزش ــتین بخ ــت: نخس ــگاه گف ــتان های دانش بیمارس

دســتیاری طــب ســالمندی در کشــور در ایــن بیمارســتان قرار 

تأکید بر پاسخگویی مناسب به تعداد بالای مراجعین سرپایی بیمارستان ضیاییان

جلسه هیئت رئیسه دانشگاه در جنوبی ترین مرکز 
آموزشی درمانی دانشگاه برگزار شد
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دارد. ضمــن این کــه نخســتین و تنهــا مرکــز آموزش دســتیاری 

پزشــک خانــواده دانشــگاه نیز محســوب می شــود.

Á گزارش ريیس بیمارستان ضیائیان
 دکتــر عفــت پنــاه بابیــان این کــه 26 عضــو هیئت علمــی، 55 

ــوع 537  ــتار و درمجم ــی، 270 پرس ــر هیئت علم ــک غی پزش

پرســنل در بیمارســتان ضیائیان مشــغول خدمت رسانی هستند 

گفــت: درزمینــه خدمــات ســرپایی و همچنیــن پاراکلینیــک، 

 General( هــر نــوع خدمتی کــه در قالــب بیمارســتان عمومــی

Hospital( باشــد، در ایــن بیمارســتان ارائــه می شــود.

وی شــایع ترین علــت مراجعــه بــه بیمارســتان را ترومــا و 

پــس ازآن، بیماری هــای قلبــی عروقــی و فشــارخون بــالا عنوان 

کــرد و در ادامــه بــا اشــاره بــه چشــم انداز بیمارســتان گفــت: 

در نظــر داریــم به عنــوان برتریــن بیمارســتان عمومــی دانشــگاه 

درزمینــهٔ ارائــه خدمــات درمانــی کارآمــد و عادلانــه شــناخته 

شــویم و بــرای رســیدن بــه ایــن هــدف، برنامــه ای اســتراتژیک 

ــم. ــزی کرده ای ــی طرح ری و عملیات

ــا خیــل عظیــم  ــان را ب ــاه، بیمارســتان ضیائی ــر عفــت پن دکت

مراجعیــن آن، بســتر مناســبی برای آمــوزش فراگیــران خواند و 

گفت: این بیمارســتان در ســال 94 شــیب صعودی قابل توجهی 

در آمــوزش مقطــع Under Graduate داشــته اســت و بــه مرکز 

آموزشــی مطلوبــی بــرای اینتــرن هــا تبدیــل خواهد شــد.

ــان  ــتان ضیائی ــلات بیمارس ــترش تعام ــه گس ــاره ب ــا اش وی ب

بــا فراگیــران گفــت: شناســایی و تشــویق فراگیــران برجســته، 

نحــوه تعامــل بــا فراگیران رشــته های پرســتاری و توان بخشــی، 

آشــنایی فراگیران با محیط بیمارســتان در بدو ورود، نیازسنجی 

ــون  ــایع همچ ــای ش ــود از بیماری ه ــت موج ــی وضعی و بررس

زخــم بســتر و برگــزاری برنامه هــای آموزشــی مشــترک ازجمله 

اقدامــات انجام شــده در ایــن راســتا اســت.

رییس بیمارســتان ضیائیــان افزود: کمبود اعضــای هیئت علمی، 

ــدم  ــی، ع ــای آموزش ــی در درمانگاه ه ــای فیزیک ــود فض کمب

پذیــرش بیمــه گروه هــای تخصصــی پزشــکی خانــواده و طــب 

ســالمندی توســط ســازمان های بیمه گــر، نداشــتن عضــو 

ــواده و  ــکی خان ــی پزش ــروه تخصص ــی در گ ــی کاف هیئت علم

طــب ســالمندی، ازجملــه چالش هــای ارتقــای آمــوزش بالینــی 

در ایــن بیمارســتان اســت.
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ــا  ــه فعالیت هــای پژوهشــی بیمارســتان، ب وی ضمــن اشــاره ب

اشــاره بــه تأســیس واحــد توســعه تحقیقــات بالینــی در ســال 

93، از مشــارکت بیمارســتان در دو مطالعــه بــزرگ کوهــورت 

ــرای  ــده ب ــای انجام ش ــان تلاش ه ــه بی ــه ب ــر داد و در ادام خب

ــای  ــایر واحده ــا س ــای پژوهشــی مشــترک ب ــرای برنامه ه اج

دانشــگاه پرداخــت.

دکتــر عفــت پنــاه افــزود: طولانــی شــدن بررســی طرح هــا در 

کمیتــه اخــلاق پزشــکی، نبود الزامــات قانونی مشــخص و کافی 

ــجویی،  ــای دانش ــری پایان نامه ه ــجویان در پیگی ــرای دانش ب

کمبــود طرح هــای HSR، کمبــود تعــداد طرح هــای تحقیقاتــی 

مشــترک بــا ســایر مراکــز تحقیقاتــی، کمبــود نیــروی انســانی 

ــص  ــدم تخصی ــه لازم و ع ــود بودج ــا، کمب ــکار در طرح ه هم

به موقــع آن بــه طرح هــا ازجملــه چالش هــای حــوزه پژوهــش 

در بیمارســتان ضیائیــان اســت.

وی بــا اشــاره بــه فعالیت هــای بیمارســتان درزمینــهٔ پوشــش و 

تعهــد حرفــه ای، تکریــم بیمار و اخلاق پزشــکی گفت: تشــکیل 

ماهیانــه کمیتــه اخــلاق پزشــکی بــا حضــور اســاتید دانشــگاه و 

برگــزاری کارگاه هــای آموزشــی ازجملــه ایــن فعالیت هــا اســت. 

ــانی  ــن و اطلاع رس ــرای مراجعی ــف ب ــای مختل نصــب راهنماه

بــه بیمــاران در بــدو ورود، ضمــن بســتری و حیــن ترخیــص از 

دیگــر اقدامات بیمارســتان اســت.

دکتــر عفــت پنــاه غفلــت از معرفــی خــود بــه بیمــار از ســوی 

پرســتار و پزشــک مســئول بــه بیمــار را از اشــکالات موجــود در 

بیمارســتان های ســطح کشــور دانســت و گفــت: آمــار معرفــی 

پزشــکان حــدود 50 درصــد اســت کــه در مــورد پرســتاران بــه 

ــری می رســد. رقــم بالات

ــه  ــان ب ــه بیمارســتان ضیائی ــزود: در ســال 91، داروخان وی اف

حلقــه داروخانه هــای بیمارســتانی دانشــگاه پیوســت و در ســال 

94 بازنگــری در فارماکوپــه دارویــی آن آغاز شــد. ایــن در حالی 

اســت کــه تقریبــاً هیــچ دارویــی خــارج از لیســت فارماکوپــه 

ــرای مصــرف منطقــی دارو نیــز جلســاتی  تأمیــن نمی شــود. ب

برگزارشــده اســت.

ــه،  ــت فضــای داروخان ــان، محدودی ــتان ضیائی ــس بیمارس ریی

ــر  ــازمان های بیمه گ ــات از س ــع مطالب ــت به موق ــدم پرداخ ع

ــه  ــتان را ازجمل ــم در بیمارس ــی مقی ــازی بالین ــود داروس و نب

ــت. ــه دانس ــای داروخان چالش ه
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ـــتان  ـــلامت در بیمارس ـــام س ـــول نظ ـــرح تح ـــرای ط وی از اج

ـــن  ـــت ای ـــه برک ـــت: ب ـــر داد و گف ـــف خب ـــای مختل در محوره

طـــرح، در حـــال حاضـــر ایـــن بیمارســـتان دارای هفـــت پزشـــک 

متخصـــص و هفـــت پزشـــک مقیـــم در شـــب اســـت. همچنیـــن 

ـــه در ســـال  ـــق شـــدیم ک ـــه مســـائل، موف ـــم وجـــود هم علی رغ

گذشـــته ســـه مرتبـــه از وزیـــر بهداشـــت و دانشـــگاه لـــوح 

ـــم. ـــت کنی ـــر دریاف تقدی

ـــات  ـــت خدم ـــه دریاف ـــر این ک ـــد ب ـــا تأکی ـــاه ب ـــت پن ـــر عف دکت

باکیفیـــت، تکلیـــف مـــا و حـــق مراجعیـــن اســـت گفـــت: 

روان ســـازی در اجـــرای پروژه هـــای ســـاختمانی و عمرانـــی، 

تأمیـــن تجهیـــزات و ملزومـــات پزشـــکی و غیرپزشـــکی، تأمیـــن 

ـــای لازم  ـــردن راهکاره ـــم ک ـــی و فراه ـــانی تخصص ـــروی انس نی

ـــر  ـــازمان های بیمه گ ـــات از س ـــع مطالب ـــت به موق ـــرای دریاف ب

ـــان  ـــتان ضیائی ـــه بیمارس ـــت ک ـــت هایی اس ـــه درخواس ازجمل

ـــار دارد. ـــگاه انتظ ـــتاد دانش از س

در بخشـــی دیگـــر از ایـــن جلســـه، دکتـــر داوودی رییـــس بخـــش 

جراحـــی، دکتـــر وهابـــی رییـــس بخـــش 

ســـالمندان و دکتـــر امیدی معاون آموزشـــی 

ـــان مســـائل و چالش هـــای  ـــه بی دانشـــگاه ب

بیمارســـتان در زمینه هـــای  مختلـــف 

مختلـــف پرداختنـــد و دکتـــر غلامـــی رییس 

ـــز  ـــتانی دانشـــگاه نی ـــای بیمارس داروخانه ه

بـــه تبییـــن وضعیـــت داروخانـــه بیمارســـتان 

ـــان پرداخـــت. ضیائی

ـــه  ـــای هیئت رئیس ـــه، اعض ـــه جلس در ادام

ـــزارش  ارائه شـــده،  ـــا بررســـی گ دانشـــگاه، ب

نقطـــه نظـــرات و راهکارهایـــی را بـــرای 

ـــن  ـــت ای ـــای وضعی ـــا و ارتق ـــع چالش ه رف

ـــتند. ـــان داش ـــتان بی بیمارس

Á جمع بندی ريیس دانشگاه
ــگاه،  ــس دانشـ ــان رییـ ــر جعفریـ دکتـ

ضمـــن تســـلیت شـــهادت مـــولای 

)ع(  علـــی  امیرالمؤمنیـــن  متقیـــان 

بابیـــان این کـــه هـــر بیمارســـتانی 

ــاص  ــای خـ ــات و محدودیت هـ اقتضائـ

خـــود را دارد گفـــت: بیمارســـتان ضیائیـــان پیش ازایـــن 

ـــال  ـــد و در ح ـــوب می ش ـــی محس ـــز درمان ـــوان مرک به عن

ـــه  ـــده ک ـــدل ش ـــی مب ـــی درمان ـــز آموزش ـــه مرک ـــر ب حاض

ـــرده اســـت. ـــرای بیمارســـتان ایجـــاد ک ـــی ب ـــر مزایای ـــن ام ای

ـــذار  ـــک دوره گ ـــان ی ـــتان ضیائی ـــه بیمارس ـــان این ک وی بابی

ـــی را  ـــتان آموزش ـــه بیمارس ـــی ب ـــرال درمان ـــتان جن از بیمارس

ســـپری کـــرد گفـــت: ســـال گذشـــته تخصـــص طـــب ســـالمندی 

ـــز  ـــواده نی ـــدازی شـــد و پزشـــکی خان ـــن بیمارســـتان راه ان در ای

ـــتیار اســـت. ـــال جـــذب دس در مقطـــع تخصصـــی، در ح

ـــر بهداشـــت  ـــه بازدیـــد اخیـــر وزی ـــا اشـــاره ب ـــان ب دکتـــر جعفری

ــه  ــد هرگونـ ــد را فاقـ ــن بازدیـ ــان، ایـ ــتان ضیائیـ از بیمارسـ

ـــا مثبـــت خوانـــدن مســـیر حرکـــت  بازخـــورد منفـــی خوانـــد و ب

بیمارســـتان گفت: موقعیـــت جغرافیایی و جمعیتی بیمارســـتان، 

از ویژگی هـــای خـــاص آن اســـت. ویژگـــی دیگـــر، حضـــور 

هیئت علمـــی جدیـــد و جـــوان در بیمارســـتان اســـت کـــه 

ـــور،  ـــریع ام ـــن و تس ـــای نوی ـــتفاده از روش ه ـــد در اس می توان
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ـــالمندی در  ـــب س ـــص ط ـــال تخص ـــد. به عنوان مث ـــا باش کارگش

ـــتان های  ـــی زودتـــر از بیمارس ایـــن بیمارســـتان در مدت زمان

دیگـــر راه انـــدازی شـــد کـــه ایـــن از مزایـــای بیمارســـتان اســـت.

وی بحـــث واگذاری هـــا و برون ســـپاری ها را نیازمنـــد توجـــه 

ـــزوم  ـــه ل ـــا اشـــاره ب و ملاحظـــات بیشـــتر دانســـت و در ادامـــه ب

ـــتقلال  ـــه اس ـــد ب ـــت: معتق ـــا گف ـــط و چارچوب ه ـــت ضواب رعای

ــکلات و  ــه مشـ ــرط آن کـ ــتیم به شـ ــا هسـ ــتر واحدهـ بیشـ

ـــن  ـــر دانشـــگاه نشـــود. در ای ـــان گی ـــا گریب ـــای آن ه گرفتاری ه

میـــان، هرچقـــدر کـــه ارتبـــاط میـــان دانشـــگاه و محیـــط بهتـــر 

ـــود. ـــن می ش ـــرف تأمی ـــر دو ط ـــع ه ـــد، نف باش

ــتان  ــه بیمارسـ ــر این کـ ــد بـ ــا تأکیـ ــگاه بـ ــس دانشـ رییـ

ضیائیـــان بایـــد جنـــرال باقـــی بمانـــد گفـــت: ایـــن بیمارســـتان 

بـــا ظرفیـــت در حـــدود 150 تخـــت خـــواب، نبایســـتی 

بـــه بیمارســـتان فـــوق تخصصـــی تبدیـــل شـــود و نبایـــد 

شاخه شـــاخه شـــدن )Fragmentation( در آن روی دهـــد 

ـــالمندی،  ـــواده و س ـــب خان ـــان، ط ـــن می ـــه در ای ـــه البت ک

ـــت. ـــزا اس ـــئله ای مج مس

وی افــزود: یکی از مســائلی که بیمارســتان 

ضیائیــان در افــق میان مــدت و بلندمــدت 

بیندیشــد،  آن  بــرای  چــاره ای  بایــد 

ــالای  ــداد ب ــه تع ــب ب ــخگویی مناس پاس

مراجعیــن ســرپایی آن اســت. در بحــث 

نقشــه هیئت علمــی نیــز پــس از تصویــب 

ــاده  ــتان س ــن بیمارس ــورد ای آن، در م

ــوان تصمیم گیــری کــرد چراکــه در  می ت

آمــوزش عمومــی تکلیف آن روشــن اســت.

دکتـــر جعفریـــان بـــا جـــدی دانســـتن 

موضـــوع تعهـــد حرفـــه ای گفـــت: بـــا 

ـــا  ـــه ای ت ـــد حرف ـــر تعه ـــای دفت تلاش ه

ـــن  ـــدی در ای ـــتان گام جدی ـــان تابس پای

زمینـــه برمی داریـــم کـــه انشـــاء اللـــه 

ـــد. ـــد ش ـــلاغ خواه ـــه آن اب نتیج

وی بــر ایجــاد هماهنگی هــای لازم میــان 

بخش هــای دارو، درمــان و آمــوزش در 

ــانی  ــود اطلاع رس ــرای بهب ــتان، ب بیمارس

تأکید کرد و در ادامه از ابلاغ دستورالعمل 

ــی  ــرد و اجرای ــر عملک ــی ب ــت مبتن پرداخ

شــدن آن در شــهریور خبــر داد.

رییـــس دانشـــگاه، ارتبـــاط بیمارســـتان بـــا پزشـــکان عمومـــی 

منطقـــه را ایـــده خوبـــی دانســـت و گفـــت: می تـــوان بـــا 

مطـــرح کـــردن ایـــن مـــدل در قالـــب یـــک پروپـــوزال، 

ارتبـــاط لازم را بـــا وزارت بهداشـــت، شـــهرداری و ســـایر 

ـــت  ـــوزه بهداش ـــه ح ـــن این ک ـــرد. ضم ـــرار ک ـــا برق ارگان ه

بایـــد بـــرای برنامه ریـــزی ایـــن طـــرح، نقـــش محـــوری 

ـــد. ـــته باش داش

ـــا محدودیـــت  وی افـــزود: در ســـال 94 باوجـــود رویارویـــی ب

ـــی  ـــوازن مال ـــام ســـلامت، ت ـــول نظ ـــرح تح ـــع ط ـــدی مناب ج

ـــان  ـــتان ضیائی ـــزارش بیمارس ـــود. در گ ـــت ب ـــگاه مثب دانش

نیـــز، موازنـــه مالـــی ایـــن بیمارســـتان در ســـال گذشـــته 

ـــود. ـــی نب منف

دکتــر جعفریــان بــا اشــاره بــه امــکان اســتفاده از بحــث تلــه 

ــم  ــت: می توانی ــوق تخصصــی گف مدیســین در مشــاوره های ف

ــم. ــاز کنی ــن کار را آغ ــوت ای به صــورت پایل
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مراسـم افتتاحیـه برگزیـده شـدن مرکز ملـی مطالعـات اعتیاد، 

به عنـوان مرکز همکار سـازمان جهانی بهداشـت در امر اعتیاد و 

سـلامت روان دوشـنبه 21 تیر 95 در سـالن اجلاس بیمارستان 

فارابی برگزار شـد.

ــز  ــال 1394، مرک ــفندماه س ــت اس ــی بهداش ــازمان جهان س

ملــی مطالعــات اعتیــاد را به عنــوان مرکــز همــکار آن ســازمان 

در امــر اعتیــاد و ســلامت روان، برگزیــده بــود. اعطــای ایــن 

عنــوان بالاتریــن درجــه بــه  یــک مرکــز در ارتباطــات جهانــی 

بهداشــت اســت.

در افتتاحیـه ایـن مراسـم، دکتـر اولِگ چسـتنوف، معـاون دبیر 

کل سـازمان جهانـی بهداشـت در بیماری هـای غیـر واگیـر و 

سـلامت روان، دکتـر شـکر ساکسـنا، رئیـس دپارتمان سـلامت 

روان و اعتیـاد و دکتـر خالد سـعید، مشـاور منطقه ای سـازمان 

جهانی بهداشـت در امر سـلامت روان و اعتیاد از مدیران ارشـد 

سـازمان بهداشـت جهانی، دکتر جعفریان رییس دانشگاه، دکتر 

افشـار معـاون کاهـش تقاضـای سـتاد مبـارزه بـا مـواد مخدر و 

دکتـر رحیمـی موقر رئیس مرکـز ملی مطالعات اعتیـاد به ایراد 

سـخنرانی پرداختند.

اعطای بالاترین درجه به  یک مرکز در ارتباطات جهانی بهداشت 

مرکز ملی مطالعات اعتیاد، همکار سازمان جهانی 
بهداشت در امر اعتیاد و سلامت روان
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دکتـر رحیمـی موقـر رییـس مرکز مطالعـات اعتیاد در حاشـیه 

ایـن مراسـم، بـا اشـاره بـه افتتاح مرکـز ملـی مطالعـات اعتیاد 

به عنـوان همـکار سـازمان جهانـی بهداشـت گفـت: مرکـز ملی 

مطالعـات اعتیـاد بیشـتر از 12 سـال اسـت کـه بـه کارهـای 

تحقیقاتـی و پژوهشـی در زمینه های پیشـگیری از مصرف مواد 

مخـدر و درمـان مبتلایـان بـه ایـن عارضـه به خصـوص در بین 

جوانـان پرداخته اسـت.

وی ادامـه داد: در ایـن مرکـز تحقیقاتـی، کارهـای پژوهشـی و 

آموزشـی در سـطح پیشـرفته ای صورت می گیرد که منجر شده 

ایـران، جـزو 10 کشـور اول دنیـا درزمینهٔ پیشـگیری از مصرف 

مـواد مخدر و کنترل آن محسـوب شـود.

دکتـر رحیمـی موقـر بابیـان اینکـه این مرکـز مطالعاتـی ازنظر 

ممتـاز  کلینیـک  یـک  به عنـوان  بهداشـت  سـازمان جهانـی 

برگزیده شـده، افـزود: بـه خاطر تلاش هـای گسـترده مرکز ملی 

مطالعـات اعتیـاد در زمینه هـای مختلـف ایـن کلینیـک همکار 

سـازمان بهداشـت جهانی انتخاب شده و این سـازمان بین المللی 

امـروز دفتـرش را در ایـن مـکان افتتـاح می کند.

وی گفـت: سـازمان جهانـی بهداشـت پیش ازاین در امـر اعتیاد، 

مرکـز همـکاری در منطقـه خاورمیانـه نداشـته اسـت؛ و چـون 

ایـران ازنظـر تولیـد دانـش اعتیـاد جزو 10 کشـور برتـر جهان 

بـوده و در کنتـرل اعتیـاد نقـش فراملی داشـته بـرای همکاری 

برگزیده شـده اسـت.

دکتـر رحیمـی موقر افزود: این مرکز بیش از 10 سـال در حوزه 

اعتیـاد ازجملـه حوزه های وابسـتگی به مـواد افیونـی فعالیت و 

نقش مؤثری داشـته است.

وی بــا اشــاره بــه فعالیــت پزشــکان و روانشناســان متخصــص 

ــز از  ــن مرک ــزود: در ای ــز اف ــن مرک ــاد در ای ــهٔ اعتی درزمین

ــتفاده  ــان اس ــرای مبتلای ــی ب ــیوه های درمان ــن ش جدیدتری

می شــود. ایــن مرکــز برنامه هــای جــدی بــرای تدویــن 

ــر شــواهد در راســتای کاهــش  ــر و مبتنــی ب برنامه هــای مؤث

ــه دارد. ــاد در جامع ــار اعتی ب

رئیـس مرکـز ملی مطالعـات اعتیاد با اشـاره بـه بهره گیری این 

مرکز از آزمایشـگاه ژنتیک، مدل های شـناختی و مطالعات علوم 

اعصـاب در امـر پژوهش هـای مرتبـط بـا اعتیـاد ادامـه داد: این 

مرکـز تاکنـون 500 مقالـه و 20 کتـاب در حوزه اعتیاد منتشـر 

کـرده و یکـی از سـه مرکز مهم وزارت بهداشـت طی 21 سـال 
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گذشته در حوزه اعتیاد بوده است.

وی افــزود: همزمــان بــا افتتاحیــه این مرکــز، ســمپوزیوم علمی 

یــک روزه بــا محور اهــداف توســعه پایدار و ســوءمصرف مــواد با 

حضــور مســئولین و متخصصیــن مرتبــط از ســازمان ها و مراکــز 

علمــی مختلــف در محــل مرکــز ملــی مطالعــات اعتیــاد بــا دو 

هــدف مهــم جهانــی و ملــی در ایــن زمینه برگزارشــده اســت.

ریــس مرکــز مطالعــات اعتیــاد، پوشــش حداکثــری خدمــات 

درمانــی مؤثــر اعتیــاد را یکــی از دو هــدف مذکــور عنــوان کرد 

و گفــت: در ایــن بخــش، درمان هــای مؤثــر اعتیــاد موردبحــث 

قرارگرفتــه، برنامــه ســازمان جهانــی بهداشــت در ایــن زمینــه و 

ــه بحــث گذاشــته  ــی، ارائه شــده و ب ــای مل ــن برنامه ه هم چنی

می شــوند.

ــع آوری  ــش و جم ــوه پای ــن، نح ــر ای ــلاوه ب ــه داد: ع وی ادام

ــرای ســال های  ــه، ب ــن زمین ــی در ای ــزارش ده ــات و گ اطلاع

آتــی بررســی خواهنــد شــد. در ایــن بخــش، دکتــر ساکســنا، 

دکتــر محیــط، دکتــر ســعید، دکتــر مکــری، دکتــر یاســمی، 

دکتــر افشــار، دکتر روشــن پــژوه و دکتر نــوروزی به ســخنرانی 

و بحــث خواهنــد پرداخــت.

دکتـر رحیمـی موقـر کاهـش مرگ ومیـر درنتیجه مصـرف مواد 

و اعتیـاد را نیـز دومیـن هـدف برگـزاری این سـمپوزیوم عنوان 

کـرد و افـزود: در ایـن زمینه، مرگ ومیر ناشـی از مسـمومیت و 

اور دوز، خودکشـی، ابتـلا بـه ایـدز و هپاتیت، سـوانح و حوادث 

ناشـی از مـواد، موردبحـث قـرار می گیرند.

وی تصریــح کرد: بررســی میــزان این خطــرات و راه های کنترل 

آن هــا، راهنمــای جدیــد ســازمان جهانی بهداشــت بــرای مقابله 

بــا مســمومیت، وضعیت ثبــت اطلاعات مســمومیت و مرگ های 

مرتبــط بــا مــواد نیــز موردبحث قــرار خواهــد گرفت.

همـکاری دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران درزمینـهٔ پژوهـش و 

درمـان مصـرف مـواد مخـدر بسـیار جدی اسـت

رییـس دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران گفـت: ایـن دانشـگاه با 

همـکاری مرکز ملی مطالعات اعتیاد مسـائل آموزشـی و کاهش 

تقاضـای مصـرف مواد مخدر را جزو برنامـه اصلی خود قرار داده 

و افتتـاح ایـن مرکـز به عنـوان همکار سـازمان جهانی بهداشـت 

سـبب تبـادل هرچه بیشـتر علمـی پژوهشـی ایران با ایـن نهاد 

بین المللـی خواهد شـد.

وی با اشاره به فعالیت 15 ساله مرکز ملی مطالعات اعتیاد گفت: 

ایـن مرکـز در طول مـدت فعالیت خـود ازنظر سیاسـت گذاری، 

تحقیـق و آمـوزش دسـتاوردهای ارزشـمندی داشـته که منجر 

بـه آغـاز همکاری با سـازمان جهانی بهداشـت به صورت رسـمی 

به عنوان مرکز همکار شـده اسـت.

دکتـر جعفریـان افـزود: امـروزه 92 مرکـز پژوهشـی آموزشـی 

درزمینـهٔ علـوم پایه و سـو مصرف مـواد مخدر در این دانشـگاه 

مشـغول بـه فعالیـت هسـتند که همـکاری بـا سـازمان جهانی 

بهداشـت در زمینه هـای مختلـف پزشـکی سـبب تأثیرگـذاری 

بیشـتر کشـور مـا در منطقه شـده اسـت.

رییـس دانشـگاه با اشـاره بـه افزایـش ارتباطات بیـن منطقه ای 

و نیـاز بـه تولیـد علـم بیشـتر درزمینـهٔ اعتیـاد تصریـح کـرد: 

همسـایگی ایـران با افغانسـتان متأسـفانه مشـکل بزرگـی برای 

مـا بـه وجـود آورده و ضروریسـت کـه علـم متخصصین کشـور 

درزمینـهٔ اعتیـاد به روز باشـد.

وی افــزود: مراکــز پیشــگیری از مــواد مخــدر درزمینــهٔ تعامــل 

بــا دیگــر ســازمان ها می تواننــد به خوبــی موضــوع آســیب های 

مصــرف مــواد مخــدر را حــل کــرده و دانشــگاه علــوم پزشــکی 

تهــران نیــز در ایــن راه رســالت خــود را به درســتی انجــام داده 

و خواهــد داد.

دکتــر جعفریــان ابــراز داشــت: مرکــز مطالعــات اعتیــاد تنهــا 

ــوزش و  ــت آم ــه در جه ــت بلک ــی نیس ــز پژوهش ــک مرک ی

ــاد کارهــای بســیار بزرگــی  ــه اعتی ــلا ب ــان بیمــاران مبت درم

انجــام داده اســت.

رییــس دانشــگاه اعتیــاد را یکــی از مشــکلات اصلــی و جــدی 

ــی  ــات خوب ــه اقدام ــت ک ــت: سال هاس ــت و گف ــور دانس کش

ــا شــیوع اعتیــاد انجام شــده و مرکــز ملــی  به منظــور مبــارزه ب

مطالعــات اعتیــاد عــلاوه بــر تحقیــق در حــوزه اعتیــاد در بخش 

علــوم پایــه و بالینــی، برنامه هــای آموزشــی و درمانــی بســیار 

ــزی  ــوان مرک ــه به عن ــته در منطق ــته و توانس ــبی داش مناس

پیشــرو مطــرح شــود.

وی تصریــح کرد: در این مراســم، نمایندگان ســازمان بهداشــت 

ــه ایــران تبریــک  ــد کــه قبــل از اینکــه ب جهانــی اعــلام کردن

بگوییــم بــه خودمــان تبریــک می گوییــم زیــرا همــکاری ماننــد 

ــران داریم. ای

دکتــر جعفریــان در پایــان گفــت: فعالیت هــای ایــران در حــوزه 

اعتیــاد بــرای ســازمان جهانــی بهداشــت به عنــوان یــک الگــو 
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قابل توجــه اســت تــا بتواننــد از ایــن تجربیــات در کشــورهای 

منطقــه و ســایر کشــورهای دنیــا اســتفاده کننــد.

Á  فعالیـت ی هزار میکـز مطالعا3ی مبـارزه با
مـواد مخدر

ــا مــواد مخــدر نیــز  ــز افشــار ســخنگوی مبــارزه ب دکتــر پروی

ــگار روابــط عمومــی دانشــگاه گفــت: از  ــا خبرن در گفت وگــو ب

10 ســال پیــش در ایــن ســتاد کارهــای درمانــی و پژوهشــی 

به طورجــدی پیگیــری شــده و اعضــای هیئت علمــی این ســتاد 

بــه دنبــال درمــان مــواد مخــدر توان بخشــی و بازپــروری بــوده 

ــه  ــا ب ــژه ای ت ــا ســازمان بین المللــی تعامــل و همــکاری وی و ب

ــته اند. ــروز داش ام

ســخنگوی مبــارزه بــا مــواد مخــدر ادامــه داد: کاهــش تقاضــا 

و مصــرف مــواد مخــدر از دیگــر اقدامــات ایــن ســتاد بــوده و 

مســئولان ایــن ســازمان بافرهنــگ ســازی، بازپــروری درمــان 

اعتیــاد، حمایت هــای اجتماعــی و یافتــن موقعیت هــای شــغلی 

بــرای افــراد پــاک، ســعی در بازگردانــدن آن هــا در بیــن جامعه 

و خانــواده هســتند.

دکتـر افشـار یـادآور شـد: در جهـت کاهش مصرف مـواد مخدر 

ngo هـای زیـادی بـا سـتاد مبـارزه بـا مـواد مخـدر همـکاری 

می کننـد و مـن امیـدوارم بـا تعامـل بیشـتر آموزش وپـرورش، 

وزارت فرهنـگ و سـازمان های مختلف و بـا برنامه ریزی بر روی 

محیط هـای کاری درسـی صنعتـی، بتوانیم مصرف مـواد مخدر 

را در کشـور کاهـش دهیم.

وی افــزود: 30 هــزار ســرباز تحــت پوشــش ایــن ســتاد 

قرارگرفته انــد و برنامــه ملــی در حــوزه مبــارزه بــا مــواد مخــدر 

ــی و  ــه تحقیقات ــزار موسس ــرکت 3 ه ــا ش ــا ب ــش تقاض و کاه

ــت. ــن اس ــال تدوی ــی در ح پژوهش

سـخنگوی مبـارزه بـا مـواد مخـدر گفت: بـرای کاهـش مصرف 

مواد مخدر در کشـور شـبکه های درمانی بسـیاری تأسیس شده 

کـه اکثـر ایـن افـراد به صـورت سـرپایی در 7 هـزار کلینیـک 

بازپروری شـده اند.

وی اظهــار کــرد: ٨ درصــد از مراکــز بازپــروری به وســیله 

ــه  ــتاد برنام ــن س ــود و ای ــی اداره می ش ــازمان های غیردولت س

ــادان دارد  ــتیبانی از معت ــروری و پش ــت بازپ ــدی در جه جدی

ــا پشــتیبانی  ــاک ب ــراد پ ــرای اف ــزار شــغل ب ــا ایجــاد 3 ه و ب
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ــن  ــه و بی ــراد در جامع ــن اف ــور ای ــت حض ــور فرص وزارت کش

خانواده هایشــان داده شــده اســت.

Á  ايیان بازوی سـازمان جهانی بهدا4ـت در
حوزه اعتیاد در منطقه اسـت

دکتر ساکسـنا، رئیس اداره سـوءمصرف مواد مخدر در سـازمان 

جهانـی بهداشـت نیـز در سـخنانی گفـت: مرکز مطالعـات ملی 

اعتیاد به عنوان بازوی سـازمان جهانی بهداشـت در حوزه اعتیاد 

در منطقـه به شـمار می رود.

وی افـزود: ایـن مرکـز باید فراتـر از مرزهای ایـران فعالیت کند 

و اعطـای گواهینامـه به این مرکـز این حق را بـه ایران می دهد 

که به طور رسـمی در حوزه اعتیاد از سـازمان جهانی بهداشـت، 

همـکاری بخواهـد و در مقابـل ایـن حـق را بـه سـازمان جهانی 

بهداشـت می دهـد کـه برنامه هـای خـود را بـه ایـران بدهـد تـا 

اهـداف این سـازمان پیش رود.

ــران در حــوزه اعتیــاد، موفقیت هــای  وی خاطرنشــان کــرد: ای

زیــادی کســب کــرده اســت من جملــه درمان هــای جایگزیــن 

ــود و  ــام نمی ش ــادی انج ــورهای زی ــه در کش ــاد ک ــرای اعتی ب

ــی انجــام داده اســت. ــن کار را به خوب ــران ای ای

رئیس اداره سـوءمصرف مواد مخدر در سـازمان جهانی بهداشت 

گفـت: مـا به همکاری بـا ایران افتخـار می کنیم اما سـهم ایران 

در حـوزه برنامه هـای بین المللی اعتیاد باید گسـترش بیشـتری 

یابـد؛ ایـران نقش مهمـی در افزایـش تأثیر برنامه های سـازمان 

جهانی بهداشـت خواهد داشت.

دکتـر ساکسـنا تصریح کـرد: سـازمان جهانی بهداشـت با توجه 

بـه عضویـت کشـورهای زیـادی در آن، بزرگ اسـت اما ظرفیت 

مـا در اجـرای برنامه هـا، بسـیار کوچک تـر از نیازها اسـت.

دکتر اولگ چسـتنوف دسـتیار مدیرکل بیماری هـای غیر واگیر 

و سـلامت روان سـازمان جهانی بهداشـت نیز گفت: ایران ازنظر 

سیاسـی کشـور مهمـی اسـت و انتخـاب مرکـز ملـی مطالعـات 

اعتیـاد به عنـوان مرکـز همـکار سـازمان جهانی بهداشـت جای 

دارد. تبریک 

وی تأکیـد کـرد: ایران در خط مقدم جبهـه مقابله با مواد مخدر 

قـرار دارد و فعالیت هـای بسـیاری در حـوزه اعتیـاد انجـام داده 

و اگـر حتـی یـک نفـر در این جنـگ پیروز شـود، افـراد زیادی 

تحـت تأثیـر این موفقیـت قرار خواهنـد گرفت.

کمبود 3 تا 4 هزار تخت بیمارستانی در دانشگاه

با حضور وزیر بهداشت ساختمان شماره دو 
بیمارستان امیراعلم افتتاح شد
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مراسـم افتتاحیـه سـاختمان شـماره دو بیمارسـتان امیراعلم با 

حضـور وزیـر بهداشـت و رییس دانشـگاه برگزار شـد. 

وزیر بهداشـت و رییس دانشـگاه پس از افتتاح ساختمان شماره 

دو بیمارسـتان امیراعلـم و بازدیـد از بخش هـای مختلـف آن، از 

بیمارستان مروسـتی دیدن کردند.

در این بازدید که 24 تیر 95 صورت گرفت، دکتر علی جعفریان 

رییـس دانشـگاه، با بیـان اینکه بیش از دو سـال ونیـم عملیات 

بازسـازی و تکمیـل سـاختمان شـماره دو بیمارسـتان امیراعلم 

بـه طـول انجامیـد افـزود: ایـن مرکز کـه اهدایی خیرین اسـت، 

ابتـدا با نیت درمانگاه سـاخته و بعد تبدیل به بیمارسـتان شـد.

وی بـا اشـاره بـه اعتبـار حـدود 30 میلیـارد تومانـی کـه صرف 

تکمیل این پروژه شـده است افزود: ساختمان جدید بیمارستان 

امیراعلـم بـا ظرفیت 107 تخت فعـال، 14 بخش ICU و 7 اتاق 

عمـل به بیمـاران خدمت ارائـه می دهد.

دکتـر جعفریـان در بخـش دیگری از سـخنان خـود در توضیح 

واگذاری بیمارسـتان مروسـتی به دانشگاه و بیمارستان امیراعلم 

گفت: بیمارسـتان مروسـتی میراث مرحوم دکتر مروسـتی است 

کـه ایشـان جز اولیـن جراحان گـوش و حلق بینی ایـران بودند 

کمبود 3 تا 4 هزار تخت بیمارستانی در دانشگاه

با حضور وزیر بهداشت ساختمان شماره دو 
بیمارستان امیراعلم افتتاح شد
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و در دانشگاه تهران نیز فعالیت داشتند.

وی افـزود: فرزنـدان دکتـر مروسـتی کـه از متخصصـان گوش، 

حلـق و بینـی و چشـم هسـتند حـدود یک سـال و نیـم پیش، 

طـی صلـح نامـه ای، ایـن بیمارسـتان را با نیـت اینکـه خدمات 

درمانـی در آن ارائـه شـود بـه دانشـگاه واگـذار کردند.

رییـس دانشـگاه بـا بیـان اینکـه بیمارسـتان مروسـتی بـه ارائه 

خدمـات بسـتری کوتاه مـدت )Day Care( گـوش و حلـق و 

بینـی اختصـاص می یابد افزود: بازسـازی این بیمارسـتان تقریباً 

تکمیل شـده و قسـمت های محدودی از آن باقی مانده که حدود 

سـه تا شـش مـاه آینده بـه بهره بـرداری می رسـد.

گفت:  مروستی  بیمارستان  به ظرفیت  اشاره  با  دکتر جعفریان 

در این بیمارستان ٨ تخت اتاق عمل، دو طبقه برای بخش های 

بستری و دو طبقه برای ویزیت سرپایی پیش بینی شده و امکان 

انتقال کلینیک ویژه گوش و حلق و بینی نیز وجود دارد.

وی با بیان اینکه در بیمارستان مروستی شرایط مناسبی برای 

بیماران سرپایی فراهم می شود افزود: امیدوارم با راه اندازی این مرکز 

بار مراجعه به ساختمان قدیمی بیمارستان امیراعلم کاهش یابد.

دکتر جعفریان با اشـاره به کمبود 3 تا 4 هزار تخت بیمارستانی 

در دانشـگاه گفـت: همـه ظرفیت هـای جدیدی که به دانشـگاه 

افـزوده شـده کمتر از 400 تخت اسـت که این تعـداد فقط 10 

درصـد نیـاز موجود را تأمین می کند در حالی که لازم اسـت دو 

تا سـه بیمارسـتان بزرگ دیگر به مجموعه دانشـگاه اضافه شود.

وی افزود: برای ساخت و تکمیل بیمارستان شریعتی 2 و مهدی 

کلینیـک، در حـال پیگیـری هسـتیم و یک بیمارسـتان 500 تا 

هـزار تخـت خوابی دیگـر را در برنامه هـای بلندمدت خـود قرار 

دادیـم کـه جایگزیـن بیمارسـتان امیراعلم شـود و بـرای تأمین 

زمیـن و منابـع آن در حال رایزنی هسـتیم.

دکتـر جعفریـان بازدیـد وزیر بهداشـت از بیمارسـتان ها را قوت 

قلبـی بـرای کارکنان ایـن مجموعه دانسـت و افزود: ایشـان نیز 

از بـه نتیجـه رسـیدن این پروژه و خدمات مناسـبی که نسـبت 

بـه گذشـته به بیمـاران ارائه می شـود خوشـحال بودند.

رییس دانشگاه، استفاده از ظرفیت موجود را مستلزم تأمین نیروی انسانی 

دانست و گفت: گروه پرستاری و سایر کارکنان بیمارستان امیراعلم 

در شرایط سخت نقل وانتقال بیمارستان، همکاری خوبی داشتند و 

در مدت زمان کوتاهی همه خدمات ساختمان قدیم را به ساختمان 

جدید منتقل کردند که در اینجا از زحمات آنان قدردانی می کنم.
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Á  3أمین نییوی انسانی مورد نیاز بیمارستان
امییاعلم

سپس دکتر حسن توکلی معاون توسعه مدیریت و برنامه ریزی 

این مجموعه را حداقل  انسانی موردنیاز  منابع دانشگاه، نیروی 

حدود 50 تا 60 تن برآورد کرد و افزود: با اخذ مجوز لازم از وزارت 

بهداشت امیدواریم کادر موردنیاز بیمارستان امیراعلم تأمین شود.

وی با اشاره به تکمیل پروژه بیمارستان امیراعلم پس از گذشت 

20 تا 30 سال از آغاز آن گفت: طی دو سال و نیم اخیر با حمایت 

وزیر بهداشت و دانشگاه، این بیمارستان به بهره برداری رسید و از 

حدود 20 روز پیش به بیماران خدمت رسانی می کند.

معاون توسعه مدیریت و برنامه ریزی منابع دانشگاه، با اشاره به 

ظرفیت بیمارستان مرورستی گفت: در این بیمارستان با اختصاص 

دو طبقه به اتاق عمل، دو طبقه به بخش بستری با 3٨ تخت 

و سه طبقه به کلینیک ویژه، خدمات تخصصی و فوق تخصص 

گوش و حلق و بینی به بیماران ارائه می شود.

دکتر توکلی با تاکید بر حفظ شان بیماران گفت: ساختمان قدیم 

بیمارستان امیراعلم با اتاق های 7-٨ تختخوابی و حداقل امکانات 

رفاهی، اکنون به اتاق های یک تا 4 تخت خوابی تبدیل شده که 

شأن و حرمت بیماران بهتر از گذشته در آن رعایت می شود.

دکتر جعفریه رییس بیمارسـتان امیراعلم نیز در سخنانی کوتاه، 

با اشـاره به افتتاح سـاختمان جدید همزمان با صدمین سـالگرد 

تأسـیس این بیمارسـتان گفت: ساختمان شـماره 2 بیمارستان 

امیراعلـم بـا 107 تخـت بیمارسـتانی، 7 اتـاق عمـل و امکانات 

و تجهیزات پیشـرفته، آماده خدمت رسـانی به بیماران اسـت.

Á  بازديد وزيی بهدا4ـت و ريیس دانشـگاه 
فارابی از بیمارستان 

وزیر بهداشت به همراه رییس دانشگاه پیش از افتتاح ساختمان 

جدید بیمارسـتان امیراعلم از پروژه طرح و توسـعه بیمارسـتان 

فارابـی، واحـد فراهـم آوری سـلولهای بنیـادی، بانـک چشـم و 

فـراورده هـای بافتـی، واحـد آمـوزش مهـارت هـای جراحـی و 

مرکزتحقیقات چشـم پزشـکی بازدیـد کردند.

صبح روز پنجشنبه 24 تیر سال 95، بیمارستان فارابی میزبان دکتر 

هاشمی وزیر بهداشت، دکتر جعفریان رییس دانشگاه، دکتر توکلی 

معاون توسعه دانشگاه و تعدادی از مسئولین و مدیران دانشگاه بود.

پس از انجام بازدید، در نشست مشترک هیات بازدیدکننده با 
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مسئولین بیمارستان فارابی، دکتر جباروند رییس این بیمارستان 

با اشاره به پروژه در حال ساخت طرح و توسعه بیمارستان فارابی 

گفت: در صورت تامین منابع مالی مورد نیاز تا پایان تیر سال 

96 فاز طبقه اول این پروژه در راستای سرویس دهی بیشتر به 

بیماران و درآمدزایی برای بیمارستان افتتاح می شود.

دکتـر جبارونـد با اشـاره به زحمـات و همکاری مطلوب اسـاتید 

بیمارسـتان گفـت: 60 درصـد از اعمال جراحی این بیمارسـتان 

مسـتقیماً توسـط اسـاتید انجـام مـی شـود و تنها حـدود 30 تا 

40 درصـد از جراحـی ها، جنبه آموزشـی دارد.

وی با بیان این که در سال 94، 75 هزارعمل جراحی در بیمارستان 

فارابی انجام شده است گفت: بیماران از هر نقطه ای از کشور و 

در هر ساعتی از شبانه روز که به این بیمارستان مراجعه کنند، 

توسط متخصص مربوطه مورد جراحی قرار می گیرند. در عین 

حال برنامه های آموزشی بیمارستان نیز دنبال می شود.

مهنـدس کدخـدااول نماینـده شـرکت عمـران آوای سـلامت، 

عامل چهارم پروژه طرح و توسـعه بیمارسـتان فارابی، مسـاحت 

زیربنـای ایـن پـروژه را 44 هزار متـر برآورد کـرد و از تکمیل و 

راه انـدازی آن تـا پایـان سـال 97 خبر داد.

در ادامه، دکتر هاشـمی وزیر بهداشـت بر نقش شـرکت عمران 

آوای سـلامت به عنوان عامل پروژه طرح و توسـعه بیمارسـتان 

فارابـی و تامیـن منابـع مالـی آن تاکید کرد و هیـچ گونه دلیلی 

را بـرای نیمـه تمام ماندن آن جایز ندانسـت.

دکتر لاشـیئی معاون پژوهشـی بیمارسـتان فارابی نیز با اشـاره 

به جنبه درآمدزایی بخش های پژوهشـی این بیمارسـتان، تنها 

مشـکل این بخش را کمبود نیروی انسـانی متخصص دانسـت و 

خواسـتار همکاری و یاری دانشـگاه در این مورد شـد.

وی با بیان این که در سـال به طور متوسـط 110 تا 120 مقاله 

معتبر علمی توسـط اسـاتید این بیمارسـتان به انتشار می رسد 

گفـت: ایـن در حالی اسـت کـه 30 تا 40 درصـد از این مقالات 

بـه طور مسـتقیم یا غیرمسـتقیم با علوم پایه همراه شـده اند.

در بخشـی دیگـر از این بازدید، دکتر جعفریان رییس دانشـگاه، 

با اشـاره به پیشـرفت 4٨ درصدی فاز اول اسکلت و سقف پروژه 

طـرح و توسـعه بیمارسـتان فارابـی گفـت: حـدود 45 درصد از 

هزینـه هـای ایـن پـروژه پرداخت شـده و اگـر به همیـن منوال 

پیـش بـرود و کمـک هـای لازم بـرای تامیـن منابـع آن فراهم 

شـود، امیدواریـم کـه تا پایان سـال ایـن فاز تکمیل شـود.

یکصد و بیست و یکمین جلسه دوره چهارم هیئت رئیسه دانشگاه برگزار شد

حضور هیئت رئیسه دانشگاه در دانشکده 
دندانپزشکی
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در یکصد و بیست و یکمین جلسه دوره چهارم هیئت رئیسه دانشگاه، 

ضمن ارائه گزارشی از برنامه ها و فعالیت های دانشکده دندانپزشکی 

در حوزه های مختلف آموزشی، پژوهشی، بهداشت، درمان، فرهنگی 

و بین الملل، بر پتانسیل های بالای این دانشکده در رفع مسائل 

مختلف خود به ویژه در زمینه محدودیت منابع تأکید شد.

در جلسه هیئت رئیسه دانشگاه که صبح روز یکشنبه 27 تیر سال 95 

در دانشکده دندانپزشکی برگزار شد، دکتر بیات رییس این دانشکده 

ارائه گزارشی گفت: 136 عضو هیئت علمی، 1200 دانشجوی  با 

دندانپزشکی، 110 دستیار، 27 دانشجوی دوره PhD، 22 فلوشیپ و 

16 تن در دوره پس از دکترای بین المللی در این دانشکده حضور دارند.

دندانپزشکی  دانشکده  بندی  برنامه 15  به  اشاره  با  بیات  دکتر 

گفت: اجرای کوریکولوم جدید، برگزاری کارگاه های مختلف از 

جمله کارگاه تعهد حرفه ای و مهارت های ارتباطی، ارتباط با طرح 

از  دندانپزشکی  در  رفتار حرفه ای  پمفلت  تهیه  تحول سلامت، 

عناوین برنامه های آموزشی هستند. رییس دانشکده دندانپزشکی 

افزود: استقرار شیوه نظام جامع ارزشیابی از دیگر برنامه های مهم 

آموزشی است که در ارزشیابی دوره، دانشجو و هیئت علمی در 

بخش عمومی، تخصصی و همچنین دوره های کارشناسی انجام شده 

یکصد و بیست و یکمین جلسه دوره چهارم هیئت رئیسه دانشگاه برگزار شد

حضور هیئت رئیسه دانشگاه در دانشکده 
دندانپزشکی
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است. واحدهای ارزشیابی و آزمون نیز در دانشکده شکل گرفته اند.

Á ارائه بینامه دندانپز4كی ديجیتال در آينده
دکتر بیات با اشاره به فعال شدن برنامه E-Learning در دانشکده 

به صورت  از آموزش دانشکده  گفت: در حال حاضر بخش هایی 

آموزش الکترونیک ارائه می شود و برای ارائه برنامه دندانپزشکی 

دیجیتال در آینده برنامه ریزی کرده ایم.

وی از راه اندازی فلوشیپ های مختلف از جمله دندانپزشکی تحت 

بیهوشی و ارتودنسی خبر داد و افزود: تفاهم نامه های گوناگون با 

بخش های مختلف دانشگاه منعقد شده است.

ادامه داد: تشکیل تیم شکاف لب و کاب در حوزه  بیات  دکتر 

درمان و اجرای طرح Registry کودکان مبتلا به شکاف لب و کام، 

راه اندازی بیمارستان و بخش جراحی فک و صورت در بیمارستان 

سینا از دیگر اقدامات این حوزه است. همچنین برگزاری برنامه های 

موضوع محور و اجرای برنامه های بین المللی سازی به شکلی بسیار 

خوب و به سرعت در حال پیشرفت است.

Á  3هیه و اجیای طیح های ملی سلامت محور و
محصول محور

رییس دانشکده دندانپزشکی با اشاره به فعالیت های حوزه پژوهش 

گفت: در حال تهیه و اجرای طرح های ملی سلامت محور و محصول 

محور هستیم و که برخی از آن ها در حال به ثمر نشستن هستند. 

تأسیس شرکت دانش بنیان و ارتباط پژوهشی با دیگر کشورها، 

تشکیل کمیته اخلاق سازمانی در دانشکده، برگزاری جشنواره 

آموزشی پژوهشی اختصاصی دندانپزشکی، ایجاد لاین تحقیقاتی 

برای اعضای هیئت علمی و هدفمندسازی خروجی های مجموعه 

پژوهشی دانشکده از دیگر فعالیت های این حوزه است.

وی انجام فعالیت های فرهنگی هدفمند و توجه به مسائل هنری و 

ورزشی را از برنامه های حوزه فرهنگی دانست و افزود: حمایت از 

شورای صنفی دانشکده، حمایت از اجرای برنامه پوشش حرفه ای 

و اجرای دیگر برنامه های مختلف فرهنگی در سطح دانشکده از 

دیگر فعالیت های این حوزه است. دکتر بیات با اشاره به فعالیت های 

دانشکده دندانپزشکی در حوزه بهداشت گفت: در این حوزه با 

شورای سلامت دهان و دندان همکاری فعالی داریم. همچنین 

تاکنون با معاونت بهداشتی دانشگاه همکاری مشترکی نداشته ایم 

ولی امیدواریم که در آینده این برنامه ها را نیز ترتیب دهیم. 

Á  بینامه دانشكده بیای 3بديل 4دن به واحد
آموز4ی درمانی

وی بابیان این که در حوزه درمان بر آن هستیم تا به واحد آموزشی 
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ارائه خدمات   ،Coding از استفاده  تبدیل شویم گفت:  درمانی 

درمانی در دانشکده و قانونمند کردن تعرفه خدمات از برنامه های 

این حوزه است. همچنین از دیگر فعالیت های این حوزه می توان 

عفونت،  کنترل  کمیته  اقدامات  مصوبه 100174،  پیگیری  به 

بهسازی سی اس آر دانشکده، اقدام در جهت پرداخت کارانه و 

اصلاح فرآیندهای درمان اشاره کرد.

دکتر بیات تلاش در جهت جداسازی بخش فنی از بخش حرفه ای 

خدمات در حال ارائه را از فعالیت های حوزه غذا و دارو دانست و 

در ادامه افزود: نصب و راه اندازی سیستم HIS دانشکده مراحل 

 PACS استقرار سیستم می کند. همچنین  را طی  نهایی خود 

برای رادیولوژی دانشکده، از دیگر برنامه ها است.

Á بهبود 4اخص های بهیه وری دانشكده
 

وی از بهبود شاخص های بهره وری در دانشکده دندانپزشکی خبر 

داد و گفت: در سال تحصیلی گذشته، به حدود 12 هزار بیمار 

هزار  از 43  بیش  بودند،  کرده  مراجعه  آموزشی  در شیفت  که 

خدمت ارائه دادیم و تقریباً به همین تعداد نیز خدمات در شیفت 

دانشکده  درآمدهای  درمجموع،  است.  ارائه شده  ویژه  کلینیک 

حتی از پیش بینی تفاهم نامه های دانشکده نیز بیشتر بوده است.

 ،CSR دکتر بیات با اشاره به چهار پروژه اصلی عمرانی شامل

آسانسور بیماربر، تأمین سرویس های بهداشتی و راه اندازی اتاق 

عمل بخش جراحی گفت: مقدمات این کار آماده شده ولی هنوز 

اجرایی نشده است و امیدواریم به زودی به مرحله اقدام برسد.

وی راه اندازی اتاق عمل کودکان و انجام اقدامات درمانی دندانپزشکی 

تحت بیهوشی را از دیگر برنامه های این دانشکده خواند و گفت: 

اقدامات لازم برای بهبود پروسه خرید و تأمین منابع موردنیاز 

در بخش ها انجام شده است.

Á کسب ر3به نخست صیانت از حقوق 4هیوندی
از  دکتر بیات کسب رتبه نخست صیانت از حقوق شهروندی را 

دستاوردهای دانشکده دندانپزشکی خواند و افزود: استقرار کمیته 

HSE، تلاش در جهت توانمندسازی کارکنان، افزایش درآمد و ارتقای 

کیفیت درمان و سطح رضایتمندی از اقدامات این دانشکده است.

وی با اشاره به پیشرفت بسیار خوب دانشکده دندانپزشکی در 

حوزه بین الملل گفت: 166 دانشجوی دوره عمومی و 16 دانشجوی 

تخصصی در این حوزه مشغول تحصیل هستند. در این میان، 

اعتباربخشی دوره های آموزشی در سطح بین المللی عمده ترین 
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برنامه ای است که به دنبال تحقق آن هستیم. 

Á  از خواسته های دانشكده دندانپز4كی 
هیئت رئیسه دانشگاه

دکتر بیات به بیان سه خواسته اصلی دانشکده از هیئت رئیسه دانشگاه 

پرداخت و گفت: تغییر ساختار دانشکده دندانپزشکی متناسب با مأموریت 

آن، داشتن مدیر درمان و مصوبه کمیسیون ماده 20 و تلاش در جهت 

ارتقای شاخص های سلامت دهان در جامعه از انتظارات این دانشکده 

است. اصلاح و بهبود وضعیت هیئت علمی، داشتن ردیف بهداشتی و 

درمانی در تفاهم نامه عملیاتی و جدا کردن بخش حرفه ای از بخش 

فنی خدمات، از دیگر مسائل مهمی است که اگر انجام شود، مشکلات 

دانشکده به طورجدی حل خواهد شد.

در بخشی دیگر از این جلسه، مدیران گروه های دانشکده دندانپزشکی 

به بیان مسائل و چالش های مختلف این دانشکده در زمینه های مختلف 

پرداختند و اعضای هیئت رئیسه دانشگاه نقطه نظرات و راهکارهایی را 

برای رفع چالش ها و ارتقای وضعیت دانشکده بیان داشتند.

Á  فعالیت منجی از هیگونه  حمايت دانشگاه 
به نتیجه

دکتر جعفریان رییس دانشگاه، بابیان این که این دومین حضور اعضای 

هیئت رئیسه دانشگاه در دانشکده دندانپزشکی در دوره مدیریت فعلی 

است گفت: دانشگاه از هرگونه فعالیت منجر به نتیجه حمایت می کند.

وی با اشـاره به امکان درآمدزایی بیشتر برای گروه دندانپزشکی 

در بخـش خصوصـی و کاهـش انگیـزه فارغ التحصیـلان بـرای 

جـذب در دانشـگاه گفـت: این یـک چالش قابل توجه اسـت که 

راهکارهایـی همچـون راه اندازی کلینیک ویـژه، کدینگ و تعرفه 

دار شـدن نظام دندانپزشـکی بـرای آن وجود دارد.

رییـس دانشـگاه افـزود: دانشـکده دندانپزشـکی به انـدازه سـایر 

دانشـکده های دانشـگاه، دارای اهمیت اسـت و اگر این دانشکده 

بـرای رفـع مسـائل خـود تـلاش کنـد، هیـچ مانعـی از سـوی 

دانشـگاه وجـود ندارد.

وی جذب هیئت علمی توانمند را در دانشکده دندانپزشکی مسئله ای 

مهم دانست و افزود: خوشبختانه اعضای هیئت علمی دانشکده 

دندانپزشکی به خصوص قدیمی ترها به شدت نسبت به وضعیت 

کنونی و آینده آن حساس هستند که این از نقاط برجسته این 

دانشکده است. در این میان، داشتن نگاه مثبت، روند تغییر و 

حل مسائل دانشکده را تسهیل می کند.

توضیح این که به دلیل تعدد موضوعات و مسائل مطرح شده در 

این جلسه، بررسی و جمع بندی نتایج، به جلسه ای دیگر و با حضور 

معاونین و مدیران مرتبط محول شد.

نشست مشترک هیئت امنای دانشگاه ها و مراکز مستقر در منطقه آمایشی 10

بررسی نحوه اداره بیمارستان های مستقل 
هیئت امنایی
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در نخســتین نشســت مشــترک هیئت امنــای دانشــگاه ها و 

مراکــز مســتقر در منطقــه 10 آمایــش بخــش ســلامت کشــور، 

16 دســتور مشــترک بــه پیشــنهاد وزارت بهداشــت، درمــان و 

آمــوزش پزشــکی موردبررســی قــرار گرفــت.

در ایــن نشســت کــه بعدازظهــر یکشــنبه 13 تیــر 95 در ســالن 

اجــلاس دانشــگاه برگــزار شــد، ابتــدا دکتــر حســن امیــن لــو 

دبیــر مجامــع، شــوراها و هیئت هــای امنــا، بــا بیان اینکــه برای 

ــگاه های  ــای دانش ــه هیئت امن ــه جلس ــت ک ــار اس ــتین ب نخس

علــوم پزشــکی بــه شــکل منطقــه ای برگــزار می شــود افــزود: 

ــه اینکــه سرپرســتی قطــب 10 برعهــده دانشــگاه  ــا توجــه ب ب

ــن  ــی ای ــه میزبان ــن جلســه ب ــوم پزشــکی تهــران اســت ای عل

ــود. ــزار می ش دانشــگاه برگ

وی بــا اشــاره بــه برنامــه هیئت امنــا تــا پایــان امســال 

گفــت: در جلســه دیگــر کــه از 21 تیــر تــا پایــان شــهریورماه 

ــال 94 و  ــرد س ــزارش عملک ــگاه ها گ ــده، دانش برنامه ریزی ش

نیــز بودجــه تفصیلــی خــود را بــا توجــه بــه تغییــرات موجــود 

ــه می دهنــد و برنامــه عملیاتــی ســال 95 دانشــگاه ها نیــز  ارائ

ــرد. ــرار می گی ــی ق موردبررس

نشست مشترک هیئت امنای دانشگاه ها و مراکز مستقر در منطقه آمایشی 10

بررسی نحوه اداره بیمارستان های مستقل 
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ـــه  ـــا را ک ـــوم هیئت امن ـــه س ـــتور جلس ـــو دس ـــن ل ـــر امی دکت

پاییـــز امســـال تشـــکیل می شـــود، گـــزارش حسابرســـی 

دانشـــگاه ها براســـاس بودجـــه و برنامـــه عملیاتـــی ســـال 

94 اعـــلام کـــرد و افـــزود: در ایـــن جلســـه دانشـــگاه ها 

ـــرح  ـــز مط ـــود را نی ـــی خ ـــنهادهای اختصاص ـــد پیش می توانن

ـــد. کنن

 دبیــر مجامــع و هیئت امنــا، بــا اشــاره به دســتور جلســه چهارم 

کــه اواخــر امســال برگــزار خواهــد شــد افــزود: بــا توجــه بــه 

اجــرای طــرح تحــول نظــام ســلامت و ابــلاغ اعتبــارات متمرکز 

وزارت بهداشــت ناگزیــر بــه اصــلاح بودجــه ســال 95 خواهیــم 

بــود و عــلاوه بــر ایــن بودجــه ســال 96 نیــز در ایــن جلســه 

ــود. ــب می ش تصوی

در حاشــیه ایــن نشســت دکتــر علی جعفریــان رییس دانشــگاه، 

ــت:  ــت گف ــن نشس ــکیل دهنده ای ــای تش ــه اعض ــاره ب ــا اش ب

اعضــای هیئت امنــا و روســای ســه دانشــگاه اصلــی شــهر تهران 

ــران و شــهید  ــران، ای ــوم پزشــکی ته شــامل دانشــگاه های عل

بهشــتی همچنیــن دانشــگاه علــوم بهزیســتی، ســازمان انتقــال 

خــون، موسســه انســتیتو پاســتور و مرکــز قلــب شــهید رجایــی 

در ایــن جلســه حضــور دارنــد.

وی افـــزود: در ایـــن جلســـه، دســـتور مشـــترکی کـــه از 

ســـوی وزارت بهداشـــت پیشنهادشـــده بـــود موردبحـــث و 

ـــدند،  ـــوب ش ـــه مص ـــی ک ـــت و بندهای ـــرار گرف ـــورت ق مش

در هیئت امنـــای دانشـــگاه ها مطـــرح و بـــه تصویـــب 

خواهنـــد رســـید.

ــن  ــه در ای ــتوری ک ــه 16 دس ــاره ب ــا اش ــگاه، ب ــس دانش ریی

جلســه موردبررســی قــرار گرفــت افــزود: افزایــش کمک هزینــه 

ــی  ــه دوره مرخص ــت کمک هزین ــتیاران و کارورزان، پرداخ دس

زایمــان دســتیاران و تخصیــص بخشــی از درآمــد اختصاصــی 

ــات  ــه مصوب ــش از جمل ــوزش و پژوه ــوزه آم ــه ح ــگاه ب دانش

ایــن جلســه بــود.

اداره بیمارســتان های مســتقل هیئت امنایــی را  وی نحــوه 

مهم تریــن موضــوع ایــن جلســه عنــوان کــرد کــه بــه پیشــنهاد 

ــد  ــه جلســات بع ــرای بررســی بیشــتر ب ــا ب اعضــای هیئت امن

موکــول شــد.

با حضور دبیرکل مجمع جهانی اهل بیت )ع(

ضیافت افطار دانشگاه ویژه دانشجویان خارجی 
در موزه ملی تاریخ علوم پزشکی برگزار شد
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ضیافت افطار دانشگاه ویژه دانشجویان خارجی با حضور دبیرکل 

مجمع جهانی اهل بیت )ع( و معاون بین الملل دانشگاه در موزه 

ملی تاریخ علوم پزشکی برگزار شد.

دکتر نیکنام، مدیر شعب بین الملل دانشگاه، جمعی از مدیران 

پردیس  و  معاونت  و مدیران  )ع(  اهل بیت  ارشد مجمع جهانی 

این مراسم که چهارشنبه 9 تیر 95   نیز در  بین الملل دانشگاه 

برپا شد، حضور داشتند.

دکتر عرب خردمند به عنوان نخستین سخنران این مراسم ضمن 

خیرمقدم به حاضران، گفت: دانشگاه علوم پزشکی تهران طی 

سال های اخیر با فعالیتی جدی در عرصه بین الملل موفق به جذب 

نزدیک 550 دانشجوی خارجی شده است که 492 نفر از آن ها 

هم اکنون دانشجوی این دانشگاه هستند.

معاون بین الملل دانشـگاه اظهار امیدواری کرد که روند پذیرش 

دانشـجویان در ایـن دانشـگاه  منجر به تربیـت جوانانی از اقصی 

نقـاط جهـان به عنوان سـفیران جمهوری اسـلامی شـود که در 

خدمـت صلح بشـر، سـلامت بشـری و ارائه خدمات سـلامت به 

بردارند. گام  جهانیان 

وی بـا اشـاره بـه برگـزاری ایـن گردهمایـی بـه مناسـبت مـاه 

با حضور دبیرکل مجمع جهانی اهل بیت )ع(

ضیافت افطار دانشگاه ویژه دانشجویان خارجی 
در موزه ملی تاریخ علوم پزشکی برگزار شد
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مبـارک رمضان، تصریح کرد: بی شـک برکات ایـن ماه در تزکیه 

نفـس و تحـول جسـمانی و روحانـی همـه مـا تأثیرات شـگرفی 

خواهـد گذاشـت و زمینـه را بـرای بندگـی در ماه هـای دیگـر 

فراهـم خواهـد کرد.

دکتر عرب خردمند صحبت های خود را با تشکر و تقدیر از حضور 

حجت الاسلام و المسلمین اختری، دبیرکل مجمع جهانی اهل بیت 

)ع( پایان داد و بیان داشت: با تکیه بر اینکه مراسم حاضر بخشی 

از درس علوم دینی و قرآنی دانشگاه است، امید داریم در جلسات 

بعدی نیز امکان استفاده از حضور ایشان به عنوان یکی از فضلای 

علوم انسانی و اسلامی را داشته باشیم.

در ادامه، دکتر نیکنام، استاد دانشگاه، مدرس متون قرآنی و مدیر 

شعب بین الملل دانشگاه نیز به ارائه گزارشی از کلاس متون الهی، 

ویژه دانشجویان خارجی دانشگاه علوم پزشکی تهران پرداخت و 

گفت: در چهارده جلسه کلاس متون الهی بحث کتب آسمانی را 

با بحث پیامبران آسمانی و قبل از هر چیز ضرورت ارسال رسل 

و انزال کتب آغاز می کنیم.

عنوان  به  کریم  قرآن  مباحث  مرور  به  داد: سپس  ادامه  وی 

کامل ترین کتاب آسمانی که در هماهنگی با سایر کتب آسمانی 

است، می پردازیم و در این میان از آیات سوره شریفه حمد، آیات 

یکم تا بیستم سوره بقره، آیات 22 تا 39 سوره اسراء، سوره های 

والعصر و توحید بهره می بریم.

عضو هیأت علمی دانشگاه پرهیز از متکلم وحده بودن استاد و تلاش 

بر بحث و گفتگوی فعال را از جمله ویژگی های این کلاس دانست 

و اظهار داشت: در پایان  کلاس ما امتحان پایان دوره نداریم و 

نمره دانشجو براساس عملکرد وی داده می شود.

مدیر شعب بین الملل دانشگاه تأکید کرد: دانشجویان این کلاس 

به صورت گروهی در هر جلسه و با بهره گیری از امکانات متنوع 

مطالب مطرح شده در جلسات قبل را به سبک خود ارائه می دهند 

که عمومآ از کیفیت خوبی برخوردار است.

دکتر نیکنام ویژگی دیگر این کلاس را دیدار با یک شخصیت 

قرآنی عنوان کرد و یادآور شد: در اولین دیدار امکان ملاقات جمع 

قابل توجهی از دانشجویان خارجی با حجت الاسلام والمسلمین 

قرائتی فراهم شد و بسیار خوشحال هستیم که در جلسه دوم در 

خدمت حجت الاسلام و المسلمین اختری هستیم.

حجت الاسلام و المسلمین اختری نیز خطاب به دانشجویان خارجی 

با بیان اینکه من از مجمع جهانی اهل بیت )ع(، دانشگاه بین المللی 

اهل بیت )ع( و شبکه تلویزیونی ثقلین در جمع شما حضور پیدا 

برای همکاری  آغازی  گردهمایی  این  امیدوارم  گفت:  کرده ام، 

مجمع اهل بیت )ع( با  شما جوانان و کشورهای متبوعتان باشد.

وی ادامه داد: مجمع جهانی اهل بیت )ع(، هم اکنون در 130 

از 400 موسسه و تشکل مردم  با بیش  کشور فعالیت دارد و  

نهاد همکاری می کند.

دبیرکل مجمع جهانی اهل بیت )ع( همچنین به معرفی دانشگاه 

بین المللی اهل بیت )ع( پرداخت و گفت: این دانشگاه دانشجویان 

پیرو اهل بیت )ع( را در مقاطع فوق لیسانس و دکترا و از کشورهای 

مختلف می پذیرد.

حجت الاسلام و المسلمین اختری با اشاره به اینکه مجمع یادشده 

زبان های  به  را  )ع(  اهل بیت  معارف  متعدد  کتاب های  با چاپ 

گوناگون در اختیار علاقمندان قرار می دهد، گفت: در این زمینه 

تعداد یک هزار و 700 عنوان کتاب با مسئولیت مجمع تألیف 

و چاپ شده است.

وی ادامه داد: مجمع جهانی اهل بیت )ع( با بسیاری از مجامع 

بزرگ سنی، تشکل های مردم نهاد و همچنین علمای بزرگ اهل 

سنت کشورهای مختلف در ارتباط است و تلاش می کند تعاملات 
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خود را با مسیحی ها و یهودی ها و پیروان سایر ادیان در کشورهای 

مختلف گسترش دهد.

حجت الاسلام و المسلمین اختری از این تعامل به عنوان مکتب 

اهل البیت )ع(، یاد کرد و بیان داشت: مکتب اهل بیت )ع(؛ مکتب 

ارتباط و آشنایی است و خداوند رحمان نیز خلقت انسان متعال 

را بر اساس آشنایی با یکدیگر قرار داده است.

دبیـرکل مجمع جهانـی اهل بیت )ع(، تأکید کرد: دین اسـلام و 

قـرآن کریـم هیچ وقت از انسـان ها نخواسـته به طـور کورکورانه 

راهـی را انتخـاب کنند بلکه افرادی کـه از روی تقلید، ارتباطات 

خانوادگی و روش های سنتی مسیری را برمی گزینند، نمی پسندد.

وی افـزود: برهمیـن اسـاس شـناخت یکـی از مسـایل بسـیار 

اساسـی در دیـن مقـدس اسـلام و یکـی از ارزش هـای بـزرگ 

انسـانی اسـت که همـه علما، متخصصیـن و فلاسـفه از روز اول 

بـر آن صحـه گذاشـته اند.

حجت الاسـلام و المسـلمین اختـری با اشـاره به اینکـه ما حتی 

در دعاهایمـان می گوییـم خدایـا مـا تـو را بـه واسـطه خـودت 

شـناختیم، آیـات و نشـانه های خدا را یافتیـم و از آن ها پی به او 

برده ایم، ادامه داد: امروز صیادان و شـیادان بسـیاری به نام دین 

مـردم را به انحراف می کشـانند و اسـلام را لکـه دار می کنند این 

گروه هـای تروریسـتی، افراطـی و تکفیـری که در دنیای اسـلام  

قـد علـم کرده انـد، بـا همیـن ادعـای انحرافـی خـود جوان های 

بسـیاری را در دنیـا بـه دام انداخته اند.

وی یـادآور شـد: اگـر رهبـری جامعـه بـه ظلـم، جنایـت، دروغ 

و گنـاه دسـتور می دهـد اولوالامـر نیسـت بلکه اولوالامر کسـی 

اسـت کـه بـه کارهای خـوب تشـویق می کنـد و کارهـای نیک 

را رواج می دهـد.

دبیـرکل مجمع جهانـی اهل بیت )ع( در پایان خاطرنشـان کرد: 

بسـیار مایـه افتخـار اسـت کـه شـما جوانان بـه معـارف دین و 

اسـلام اهمیـت می دهیـد و ما نیـز در مجمـع جهانـی اهل بیت 

)ع( بـرای آشـنایی هـر چه بیشـتر و همکاری گسـترده تر اعلام 

می کنیم. آمادگـی 

لوح  اهداء  با  دانشگاه  بین الملل  معاون  افطار،  ادامه ضیافت  در 

المسلمین  و  و حمایت های حجت الاسلام  زحمات  از  تقدیری، 

اختری قدردانی کرد و در پایان تعدادی از دانشجویان خارجی با 

موضوعاتی متنوع و مرتبط با ماه مبارک رمضان به ایراد سخنرانی 

پرداختند..
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به همت دفتر امور ایثارگران و همراه با ضیافت معنوی افطار، 

چهارمین جلسه هم اندیشی اعضای هیئت علمی ایثارگر با محور 

معنویت در دانشگاه برگزار شد.

ایثارگر که  در چهارمین جلسه هم اندیشی اعضای هیئت علمی 

شامگاه چهارشنبه دوم تیر سال 95 در ستاد مرکزی دانشگاه 

برگزار شد، دکتر گتمیری رییس کمیته هیئت علمی ایثارگر، با 

بیان این که امسال دومین جلسه هم اندیشی هیئت علمی ایثارگر 

برگزار می شود، گفت: بنا داریم تا با کوتاه کردن فواصل برگزاری 

این جلسات، در هر فصل یک جلسه هم اندیشی برگزار کنیم.

هیئت علمی  اعضای  تکریم  گردهمایی،  این  انگیزه  افزود:  وی 

ایثارگر، بهره برداری معنوی از این جلسات و روشن نگه داشتن 

چراغ فرهنگ ایثارگری در سطح دانشگاه است.

دکتر گتمیری در بخشی دیگر از سخنان خود، به قرائت متنی در 

باب آفات عدیده زبان از جمله غیبت، تهمت و زخم زبان پرداخت و 

گفت: حضرت امیرالمؤمنین علی )ع( در فضیلت سکوت می فرماید 

خداوند تقوای هیچ بنده ای را مفید نمی داند، مگر این که زبانش را 

در بند کرده باشد. وی با ذکر یاد و خاطره مرحوم استاد شفیعی 

و سفارش همیشگی ایشان در به جا آوردن نماز اول وقت گفت: 

همزمان با هفدهمین شب ماه مبارک رمضان

 چهارمین جلسه هم اندیشی اعضای هیئت علمی 
ایثارگر برگزار شد
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با درگذشت این استاد بزرگ، جامعه علمی کشور و به خصوص 

دانشگاه علوم پزشکی تهران، جواهری را از دست داد.

در ادامه دکتر میرباقری، کارشناس قرآنی و مذهبی صداوسیما به 

تفسیر پنج آیه در مورد روزه داری در سوره بقره پرداخت و گفت: 

به استثنای حج که مختص دین اسلام است، سه حکم نماز، روزه 

و زکات مشترک همه ادیان الهی است و روزه داری انسان را به 

روح خداخواهی می رساند.

تکرار ٨9  با  آمنوا«،  الذین  ایها  »یا  عبارت  این که  بیان  با  وی 

با ذکر  مرتبه بیشترین خطاب قرآن کریم است گفت: خداوند 

این عبارت در قرآن، همه حجاب های میان خود و بنده هایش را 

برمی دارد؛ بنابراین هرگاه به این عبارت رسیدید، به دعوت خدا 

»لبیک« بگویید.

دکتر میرباقری با استناد به آیه 1٨3 سوره بقره، هدف رفتاری روزه 

را متقی شدن بندگان دانست و گفت: خداوند بیش از 60 مرتبه در 

قرآن، ما را به تقوای الهی دعوت می کند و با واجب کردن روزه، 30 

روز برای مسلمانان الگوی عملیاتی قرار داده است تا در پایان این 

مدت، فرد روزه دار به باور توانمندی علیه نفس و هوا و هوس برسد.

در بخشی دیگر از این جلسه، حجت الاسلام والمسلمین عیسی زاده، 

مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه، با اشاره 

به نزدیک شدن به شب های قدر گفت: شب های قدر، شب های 

ذکر و تذکر است و در زندگینامه ائمه اطهار آمده است که در 

این شب های عزیز، عباداتشان به گونه ای دیگر می شد.

وی با اشاره به آیه دوم سوره قدر مبنی بر این که »وَمَا أَدْرَاكَ مَا 

لَیْلَةُ الْقَدْرِ« گفت: این آیه شریفه یک مراد جدی دارد و آن این 

است که خداوند به بندگان خود می فرماید شما نمی دانید شب 

قدر چیست و هرچقدر که تلاش کنید نمی توانید به نقطه پایانی 

شب قدر نائل شوید. 

مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه، تنها راه 

درک شب قدر را توسل به قرآن کریم عنوان کرد و گفت: اگر 

بتوانیم به عظمت، بزرگی و معارف قرآن نزدیک شویم، به همان 

اندازه می توانیم شب قدر را درک کنیم؛ بنابراین باید این تذکر 

نفس را همواره با خود داشته باشیم که برای بهره مندی از ناب ترین 

برکات شب قدر، چیزی به جزء قرآن وجود ندارد.

هیئت علمی  اعضای  هم اندیشی  اینکه چهارمین جلسه  توضیح 

ایثارگر، با اقامت نماز جماعت به امامت حجت الاسلام والمسلمین 

عیسی زاده و ضیافت افطار به پایان رسید.
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بیمارستان  در مراسم تکریم و معارفه روسای پیشین و جدید 

بهرامی رییس دانشگاه از تلاش های دکتر علی اکبر رهبری منش 

رییس جدید  پیمان صادقی،  دکتر  اعطای حکم  با  و  قدردانی 

بیمارستان بهرامی را به طور رسمی معرفی کرد.

در این مراسم که 29 تیر 95 در بیمارستان بهرامی برگزار شد، 

ابتدا دکتر هوشنگ پورنگ استاد پیشکسوت جراحی بیمارستان 

بهرامی، در سخنانی با اشاره به سابقه حضور خود در دانشگاه از 

مهرماه سال 1355 تاکنون گفت: در این مدت مدیران متعددی 

بیمارستان را اداره کردند و رفتند آنچه اهمیت دارد اینکه همکاران 

چه قضاوتی درباره آنان می کنند.

برای  پزشکی  به اندازه  هیچ شغلی  اینکه  بیان  با  پورنگ  دکتر 

انسان آرامش بخش و افتخار آفرین نیست افزود: مادیات و جاه 

و مقام برای انسان آرامش وجدان نمی آورد بلکه این خدمت به 

انسان هاست که لذت آفرین است.

وی با اشاره به ویژگی های مدیریتی دکتر رهبری منش گفت: ایشان 

استادی حلیم وپرکار و پرتلاش در امر آموزش و درمان است که در 

مقطعی بنا بر تکلیفی که برعهده اش گذاشته شد ریاست بیمارستان 

را بر عهده گرفت و در حد توان خود به وظیفه اش عمل کرد.

دکتر رهبری منش: موفقیت نتیجه کار تیمی است

مراسم تکریم و معارفه روسای پیشین و جدید بیمارستان 
بهرامی برگزار شد
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دکتر پورنگ با اشاره به ویژگی های بیمارستان بهرامی خواستار 

حمایت بیشتر دانشگاه از این مرکز شد و گفت: امیدوارم با حضور 

دکتر صادقی و حمایت های دانشگاه، این بیمارستان بیشتر مورد 

توجه قرار گیرد.

Á موفقیت نتیجه کار 3یمی است
در ادامه دکتر رهبری منش رییس پیشین بیمارستان بهرامی، 

دستاوردهای این مرکز را حاصل کار تیمی دانست و افزود: ازآنجاکه 

بیمارستان ها به عنوان سازمان های پیچیده شناخته می شوند اداره 

این مراکز از دشواری بسیاری برخوردار است و هر فعالیتی که 

در آن انجام می شود حاصل کار تیمی است.

وی با اشاره به اقداماتی که در طول 7 سال مسئولیت خود به 

انجام رسانده افزود: تعداد اعضای هیات علمی را از 15-16 نفر 

تخصص  فوق  رشته جهانی  از 14  و  دادیم  افزایش  نفر  به 35 

کودکان، 12 رشته ای که در ایران وجود دارد به طور کامل در 

این مرکز آموزش می دهیم.

دکتر رهبری منش از افزایش زیرساخت ها و تجهیزات بیمارستان 

بهرامی خبر داد و گفت: با اجرای طرح تحول بخش ها بازسازی و 

ظرفیت بخش های ویژه  از 22 تخت به 41 تخت افزایش یافت. 

با تهیه دستگاه سی تی اسکن و نصب آن در آینده  همچنین 

نزدیک، کمبودی که در این زمینه وجود داشت برطرف می شود.

رییس پیشین بیمارستان نقطه قوت این مرکز را بخش جراحی 

برای  فراگیران  استقبال  و  ماهر   بسیار  بیهوشی  تیم  با  اطفال 

از  افزود:  و  دانست  مرکز  این  در  آموزشی  دوره های  گذراندن 

مهرماه نخستین دوره فلوشیپ انکولوژی اطفال راه اندازی می شود.

دکتر رهبری منش با اشاره به ظرفیت بیمارستان بهرامی گفت: 

این مرکز با 1٨0 تخت مصوب، 124 تخت فعال، 35 عضو هیات 

علمی، 21٨ پرستار و 130 کارمند اداری خدمات تخصصی و 

فوق تخصصی اطفال را ارائه می دهد.

اولویت بندی نیازهای بیمارستان  وی در پایان سخنان خود به 

پرداخت و گفت: برای بازسازی اورژانس و پاویون دستیاران و 

کارورزان، تأمین نیروی متخصص دفتر توسعه پژوهش و نیروی 

پرستاری بخصوص در بخش های ویژه نیاز به حمایت دانشگاه داریم.

Á 3اکید بی پیهیز از رقابت ناسالم
 پس ازآن، دکتر صادقی رییس جدید بیمارستان، با بیان اینکه این مراسم 
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به منظور قدردانی از زحمات استادی برگزار می شود که اخلاق مداری 

او زبان زد همگان در دانشگاه است و افزود: امروز، روز تجلیل از اخلاق 

حسنه است که با حضور استاد قوامی در بیمارستان جاری و در زمان 

دکتر رهبری منش در بیمارستان تثبیت شده است.

رقابت  هرگونه  از  پرهیز  بر  تاکید  با  بیمارستان  رییس جدید 

ناسالم، خواستار همیاری اساتید و کارکنان در اداره بیمارستان 

شد گفت: رئوس برنامه و اهداف دانشگاه توسط مسئولان ابلاغ و 

مسیر دستیابی به این اف با نظر و درایت جمعی گروه کودکان 

مشخص شده است و امروز وظیفه ماست که با پرهیز از هرگونه 

رقابت ناسالم و با استفاده از بستر به میراث رسیده از بزرگانی 

همچون دکتر قوامی و رهبری منش و ظرفیت های فکری و اجرایی 

موجود، در این زمینه تلاش کنیم.

Á  عصاره رفتار حیفه ای، اولويت دادن به حقوق
بیماران

سپس، دکتر جعفریان رییس دانشگاه، با بیان اینکه بیمارستان 

بهرامی گرچه ازنظر فضای فیزیکی و تعداد تخت بیمارستانی بزرگ 

نیست ولی از جایگاه مهمی برخوردار است افزود: این بیمارستان 

کمبود بخش بستری در منطقه شهر تهران را با پاسخگویی به 

مراجعان سرپایی بسیار زیاد پوشش می دهد.

رییـس دانشـگاه با رد ایـن تصور که مراکز کوچک تـر و دورتر از 

سـتاد دانشـگاه کمتر مورد توجـه قرار می گیرند افزود: دانشـگاه 

موظف به حمایت از واحدهای زیرمجموعه خود اسـت بخصوص 

از مراکـزی ماننـد بیمارسـتان بهرامـی کـه بـه دلیـل ماهیت و 

شـرایطی کـه در تـراز مالـی خـود دارنـد حمایـت می کنـد تـا 

خدمـت مطلوبی ارائه شـود.

وی فعالیت بیمارستان بهرامی را در عرصه آموزش بسیار موفقیت 

و  موردتوجه  مرکز  این  در  آموزش  گفت:  و  کرد  ارزیابی  آمیز 

تقاضای فراگیران است و باوجود اساتید برجسته ای چون دکتر 

پورنگ و ملاییان و... اینجا به عنوان مرکز برجسته جراحی اطفال 

در کشور شناخته می شود.

دکتر جعفریان با اشاره به محدودیت های پژوهشی در این مرکز 

گفت: بیمارستان بهرامی ازنظر تعداد بیماران بستری از ظرفیت 

کمی برخوردار است و این سبب می شود محققان حجم نمونه 

مناسب برای فعالیت های پژوهشی خود را در اختیار نداشته باشند 

و نتوانند طرح های بزرگ را به انجام برسانند لذا ضمن برنامه ریزی 

این  امکان همکاری  باید  موجود،  با شرایط  متناسب  عملیاتی 

بیمارستان با مرکز طبی کودکان فراهم شود.

رییس دانشگاه ضمن تاکید مجدد بر رعایت اصول رفتار حرفه ای 

با آن  از مسائلی که جامعه پزشکی  در دانشگاه گفت: بسیاری 

مواجه است از کم توجهی به اصول رفتار حرفه ای ناشی می شود.

وی با تقسیم بندی دانش پزشکان به دو بخش دانش تجربی و 

نحوه ارائه محصول آن دانش، به بیمار و همراهان گفت: پزشکان 

نادیده  را  وقتی دانش لازم را کسب می کنند اغلب بخش دوم 

می گیرند که این اشتباه بزرگی است چراکه برای عموم جامعه، 

رفتار  این  بلکه  نیست  ملموس  پزشک  مهارت  و  دانش  میزان 

پزشک است که نشان می دهد چقدر در کار خود حرفه ای است.

دکتر جعفریان بر آموزش و ارزیابی صحیح رفتار حرفه ای تاکید کرد 

و افزود: اصول رفتار حرفه ای در همه جای دنیا جزء ضوابط آموزشی 

محسوب می شود و آن را به طور جدی ارزیابی می کنند و اگر فراگیری 

امتیاز لازم را به دست نیاورد اجازه نمی دهند ادامه تحصیل بدهد.

رییس دانشگاه با بیان اینکه عصاره رفتار حرفه ای این است که مردم 

بدانند منافعشان در اولویت قرار دارد افزود: وقتی جامعه ببیند که 

کادر پزشکی، دلسوز بیمار است و نسبت به نگرانی بیمار و خانواده اش 
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واکنش مناسبی نشان می دهد؛ اعتمادشان جلب می شود.

وی با اشاره به شایعات اخیری که به دلیل شهرت یکی از بیماران 

گسترش پیدا کرده افزود: وقتی موضوعی در سطح جامعه رواج 

می یابد و همگان بدون داشتن دانش و تخصص لازم درباره آن 

اظهارنظر می کنند تبعات و واکنش های غیرمنطقی را به دنبال 

داشته و فضای منفی ایجاد می شود.

دکتر جعفریان بیمارستان بهرامی را الگوی رفتار حرفه ای دانست 

بیمارستانی هیچ شکایتی در طول یک سال  از  افزود: وقتی  و 

گزارش نشود نشان می دهد که این موضوع موردتوجه قرارگرفته 

و امیدوارم در بیمارستان بهرامی این روند ادامه پیدا کند.

از تلاش های دکتر رهبری منش،  تشکر  دانشگاه ضمن  رییس 

مسئولیت اداره بیمارستان را فرآیندی سخت و پیچیده توصیف 

کرد و گفت: دکتر رهبری منش در طول 7 سال گذشته تلاش های 

با  امیدوارم  آورند  به دست  هم  نتایج خوبی  و  داشتند  بسیاری 

در  بیشتری  با جدیت  برنامه ها  پیگیری  دکتر صادقی  انتصاب 

داخل و خارج از بیمارستان ادامه پیدا کند.

به جوانان گفت:  مدیریت  واگذاری  بر ضرورت  تاکید  با  وی 

براساس دستورالعملی که از سوی وزیر بهداشت ابلاغ شد روسای 

بیمارستان ها باید تمام وقت باشند لذا باید گروه های بعدی را به 

گونه ای تربیت کنیم که بتوانند مدیران موضوعی یا ارشد آینده 

دانشگاه شوند و ایده های نو خود را به اجرا درآورند.

به کار  مدیریت جوانی  که  جا  هر  اینکه  بیان  با  دکتر جعفریان 

گرفته شده از خود اثر مثبتی برجای گذاشته است افزود: دانشگاه 

با 15 هزار کارمند، 4 هزار تخت بیمارستانی، هزار و 650 عضو 

هیات علمی و 13 هزار دانشجو، بنگاه بزرگ آموزشی، پژوهشی، 

درمانی و اقتصادی است که برای اداره آن تا وقتی که رشته های 

تخصصی مدیریتی ایجاد  نشده ناچاریم از اعضای هیات علمی 

استفاده کنیم. بنابراین باید شرایط رشد توانمندی های آنان را 

فراهم نماییم.

رییس دانشگاه در جمع بندی سخنان خود تاکید کرد: دوری و نزدیکی 

به ستاد دانشگاه مهم نیست بلکه هر واحدی برای رسیدن به آنچه 

برنامه ریزی شده باید مرتب با ما در تماس باشند و ما هم سعی می کنیم 

با روش های مختلف منابع موردنیاز آنان را تأمین کنیم.

در پایان مراسم به پاس قدردانی از تلاش های دکتر رهبری منش 

نشان دانشگاه و هدایایی از سوی رییس دانشگاه و دیگر همکاران 

تقدیم ایشان شد.
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دکتر نکوفر: قرارگیری دانشـگاه در @@
میان 800 دانشـگاه برتر دنیا نشـانه پیشرو 

بودن آن است
ــت  ــل، اعتباربخشــی و رتبه بنــدی معاون ــط بین المل ــر رواب مدی

بین الملــل، بــا اشــاره بــه تأکیــد سیاســت گذاران دانشــگاه بــر 

ــا و  ــای معیاره ــت ارتق ــلاش در جه ــی، ت ــوع اعتباربخش موض

شــاخص های ایــن حــوزه را منجــر به رشــد دانشــگاه و درنهایت 

ــت. ــی دانس ــای بین الملل ــر در رتبه بندی ه ــه برت ــب رتب کس

دکتر نکوفر مدیر روابط بین الملل، اعتباربخشی و رتبه بندی معاونت 

بین الملل و عضو هیئت علمی دانشگاه، با اشاره به رتبه دانشگاه 

علوم پزشکی تهران در دوازدهمین رتبه بندی بین المللی تایمز 

THE)( گفت: بر اساس این رتبه بندی، در بین ٨00 دانشگاهی 

که رتبه آن ها اعلام شده است، این دانشگاه رتبه ای بین 500 تا 

600 را کسب کرده است. در آسیا نیز جزء 200 دانشگاه نخست 

این قاره هستیم و موفق به کسب رتبه 100 تا 110 شده ایم.

وی افــزود: در رتبه بنــدی اخیــر تایمــز، 9 دانشــگاه ایرانــی دیگر 

نیــز وجــود دارنــد ولــی دانشــگاه علــوم پزشــکی تهــران، تنهــا 

دانشــگاه علــوم پزشــکی کشــور اســت کــه در ایــن رتبه بنــدی 

دیده شــده اســت.

دکتــر نکوفــر بابیــان این که کســب رتبــه برتــر در رتبه بندی ها، 

هیــچ گاه هدف دانشــگاه نبوده اســت گفت: در بحــث رتبه بندی، 

ــه  ــت ک ــتوار اس ــل اس ــن اص ــر ای ــگاه ب ــت گذاری دانش سیاس

درجاهایــی کــه خــوب هســتیم، بتوانیم دانشــگاه را قابل نشــان 

دادن )Visible( کنیــم؛ بنابرایــن هــدف اصلــی آن اســت کــه 

ــم.  ــاء یابی ــی ارتق ــف علم ــای مختل ــرده و در زمینه ه ــد ک رش

ــی  ــات بین الملل ــه در ارتباط ــی ک ــود، نخســتین آیتم بااین وج

مطــرح اســت، رتبــه دانشــگاه اســت و وقتی نــام دانشــگاه علوم 

پزشــکی تهــران در میــان ٨00 دانشــگاه برتر دنیا مطرح اســت، 

ــذب  ــه در ج ــود ک ــوب می ش ــودن آن محس ــرو ب ــانه پیش نش

دانشــجویان خارجــی نیــز از اهمیــت خاصــی برخــوردار اســت.

وی بــا اشــاره بــه رســالت مدیریــت روابــط بین الملــل، 

اعتباربخشــی و رتبه بنــدی معاونــت بین الملــل دانشــگاه گفــت: 

ــع  ــت جام ــک فعالی ــل ی ــا حاص ــدن در رتبه بندی ه ــده ش دی

ــت انجــام  ــن مدیری ــه ای در ســطح دانشــگاه اســت و کاری ک

می دهــد، فقــط دیده بانــی و رصــد کــردن اســت. به این ترتیــب 

کــه رتبه بندی هــای جهانــی را رصــد می کنیــم و گــزارش 

ــر  ــگاه و دیگ ــت دانش ــه ریاس ــه ب ــاه یک مرتب ــر دو م آن را ه

ــم. ــال می کنی ــگاه ارس ــت گذاران دانش سیاس

ــت  ــل، اعتباربخشــی و رتبه بنــدی معاون ــط بین المل ــر رواب مدی
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بین الملل افزود: بســیاری از وب ســایت های انگلیســی در ســطح 

دانشــگاه ضعیف اســت و شــبکه معاونین بین الملل که مســئول 

وب ســایت های انگلیســی هســتند، درصــدد هســتند کــه ایــن 

وب ســایت ها را بهبــود بخشــند تــا شــرایط بــرای بهتــر دیــده 

شــدن ایــن بخش هــا و درمجمــوع کل دانشــگاه فراهــم شــود.

وی بـا اشـاره به شـاخص های رتبه بنـدی تایمز گفـت: آموزش، 

نخسـتین شـاخص این رتبه بندی اسـت که بهای زیـادی به آن 

 International( داده می شود. شـاخص بعدی، وجهه بین المللی

Outlook( اسـت کـه علی رغـم تلاش هایـی کـه صـورت گرفته 

اسـت، درصـد کاملی را در آن کسـب نکرده ایـم و در این زمینه 

نیـاز بـه بهبـود داریم. بااین وجـود، وقتی خود را با دانشـگاه های 

دیگـر کشـور کـه در ایـن رتبه بنـدی موفـق بـه کسـب رتبـه 

شـده اند، مقایسه می کنیم متوجه می شـویم که تقریباً هم سطح 

هسـتیم و این نشـان می دهد که در کل کشـور در بحث وجهه 

بین المللـی بایـد تلاش بیشـتری کنیـم. به عنوان مثال، دانشـگاه 

تهـران کـه یک دانشـگاه جامـع محسـوب می شـود، 16 درصد 

وجهـه بین المللـی و دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران 14 درصد 

ایـن شـاخص را کسـب کرده اسـت و اختـلاف معنـاداری میان 

آن ها وجود ندارد. درمجموع، همه دانشـگاه های انتخاب شـده در 

ایـن رتبه بنـدی، ازنظر وجهـه بین المللی در یک سـطح بوده اند.

دکتـر نکوفـر پژوهـش و تعـداد ارجاعـات بـه مقـالات را دیگـر 

شـاخص رتبه بندی تایمز خواند و افزود: در این زمینه، شـاخص 

H-Index بسـیار ارزشـمند و کلیـدی اسـت و دانشـگاه مـا بـا 

H-Index 111 حتی از دانشـگاه شـریف کـه H-Index آن رقم 

109 اسـت، نیـز بالاتر اسـت.

وی افزود: سـهم دانشـگاه در تولید علم در رشـته های مربوط به 

خـود، آن قـدر بالا بوده که توانسـته در مقایسـه با دانشـگاه های 

معتبر کشـور، بالاترین H-Index را کسـب کند. بخشـی از علت 

ایـن موفقیت، بـه محققین دانشـگاه بازمی گردد که توانسـته اند 

مقالات مهمی را به چاپ برسانند که تعداد ارجاعات بیشتری را 

به خود اختصاص دهد. بخشـی دیگر مربوط به سیاسـت گذاران 

معاونت تحقیقات و فناوری اسـت.

دکتـر نکوفـر کسـب درآمـد از صنعـت را شـاخص دیگـر ایـن 

رتبه بنـدی دانسـت و گفـت: از دانشـگاهی مانند دانشـگاه علوم 

پزشـکی تهـران کـه وظیفـه اصلی آن ارائـه خدمات بـه بیماران 

اسـت، )بـا توجـه بـه این کـه ارائـه خدمـات در هیـچ رتبه بندی 

لحـاظ نمی شـود( انتظـار نمـی رود کـه در ایـن شـاخص، امتیاز 

قابل توجهـی کسـب کنـد. ایـن موضـوع وقتی اهمیت بیشـتری 

می یابـد کـه بدانیـم بیشـتر دانشـگاه های معتبـر دنیـا، فاقـد 

بیمارسـتان دانشـگاهی هسـتند و اصـولًا خدماتـی بـه بیمـاران 

در داخـل سیسـتم آموزشی شـان ارائـه نمی دهنـد و سـرویس 

خدمـات را بـا اسـتفاده از بیمارسـتان های دیگر و اجـاره کردن 

تخـت بیمارسـتانی ارائـه می دهنـد. البتـه ارائـه خدمـات بـه 

بیمـاران کـه در هیـچ رتبه بنـدی لحـاظ نمی شـود، از افتخارات 

دانشـگاه ما اسـت.

وی افـزود: در مـورد درآمدهـای صنعتـی چـه بخواهیـم و چـه 

نخواهیـم، دانشـگاه های نسـل جدید دانشـگاه هایی هسـتند که 

بایـد بحـث ارتبـاط بـا صنعت، فنـاوری و بحـث تولیـد در آن ها 

دیـده شـود. در ایـن میـان، تنها دانشـگاه علوم پزشـکی کشـور 

هسـتیم کـه بـا درآمـد صنعتـی خـوب، در ایـن شـاخص نیـز 

پیشـرفت داشـته ایم.

دکتـر نکوفـر بابیـان این کـه موضـوع بین المللـی سـازی باید به 

آرمـان عمومـی در بدنـه دانشـگاه تبدیـل شـود گفت: دانشـگاه 

مـا به عنـوان یکـی از پیشـروترین دانشـگاه های کشـور در بحث 

بین المللـی سـازی مطـرح اسـت، به خصـوص در علوم پزشـکی 

ازنظـر بین المللـی سـازی به عنـوان دانشـگاه مرجـع محسـوب 

می شـویم؛ امـا واقعیـت ایـن اسـت کـه در ایـن حوزه هنـوز در 

حال برداشـتن قدم های نخسـت هسـتیم. آموزش و پژوهش در 

دانشـگاه مـا نهادینه شـده اسـت، امـا بین المللی سـازی نیازمند 

همفکری و کار مسـتمر همگی اعضا هیئت علمی دانشـگاه است.

متمادی  پایان گفت: سال های  در  دانشگاه  هیئت علمی  عضو 

است که دانشگاه علوم پزشکی تهران چه در سطح کشور و چه 

در سطح بین الملل، در رتبه بندی های بین المللی دیده می شود 

و در کنار دانشگاه های جامع که در وزارت علوم هستند، همواره 

موفق بوده است. این در حالی است که این دانشگاه، یک دانشگاه 

جامع نیست و ازنظر تعداد رشته هایی که می تواند به واسطه آن ها 

به رقابت در جهان بپردازد، محدودیت دارد. با همه این احوال، 

به عنوان یک دانشگاه محدود به علوم پزشکی موفق شده ایم که 

اساس  بر  ما  رتبه  و  بدرخشیم  ایران  مهم  دانشگاه های  بین  در 

رتبه بندی تایمز در میان 200 دانشگاه برتر آسیا، اعلام شود. از 

میان دانشگاه های علوم پزشکی کشور نیز، در این رتبه بندی تنها 

نماینده وزارتخانه متبوع خود هستیم.
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گفتگو ی
ه یـــژ و

3یـــی  ریش
ممش 4ـــماره 

کاهـش میزان ابتلا به سـرطان مری @@
و معده در بخش شـرقی استان گلستان

رییس پژوهشکده گوارش و کبد دانشگاه علوم پزشکی تهران، نتایج 

مطالعات کوهورت استان گلستان را منجر به کشف 2 عامل مهم 

بروز سرطان مری و معده در جهان دانست.

دکتر رضا ملک زاده معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان 

و آموزش پزشکی و رییس پژوهشکده گوارش و کبد دانشگاه علوم 

پزشکی تهران، با اشاره به نتایج مطالعات کوهورت استان گلستان 

که به مدت 12 سال است پیگیری می شود افزود: به دلیل اینکه 

بیشترین میزان شیوع سرطان مری و معدی در دنیا از بخش شرقی 

استان گلستان )گنبد، کلاله، آق قلا( گزارش شده بود، جمعیت آن 

منطقه موردمطالعه و بررسی قرار گرفت.

وی نوشیدن مایعات داغ را یکی از مهم ترین عوامل سرطان زا عنوان 

کرد و گفت: در این مطالعه درجه حرارت چای که توسط 50 هزار 

نفر نوشیده می شد؛ اندازه گیری و مشخص شد کسانی که چای با 

دمای بیش از 65 درجه می نوشند، 10 برابر بیشتر از افرادی که 

چای ولرم مصرف می کنند به سرطان مری مبتلا می شوند.

رییس پژوهشکده گوارش و کبد دانشگاه علوم پزشکی تهران تصریح 

کرد: پس ازآنکه این تحقیق در نقاط دیگر دنیا نیز انجام شد، سازمان 

بهداشت جهانی مونوگرافی را صادر و اعلام کرد نوشیدن مایعات 

داغ سرطان زاست.

به سرطان  ابتلا  عامل  را دومین  تریاک  دکتر ملک زاده مصرف 

مری و معده عنوان کرد و گفت: در چندین مطالعه دیگر که برای 

نخستین بار در دنیا صورت گرفت توانستیم ثابت کنیم مصرف 

تریاک سرطان مری را 2.5 برابر، سرطان معده را 3 برابر، سرطان 

ریه را 2 برابر، سرطان لوزالمعده را 3 برابر و سرطان مثانه را نزدیک 

به 4 برابر افزایش می دهد و به طورکلی سرطان همراه با سکته های 

قلبی و مغزی جز مهم ترین عوامل مرگ ومیر در افراد تریاکی است.

وی افزود: از میان جمعیت 50 هزار نفری موردمطالعه، ٨ هزار نفر 

روزانه نیم گرم تریاک مصرف می کنند و این فرصتی بود که بتوانیم 

ثابت کنیم تریاک نیز یکی از عوامل سرطان زاست. البته پیش ازاین 

سازمان بهداشت جهانی سیگار را به عنوان عامل سرطان زا اعلام 

کرده و چون در مورد تریاک مطالعه ای با این کیفیت و دقت صورت 

نگرفته بود در این رابطه اعلامیه ای نیز صادر نشده بود.

رییس پژوهشکده گوارش و کبد دانشگاه علوم پزشکی تهران، از 

صدور مونوگرافی سازمان بهداشت جهانی مبنی بر سرطان زا بودن 

تریاک خبر داد و گفت: نتایج این تحقیقات به سازمان بهداشت 

جهانی اعلام و به زودی مونوگرافی در این زمینه صادر خواهد شد.

عضو هیئت علمی دانشگاه، با بیان اینکه تیم تحقیقاتی دانشگاه 

علوم پزشکی تهران پس از سال ها تحقیق موفق شد دو عامل مهم 

سرطان مری را بیابد و آن را به ثبت جهانی )WHO( برسانند 

افزود: البته در این مدت تأثیر 10 عامل دیگر مانند مصرف آب 

مانده در آب انبار، مصرف زیاد نمک، تغذیه ناسالم و مصرف غذای 

سوخته و برشته شده، مسواک نزدن، کمبود مصرف میوه و سبزی 

وزندگی نزدیک با حیوانات نیز در بروز سرطان مری ثابت شده است.

دکتر ملک زاده با اشاره به کاهش شیوع سرطان مری در ایران گفت: 

در سال 135٨ از منطقه گنبدکاووس و شرق استان گلستان، 175 

مورد سرطان در هر 100 هزار درصد گزارش شده بود و اخیراً این عدد 

به 70 در 100 هزار درصد رسیده است و با بهبود وضعیت اقتصادی 

و اجتماعی منطقه و باسواد شدن مردم شرایط بهبود پیدا کرد.

وی با ابراز تعجب از اینکه هنوز برخی از اطباء و کارکنان نظام 

سلامت تأثیر نوشیدنی داغ و مصرف تریاک بر سرطان مری را 

جدی نمی گیرند افزود: امیدوارم با بیانیه سازمان بهداشت جهانی 

عوامل سرطان زا در کشورمان و هم جای دنیا بیشتر شناخته شده 
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و موردتوجه قرار گیرد.

دکتر ملک زاده با تأکید بر ضرورت انجام تحقیقات محصول محور 

گفت: اینکه تحقیقاتمان صرفاً منجر به انتشار مقاله شود کافی نیست 

بلکه باید به سمت تحقیقات محصول محور گرایش بیشتری پیدا 

کرد. هرچند که این تحقیقات طولانی مدت بوده و معمولًا حدود 

10 تا 15 سال طول می کشد تا به نتیجه برسد.

سرپرست تیم تحقیقاتی کوهورت گلستان، با اشاره به اعضای تیم 

مطالعاتی خود گفت: این تیم حدوداً از 30 محقق تشکیل شده 

که 10 نفر از دانشگاه علوم پزشکی تهران و 5 نفر از دانشگاه علوم 

 )IARC( پزشکی گلستان هستند و 3 نفر از سازمان بهداشت جهانی

و حدود 10 نفر هم از مؤسسات تحقیقاتی و دانشگاه های بزرگ دنیا 

ازجمله سازمان تحقیقات ملی امریکا NCI-NIH و دانشگاه های 

کارولینسکا، هاپکینز و هاروارد و کمبریج، در پروژه های مختلف با 

ما همکاری دارند و این همکاری باعث شده نتایج تحقیقاتمان در 

عرصه بین المللی بهتر معرفی و شناخته شود.

خبرنگار: سمیرا کرمی

گفت وگو با حافظ قرآن، پژوهشگر برتر، @@
ورزشکار نمونه و فرزند جانباز فاطمه نریماني

در ادامه روند آشنایي با یادگاران عرصه دفاع مقدس این بار سراغ 

فاطمه نریماني فرزند جانباز و پژوهشگر برتر رفتیم که علاوه بر 

کسب مدال های ورزشي حافظ قران نیز هست.

لطفاً ضمن معرفی، نسبت خود را با ایثارگر بیان کنید.
فاطمه نریمانی متولد مهرماه سال هفتادودو در شهر تهران و فرزند 

جانباز 25 درصد هستم. پدرم رزمنده بود و به مدت 99 ماه در 

جبهه حضور داشت و سه بار دچار مجروحیت کلی شد. مادرم هم 

در بمباران مناطق کردستان براثر عامل شیمیایی به درجه جانبازی 

نائل شده بود و به علت صدمات وارده در دی ماه 93 فوت شد. من 

دو برادر دارم. برادر بزرگ ترم در رشته مهندسی تحصیل کرده و 

برادر کوچک ترم دانشجوست. من در سال 90 با معدل بالاي 1٨ 

از مدرسه فارغ التحصیل شدم و همان سال در رشته مامایي این 

دانشگاه پذیرفته شدم.

در مورد پدر و مادرتان و نحوه زندگی شان برایمان بیشتر بگوئید.

 پدرم متولد سال 1340 است و از همان ابتدای جنگ در جبهه ها 

حضورداشته و حتی یکی از شرایط ازدواج پدرم با مادرم ادامه حضور 

در جبهه بوده است. پدرم در مراغه زندگی می کرد و بعد از شروع 

جنگ به سپاه پاسداران پیوست. مادرم هم آن موقع ها در مسجد 

فعالیت های قرآنی انجام می داد و معلم قرآن بود. بعد از آشنایی 

اولیه که بین آن ها به وجود آمد پدرم از طریق خانواده اش مادرم را 

خواستگاری کرد و بعد از مراحل اولیه به عقد هم درآمدند. گرچه 

هردوی آن ها در شرایط جنگی و دریکی از نقاط مرزی زندگی 

می کردند و خطر حمله کومله ها وجود داشت اما آن ها با شجاعتي 

وصف نشدنی و در شرایط حفاظت شده ازدواج کردند.

خب آن موقع ها خانواده ام در شاهین دژ زندگی می کردند و این 

شهر در محاصره کومله ها قرار داشت و این خون خواران به شدت با 

سپاه پاسداران دشمن بودند. ازاین رو چون پدرم پاسدار بود و بیم آن 

می رفت که توسط کومله ها به شهادت برسد )آن روزها سر پاسدارها 

را می بریدند و یا زنده زنده آن ها را در آب جوش می سوزاندند( 

مراسم ازدواج آن ها کاملًا پنهانی انجام شد و پدرم مدت کوتاهی 

پس از ازدواج، به جبهه  رفت و پنج سال تمام به صورت مخفیانه و 

فقط از طریق نامه با مادرم در ارتباط بود؛ و وقتی توانست به نزد 

مادرم برگردد که برادربزرگم چهارساله شده بود.

مادرم و خانواده اش هم تمام این مدت در مورد این ازدواج سکوت 

کرده بودند و مادرم فقط در مسجد امور پشتیبانی رزمندگان را 

انجام می داد و به آموزش قرآن می پرداخت.

من واقعاً به خاطر داشتن چنین پدر و مادری و با این بینش و 

درایت به خود می بالم و امیدوارم بتوانم ادامه دهنده راه این زنان 

و مردان غیور باشم.
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فکر می کنید چه عاملی باعث شد تا والدین شما این همه سختی 
را به جان بخرند و ایستادگی کنند؟

پدر من به مدت 99 ماه در جبهه ها حضور داشت و بارها و بارها 

اثر بمباران  مورد جراحات ناشی از جنگ قرار گرفت یک بار در 

شیمیایی، یک بار براثر تنفس گازهای سمی و بارها در اثر بمباران 

کومله  و دموکرات بستری شد و اکنون از بیماری های عصبی و 

ریوی رنج می برد.

همان طور که می دانید مردم شهرهای مرزي با وجود تمام مشکلات 

و خطرات ناشي از جنگ حاضر به ترك شهر و دیار خود نشدند و 

همین دلیلي شد تا مادرم هم در سال 63 و در یکی از بمباران های 

مناطق کردستان براثر عامل شیمیایی، به درجه جانبازی نائل شود. 

وقتی  فرزند دوم می ترسید  از داشتن  زیادی  طوری که سالیان 

متوجه شد که مرا باردار است ترس عظیمی بر او مستولی شد و 

برای سلامتی من به امام رضا متوسل شد و حلقه اش را به داخل 

ضریح انداخت. بعد از من برادر کوچک ترم به دنیا آمد و خدا رو 

شکر هردوی ما سالم بودیم. مادرم با وجود مشکلاتي که برایش 

پیش آمده بود با چنگ و دندان از زندگي خود حمایت کرد و در 

خانه به گونه ای رفتار می کرد که هیچ کدام از ما بچه ها هرگز متوجه 

مشکلات شیمیایي او نمی شدیم. ما در خانه از وجود مادري مهربان 

و فداکار برخوردار بودیم و او در تمام مدت تحصیل در کنار ما قرار 

داشت و در تمام فعالیت های اجتماعي ما را همراهي می کرد. البته 

مادرم پس از تحمل سال ها درد و رنج دی ماه سال 93 به دیدار لقا 

الله شتافت و ما را تنها گذاشت.

من بر این باورم که نه تنها پدر و مادر من که تمام مردان وزنان آن 

روزگار اعتقاد و بینش خاص خودشان را داشتند. آن ها در مکتبی 

بزرگ شده بودند که شهادت و ایثار نوعی وظیفه و ارزش محسوب 

می شد. حفظ اعتقادات و دفاع از کیان، مسئولیت مهمی است که 

تمام مردان وزنان ایران زمین به آن پایبند هستند. همان طور که 

پدران و مادران ما از جوانی و حتي زندگی خود گذشتند تا این 

آب وخاک برای ما بماند ما هم موظفیم تمام سعی خود را بکنیم 

تا در برابر نسل بعد سرافکنده نباشیم. اگر رشادت های آن ها نبود 

شاید الآن ما هم روزگاری چون آوارگان سوری داشتیم.

آیا پدرتان خاطره خاصی از جبهه برای شما تعریف کرده که بخواهید 
برای خوانندگان بازگو کنید؟

البته نودونه ماه حضور در خط مقدم وزندگی زیر سایه مرگ پر 

از گفته ها و نگفته هاست که شرح آن در این مصاحبه نمی گنجد. 

ولی یکی از خاطرات شیرین پدرم این است که می گوید یک روز با 

برادرش چندین نارنجک را به پشت کوه می برند و شروع به تمرین 

نارنجک اندازی می کنند و این کار باعث سروصدای زیادی می شود. 

اتفاقاً عراقی ها در حال انجام حمله بودند و فکر می کنند عملیات لو 

رفته و فرار می کنند. پدرم از این خاطره اش به عنوان شیرین ترین 

خاطره آن روزها یاد می کند.

لطفاً از تأثیر قرآن بر زندگی شخصی خود برایمان بگویید.
من بیشتر موفقیت خود را از دولت قرآن می دانم و احساس می کنم 

با یادگیری و حفظ قرآن قدرت فراگیری در من بالاتر رفته است. 

ازاین رو به دوستانم توصیه می کنم حتماً در زندگی روزمره خود 

زمانی جهت خواندن قرآن اختصاص دهند و خودشان به زودی 

نتیجه و برکت آن را در زندگی خود خواهند دید.

لطفاً از نحوه درس خواندن خود و مراحل تحصیلتان برایمان بگویید
من در تمام دوران تحصیلم جزء دانش آموزان برتر کلاس بودم 

و این خصوصیت را از والدینم به ارث برده ام آن ها به مطالعه و 

درس خواندن بسیار اهمیت می دادند و از بچگی واقعاً پشت وپناه 

نکردم.  استفاده  مدارس شاهد  امکانات  از  اصلًا  من  بودند.  من 

البته پدر  نتیجه همت خودم و خواست خداست.  آنچه هستم 

و مادرم واقعاً در امر تحصیل من بسیار کوشا بوده اند و در تمام 

فعالیت های غیردرسی اعم از ورزشی، قرآنی یا پژوهشی همواره 

یار و همراهم بودند.

برای مطالعه  از هر فرصتی  واقعاً درس خوان بودم و  خودم هم 

استفاده می کردم. من واقعاً از همان ابتدا به رشته مامایی علاقه 

داشتم. چون ازنظر من لحظه تولد کودکان جزء لحظات بسیار 

ناب و خدایی است و غیرازاین اقوام من هم در این رشته فعالیت 

داشته اند و من از این رشته جدا نبوده ام.

لطفاً از فعالیت های ورزشی خود برایمان بگویید.
من از سال دوم راهنمایی وارد فعالیت های ورزشی و بخصوص 

کاراته شدم. البته دخترها کمتر به ورزش های رزمی می پردازند 

ولی من با حمایت خانواده توانستم وارد رشته دلخواه خودم شوم 

و در کنار آن فوتسال و ژیمناستیک هم انجام دهم؛ و توانستم 

در رشته فوتسال مقام دوم را به دست آورم و در کاراته هم به 

اردوی تیم ملی دعوت شدم ولی چون در حال آماده شدن برای 
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کنکور بودم نتوانستم درآن شرکت کنم. البته در کنار این ها در 

کلاس های زبان هم شرکت می کردم.

شما فعالیت های موازی زیادی دارید آیا انجام این فعالیت ها به صورت 
همزمان مانع پیشرفت تحصیلی شما نمی شود؟

اول بگویم که ورزش هرگز مانع پیشرفت تحصیلی کسي نمی شود. 

آدم وقتی ورزش می کند واقعاً شادتر و سالم تر از زمانی است که 

ورزش نمی کند. ما به کمک ورزش می توانیم انرژی های منفی را 

از بدن خود دور کنیم و برای یادگیری بهتر دروس آماده تر باشیم.

اهمیت یادگیری زبان انگلیسی هم بر هیچ کس پوشیده نیست. ما 

اگر می خواهیم در مجامع بین المللی دیده شویم و مقاله های خود 

را ارائه دهیم باید به این زبان مسلط باشیم. ما حرف های زیادی 

برای گفتن داریم و باید زبان و راه گفتن آن را هم بدانیم. دانش 

جویان موظف اند در امور پژوهشی به صورت گسترده تری وارد جامعه 

جهانی شوند و دانش خود را بسط دهند.

بااین همه فعالیت آیا وقتی برای مطالعه ی آزاد هم دارید؟
 همه ما وقت زیادی داریم که اگر بتوانیم آن را ساماندهی کنیم به 

تمام کارهای خود می رسیم. من در مواقعی که سوار اتوبوس یا مترو 

می شوم سعی می کنم کتاب کوچکی همراه داشته  باشم و از این وقت های 

مرده استفاده کنم. ما باید به نیازهای روز جامعه و خواسته های مردم 

توجه داشته باشیم. دور شدن از محیط های اجتماعی به صرف دانشجو 

بودن خطر بزرگی است که جامعه ما را تهدید می کند.

لطفاً در مورد فعالیت های پژوهشی خود کمی برایمان توضیح دهید.
و کارهای  بودم  از دوران مدرسه همواره شاگرداول مدرسه  من 

تحقیقاتی زیادی انجام می دادم حتی در طرح ستاره دخت ایران 

رتبه اول منطقه را گرفتم. وقتی وارد دانشگاه شدم با بچه های مرکز 

پژوهش آشنا شدم و چون خیلی به کارهای پژوهشی علاقه داشتم 

به این سمت وسو کشیده شدم.

ازدواجم  از  بعد  زمان  به  پژوهشی من  فعالیت های  بیشتر  البته 

برمی گردد؛ زیرا همسرم واقعاً کمک حال من بود و انرژی زیادی 

در این راه صرف می کند. ازجمله کارهای پژوهشی که من با کمك 

همسرم انجام دادم می توانم به ارسال مقاله به کنگره های داخلی 

و خارجی اشاره کنم مثل کنگره فناوری زیست نوین در ایران که 

مدرک بین المللی داشت و کنگره طب نظامی مالزی و کنگره طب 

شناور بندرعباس یا کنگره بین المللی تغذیه که سال 93 در دانشگاه 

شهید بهشتی برگزار شد. در بسیاري از کنگره ها هم مقاله ارائه 

داده ام که بردن نام آن ها بسیار وقت گیر است.

با توجه به اینکه شما تجربه ازدواج دانشجویی در سن پایین رادارید 

چه توصیه ای به دوستان خوددارید؟

همسر من دانشجوی کارشناسی ارشد است و صبر و اخلاقش واقعاً 

ستودنی است. ما چون از بچگی یکدیگر را می شناختیم مشکل 

خاصی نداشتیم. البته ما هم موانع زیادی را تجربه کردیم ولی 

به جرات می گویم ازدواج در سن پایین و مشکلات آن به مراتب کمتر 

از ازدواج در سن بالاست. چون هرقدر بزرگ تر شویم مشکلات ما هم 

بزرگ تر می شود و صبر و تحمل ما برای کنار آمدن با آن ها کمتر 

می شود. من و همسرم در کنار هم رشد فکری را تجربه کردیم و با 

زوایای پنهان یکدیگر آشنا شدیم. ما در کنار هم به درک مشترکی 

از زندگی رسیدیم و برای رسیدن به اهداف مشترکمان هم قدم 

انجام می دهیم  کنار هم  زیادی در  پژوهشی  کارهای  ما  شدیم. 

و رشد علمی خوبی را باهم تجربه می کنیم؛ بنابراین از دوستانم 

می خواهم هرگز از ترس فقر و مشکلات مادی ازدواج خود را به 

عقب نیندازند. به خدا توکل کنید و با انتخابی شایسته راه را برای 

رشد عقلی و علمی خود بازکنید.

آیا شما خود را فرد موفقی می بینید؟
بله من خود را موفق می دانم چون در خانواده ای بزرگ شدم که ایثار 

و عشق به ولایت علی در آن موج می زد. در دامن مادری پاک دامن 

قرآن را فراگرفتم و بر سر سفره پدری ایثارگر بزرگ شدم. همه 

این عوامل باعث شد من روحیه موفقیت را در خودم زنده و پابرجا 

ببینم و برای رسیدن به خواسته هایم تلاش کنم. من توانستم در 

کنار تحصیل دانشگاهی به مسابقات ورزشی و حفظ قرآن بپردازم 

و در کنگره های علمی زیادی با ارائه پوستر و مقاله شرکت کنم. 

من به وجود والدینم افتخار می کنم و هرگز از ترس شناخته شدن 

خود را پنهان نکردم. آنچه کرده ام و آنچه هستم ثمره زحمات 

خودم و والدینم و مهم تر از همه خواست خدا بوده است. هرگز 

وقت خود را صرف کارهای باطل نکردم و به صرف داشتن زمانی 

شاد در محیط های مجازی به همنوعم نخندیدم. من شادی را در 

ورزش و مطالعه و بیشتر دانستن جستجو کردم؛ و اکنون خود را 

در برابر جامعه و مردم مسئول می دانم.
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گفت وگو با متولیان بسته های تحول و @@
نوآوری آموزش علوم پزشکی

دکتر@فلاحی:@کمبود@تجهیزات@مهم@ترین@چالش@@@
توسعه@دانش@پزشکی@هسته@ای@است

دکتر بابک فلاحی دانشیار گروه پزشکی هسته ای، ضمن تشریح 

چالش های پیش روی توسعه دانش پزشکی هسته ای، جایگاه 

ایران در بین 5 کشور برتر قاره آسیا و تولید داخلی 95 درصد 

رادیوداروها را ازجمله نقاط قوت این رشته در کشور دانست.

از سوی معاونت آموزشی وزارت  براساس مأموریت ویژه ای که 

دانشگاه  به  پزشکی هسته ای  دانش  توسعه  درزمینه  بهداشت 

دانشیار  فلاحی  بابک  دکتر  با  واگذارشده،  تهران  پزشکی  علوم 

گروه پزشکی هسته ای و نماینده این گروه در خصوص جایگاه 

این رشته و نقاط قوت و ضعف آن در کشور به گفتگو پرداختیم.

وی با اشاره به تدوین برنامه توسعه دانش پزشکی هسته ای در 

دانشگاه و تحویل آن به معاونت آموزشی گفت: در این برنامه ضمن 

تحلیل وضعیت موجود، شناسایی نقاط ضعف درونی و بیرونی 

و فرصت ها و تهدیدهایی که در مسیر توسعه آموزش این رشته 

وجود دارد؛ راهکارهایی نیز برای توسعه این دانش ارائه شده است.

دکتر فلاحی یکی از نقاط قوت این رشته را وجود نیروی انسانی 

متخصص دانست و افزود: متخصصان این رشته توانایی لازم برای 

پیشبرد و حتی جهش علمی پزشکی هسته ای را دارند. آنان در 

باارزش  متعددی  مقالات  و  بوده  متخصصان خارجی  با  تعامل 

علمی بالا در مجلات معتبر به چاپ رسانده و یا در کنگره های 

بین المللی ارائه می دهند که برخی از آنها در نگارش معتبرترین 

راهنماهای بالینی در سطح دنیا مورد استناد قرار گرفته است.

عضو هیات علمی دانشگاه، با بیان اینکه از نظر دانش پزشکی 

هسته ای جزو رقبای اصلی کشورهای پیشرفته آسیایی هستیم افزود: 

6 سال پیش، بین 70 کشور شرکت کننده در کنگره فدراسیون 

جهانی پزشکی هسته ای در آفریقای جنوبی، از نظر تعداد مقالات 

ارائه شده، مقام اول را کسب کردیم و درحال حاضر نیز همواره 

در ردیف 10 کشور برتر شرکت کننده در این کنگره هستیم.

معتبر  کنگره  در  که  مقاله ای  بیست  هرساله حدود  افزود:  وی 

ارائه می شود مربوط  پزشکی هسته ای اروپا به صورت سخنرانی 

به متخصصان ایرانی است.

پزشکی  مراکز  تعداد  به  اشاره  با  دانشگاه،  علمی  هیات  عضو 

هسته ای و متخصصان این رشته در کشور گفت: از دهه 60 که 

گروه آموزشی پزشکی هسته ای با همت استاد دکتر ساغری و 

همکاران ایشان در کشور پایه گذاری شد، حدود 200 متخصص 

تربیت شدند. همچنین 160 مرکز فعال در این زمینه وجود دارد 

که حداقل 70 مرکز دولتی و خصوصی آن در تهران مستقر است 

و حدود ٨0 متخصص در این مراکز فعالیت دارند.

دکتر فلاحی تولید داخلی پرتو داروها و رادیو داروها را از دیگر 

نقاط قوت دانش پزشکی هسته ای در کشور دانست و افزود: 95 

درصد مواد اولیه موردنیاز این رشته که درگذشته با هزینه بالا از 

خارج تأمین می شد، اکنون با هزینه  کمتر در کشور تولید می شود.

تهدیدهایی که در  به  اشاره  با  دانشیار گروه پزشکی هسته ای، 

راه توسعه این رشته وجود دارد، گفت: تکنولوژی های متعددی 

  SPECT-CT، PET، و   Gamma Camera، SPECT مانند

PET-CT و PET-MR در پزشکی هسته ای مورداستفاده قرار 

می گیرد که دراین بین دستگاه های تصویربرداری هیبریدی با 

PET از همه جدیدتر هستند و از 10 تا 12 سال پیش در جهان 

فراگیر شده اند، این در حالی است که ایران با تأخیر حدوداً 10 

ساله این تکنولوژی را وارد کرده و کمتر از 3 سال است که آن 

را به کار گرفته است.

دکتر فلاحی کمبود تجهیزات را مهم ترین مسئله پزشکی هسته ای 

دانست و افزود: پزشکی هسته ای دانش نوینی است که طی 60 

سال گذشته با رشد بسیاری همراه بوده است. کشورمان نیز تا 

مدتی همگام با این رشد، پیش می رفت اما ازآنجاکه دانش این 

رشته وابسته به تکنولوژی است در مقطعی به دلیل کمبود منابع 
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مالی، تحریم ها و... از پیشرفت بازمانده است.

با اشاره به تعداد تجهیزاتی که در  عضو هیات علمی دانشگاه، 

مراکز پزشکی هسته ای کشور مورد استفاده قرار می گیرد، افزود: 

در کل کشور 5 یا 6 دستگاه SPECT-CT داریم که 3 دستگاه 

در تهران و یکی از این سه دستگاه، در مرکز پزشکی هسته ای 

دانشگاهی نصب شده و همچنین 3 دستگاه PET-CT نیز در کل 

کشور راه اندازی شده که فقط یک دستگاه آن در مرکز مجری 

برنامه دستیاری در حال کار است.

وی افزود: در زمینه تجهیزات حتی از کشورهای منطقه مانند 

عربستان، کویت و امارات عقب هستیم که موجب شده در سال های 

به    PET-CT درخواست خدمت با  بیماران  از  بسیاری  گذشته 

ترکیه و امارات بروند و با کیفیت پایین و هزینه ارزی بالا این 

خدمات را دریافت کنند.

دکتر فلاحی با اشاره به انتظار 2 تا 3 ماهه بیماران برای انجام 

PET-Scan در مرکز آموزشی گفت: بسیاری از این بیماران شرایط 

مخاطره انگیزی دارند که باید به موقع برایشان تصمیم درمانی 

 SPECT-CT و  SPECT انجام در  البته  گرفته شود.  درستی 

نوبت دهی بیماران به روز است.

نماینده مأموریت ویژه توسعه دانش پزشکی هسته ای، با تاکید 

بر ضرورت تسهیل شرایط تأمین تجهیزات برای رشته هایی که 

آموزشی،  بخش های  مدیریت  در  افزود:  آن هستند  به  وابسته 

فرآیندهای تأمین و پشتیبانی با کندی و بعضاً غیرتخصصی و 

بدون برنامه ریزی بلندمدت انجام می شود و این گلوگاه در تأمین 

تجهیزات و مواد اولیه موردنیاز بیشتر به چشم می آید.

عضو هیات علمی دانشگاه با اشاره به راهکاری که در این زمینه 

برنامه پیشنهادشده به جای مدیریت  این  وجود دارد، گفت: در 

بخش های  و جوانب  نیازها  باید همه  که  بیمارستان  عمومی 

سرپایی، بستری، پاراکلینیک و... را تأمین و پشتیبانی کند، این 

یا گروه های  و  به بخش های تخصصی  واگذاری مدیریت  با  کار 

آموزشی تحت نظارت و کنترل بیمارستان )درون سپاری( صورت 

قانون منع  )مثلًا  فعلی  قوانین  برخی  با  اقدام  این  گیرد. گرچه 

آنچه در  از طریق  ولی  دارد  منافات  کارکنان دولت(  مداخلات 

عمده  توان  می  بینی شده  پیش  دانش بنیان  مورد شرکت های 

این موانع قانونی را  برطرف کرد.

وی واگذاری مدیریت به بخش های تخصصی را در کاهش هزینه ها 

مؤثر دانست و گفت: پیش ازاین، مدیریت گروه پزشکی هسته ای 

در مدت یک سال و سه ماه، به اعضای هیات علمی گروه واگذار 

شد که در این مدت 30 درصد هزینه های بخش کاهش یافت و 

تأمین مواد اولیه و قطعات یا تعمیرات لازم با سهولت و سرعت 

بیشتری انجام می شد. این تجربه در بسیاری از گروه های علمی 

دانشگاه های معتبر دنیا نیز وجود دارد.

دکتر فلاحی کمبود دانش و تجربه کافی در به کارگیری تجهیزات 

مدرن را از دیگر نقاط ضعف توسعه این رشته عنوان کرد و گفت: 

بیمارستان شریعتی  در  که  دستگاه سیکلوترونی  نصب  مراحل 

وجود دارد به دلیل نبود تجربه کافی، 2تا 3 سال است که به 

طول انجامیده درحالی که مدت زمان این پروسه در کشوری مانند 

کانادا کمتر از یک سال است که البته بخشی از آن برمی گردد 

فناوری  و  دانش  در صدور  دیگر  که کشورهای  محدودیتی  به 

ایجاد می کنند.

این عضو هیات علمی دانشگاه با بیان اینکه بیش از 20 دستیار 

تخصصی سالانه در این رشته پذیرش می شوند، درحالی که سالانه 

حتی 5 دستگاه جدید برای کل کشور خریداری و اضافه نمی شود 

افزود: در حال حاضر کشش تقاضا برای خدمات تخصصی پزشکی 

هسته ای نسبت به تعداد فارغ التحصیلان کمتر است، که این امر 

در درازمدت می تواند باعث آفات و انحرافاتی در این زمینه شود. 

درواقع  باید شرایط متعادلی را به لحاظ عرضه و تقاضای خدمات 

پزشکی هسته ای در کشور فراهم کنیم که همه فارغ التحصیلان 

درزمینه تخصصی خود فعالیت و در انجام خدمات، اخلاق حرفه ای 

و استانداردها را رعایت کنند.

وی در جمع بندی سخنان خود با بیان اینکه در مسیر توسعه 

باید توسعه تجهیزات، مدیریت و پشتیبانی خدمات با سبک های 

نوین و ... در کنار تربیت متخصص با هم و به صورت تفکیک نشده 

مدنظر قرار گیرد افزود: در برنامه توسعه آموزش پزشکی هسته ای، 

پیشنهادهای خود را به سیاست گذاران نظام سلامت با در نظر 

گرفتن مصالح ملی ارائه دادیم که امیدواریم موردتوجه قرار گیرد.

دکتر@میرزازاده@از@راه@اندازی@مرکز@تحقیقات@@@
آموزش@علوم@پزشکی@خبر@داد

مدیر مرکز مطالعات و توسعه آموزش علوم پزشکی اجرای بسته های 

تحول آموزش پزشکی را نقطه عطفی در عرصه نوآوری های آموزشی 

و توجه بیشتر به آموزش دانست.

تحول نظام آموزشی علوم پزشکی با تاکید بر اولویت های کشور 
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گفتگو ی
ه یـــژ و

3یـــی  ریش
ممش 4ـــماره 

به عنوان گام چهارم طرح تحول نظام سلامت در قالب 12 بسته از 

سوی معاونت آموزشی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

تدوین و به دانشگاه ها ابلاغ شده است.

 این بسته ها با توجه به نیازهای مهم کشور در عرصه سلامت، 

تاکید بر اعتلای جایگاه دانشگاه ها و ورود به عرصه دانشگاه های 

هزاره سوم، تحقق آموزش پاسخگو و عدالت محور، بهره مندی از 

فناوری های نوین و توجه به نهادینه سازی اخلاق حرفه ای تدوین 

و به دانشگاه ها ابلاغ شده است.

دکتر میرزازاده مدیر مرکز مطالعات و توسعه آموزش علوم پزشکی و 

متولی دو محور از بسته »آینده نگاری و مرجعیت علمی در آموزش 

پزشکی« و بسته »اعتباربخشی مؤسسات و بیمارستان های آموزشی« 

در دانشگاه، به تشریح وضعیت دانشگاه و اقداماتی که تاکنون در این 

زمینه صورت گرفته پرداخت و گفت: بسته آینده نگاری و مرجعیت 

علمی در آموزش پزشکی از 4 محور تشکیل شده است که پیشبرد 

امور مربوط به دو محور »طراحی و استقرار نظام نوآوری آموزش 

علوم پزشکی« و »استقرار مرکز تحقیقات راهبردی آموزش علوم 

پزشکی« به مرکز مطالعات واگذارشده است.

وی با اشاره به اقداماتی که تاکنون برای تهیه و اجرایی شدن ترجمان 

بسته های تحول در سطح دانشگاه صورت گرفته است افزود: نه به 

دلیل حمیت دانشگاهی بلکه به منظور پاسداشت تلاشی که بیش از 

2 دهه در دانشگاه صورت گرفته است باید بگویم موضوع تعدادی از 

بسته های طرح تحول در دانشگاه جدید نبوده است و همکاران من 

از سال ها پیش در این زمینه مشغول به فعالیت بوده اند.

دکتر میرزازاده ویژگی بسته های طرح تحول را تقویت فعالیت های 

گذشته دانشگاه دانست و افزود: ابلاغ این بسته ها به نوعی حمایت 

بیرونی از فعالیت های دانشگاه است و کمک می کند اقدامات گذشته 

به صورت ساختارمند و با قوت بیشتری انجام شود.

طیاحی و استقیار نظام نوآوری
مدیر مرکز مطالعات و توسعه آموزش علوم پزشکی، با اشاره به 

محتوای محور طراحی و استقرار نظام نوآوری آموزش علوم پزشکی 

گفت: ایجاد سامانه ثبت و به اشتراک گذاری نوآوری ها، سامانه 

مخزنی آرشیو فایل های حجمی، استقرار نظام حمایت های اجرایی 

و علمی از نوآوری ها و استقرار نظام حمایت های مالی از نوآوری 

برای این محور در نظر گرفته شده است.

وی با بیان اینکه از حدود 10 سال پیش، استقرار نظام نوآوری در 

دانشگاه مورد توجه قرارگرفته است افزود: به منظور اجرای این برنامه 

در دانشگاه، چهار محور تشکیلات و زیرساخت ها، توانمندسازی، 

سیاست گذاری و اقدامات نمادین پایه گذاری شد و در هریک از 

محورها کارهای زیادی صورت گرفت.

دکتر میرزازاده تصریح کرد: برای اینکه نوآوری ایجاد شود باید 

زیرساخت و تشکیلات مورد نیاز آن وجود داشته باشد به همین 

منظور از سال ها قبل، مرکز مطالعات و توسعه آموزش در دانشگاه 

تشکیل و پس ازآن دفاتر توسعه آموزش در دانشکده ها و اخیراً در 

بیمارستان ها فعال شده اند. علاوه بر این در سطح دانشگاه و به 

منظور تقویت نوآوری واحدهای طرح های توسعه ای و دبیرخانه 

جشنواره و دانش پژوهی در مرکز مطالعات و توسعه آموزش دانشگاه 

راه اندازی شد.

مدیر مرکز مطالعات، با اشاره به اقدامات گسترده ای که در دو دهه 

دانشگاه صورت  اعضای هیات علمی در  توانمندسازی  به منظور 

گرفته است افزود: تاکنون دوره های متعدد آموزشی به این منظور 

برگزارشده است و در حال پیاده سازی برنامه های جدید دیگری 

مانند دانشوری آموزش پزشکی شامل برگزاری کارگاه های آموزشی 

تدوین پروپوزال طرح های توسعه آموزش و ارائه مشاوره گسترده 

به مجریان این طرح ها هستیم. علاوه بر این تحصیل اعضای هیات 

علمی در دوره کارشناسی ارشد آموزش پزشکی از دیگر برنامه هایی 

است که در این حوزه فعال شده است.

وی تاکید کرد: تنها حمایت مادی از نوآوری کافی نیست بلکه 

بدانند در چه  باید  استفاده می کنند  بودجه  این  از  افرادی که 
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چارچوبی فعالیت کنند لذا بایستی در زمینه توانمندسازی اعضای 

هیات علمی اقدامات بیشتری صورت گیرد.

دکتر میرزازاده با اشاره به فعالیت های دانشگاه در زمینه سیاستگذاری 

آموزش پزشکی گفت: تاکنون به طور مستمر سیاست های متعددی را 

در حوزه آموزش پزشکی تدوین کردیم که در این زمینه می توان به 

برنامه جامع توانمندسازی، برنامه اعطای گرنت توسعه و پژوهش های 

آموزشی و امتیازدهی فعالیت های دانش پژوهی و... اشاره کرد.

فعالیت های  امتیازدهی  برنامه  مدیر مرکز مطالعات، درخصوص 

دانش پژوهی گفت: طبق پیشنهادی که به وزارت بهداشت دادیم 

امیدواریم دانش پژوهی آموزشی به شکل درست خود درآیین نامه 

ارتقا گنجانده شود تا افرادی که در این زمینه فعالیت می کنند 

تشویق شوند.

وی با اشاره به اقدامات نمادین دانشگاه در راستای استقرار نظام 

نوآوری آموزش پزشکی گفت: هفته آموزش و جشنواره دانشگاهی 

شهید مطهری از جمله اقدامات نمادینی است که به منظور ارج 

نهادن به فعالیت های نوآورانه برگزار می شود و تلاش شده است 

هرساله پرمحتواتر و پررنگ تر برگزار شود.

راه اندازی مرکز تحقیقات آموزش علوم پزشکی در آینده نزدیک

دکتر میرزازاده در بخش دیگری از سخنان خود به محور استقرار 

مرکز تحقیقات راهبردی آموزش علوم پزشکی اشاره کرد و گفت: 

راه اندازی مرکز  قالب  این بسته در دانشگاه در  طبیعتاً ترجمان 

تحقیقات آموزش علوم پزشکی خواهد بود که خوشبختانه موافقت 

راه اندازی این مرکز پس از سه سال تلاش مستمر در خردادماه 

امسال از شورای گسترش دانشگاه های علوم پزشکی کشور اخذ شد.

وی با اشاره به فعالیت های دانشگاه برای راه اندازی این مرکز تحقیقاتی 

گفت: مقدمات ایجاد آن به سال های ٨7-٨9 باز می گردد تا اینکه 

ادغام دانشگاه صورت گرفت و چون در دانشگاه علوم پزشکی ایران 

این مرکز تأسیس شده بود ما اقدامات خود را متوقف کردیم و 

پس از انتزاع با توجه به توافقاتی که صورت گرفت؛ مرکز تحقیقات 

مربوطه به دانشگاه علوم پزشکی ایران منتقل شد و ما دوباره برای 

راه اندازی آن از ابتدا شروع کردیم.

مدیر مرکز مطالعات، با بیان اینکه هر چند مرکز تحقیقات آموزش 

علوم پزشکی به تازگی در دانشگاه راه اندازی شده است اما یکی از 

فعال ترین دانشگاه ها در این حوزه هستیم افزود: به دلیل اهمیت 

پژوهش و توسعه در آموزش علوم پزشکی طی سال های گذشته 

اقدامات گسترده ای در دانشگاه صورت گرفته است به طوری که از 

سال ٨5  تاکنون 415 طرح به مرکز مطالعات ارسال شده که از 

این تعداد 144 طرح عقد قرارداد و حمایت مالی شده اند و 107 

طرح، پایان یافته و 50 درصد طرح های پایان یافته نیز منجر به 

تولید مقاله شده است.

اعتباربخشی بیمارستان های آموز4ی
دکتر میرزازاده در بخش دیگری از سخنان خود در توضیح بسته 

اعتباربخشی مؤسسات و بیمارستان های آموزشی گفت: از چهار 

و  دانشگاهی  اعتباربخشی مؤسسات  بسته دو محور  این  محور 

اعتباربخشی آموزشی بیمارستان های آموزشی به مرکز مطالعات 

دانشگاه سپرده شده است.

مدیر مرکز مطالعات، با اشاره به اقداماتی که در زمینه اعتباربخشی 

بیمارستان های آموزشی صورت گرفته است گفت: پس از ابلاغ بسته ها 

در مرداد 94، کارگاه یک روزه ای با حضور 60 نفر از دست اندرکاران 

اعتباربخشی بیمارستان های آموزشی در شهریورماه برگزار و آشنایی 

لازم برای انجام خودارزیابی بیمارستان ها برای این افراد فراهم شد.

وی افزود: با پیگیری های مستمری که انجام شد در بهمن ماه 94، 

میزان پیشرفت کار و چالش ها و کمبودهای بیمارستان ها مورد 

بررسی قرار گرفت و در خردادماه امسال هریک از بیمارستان ها 

برنامه عملیاتی خود را بر این اساس تدوین و پیشنهادات بسیاری 

را در این زمینه مطرح کردند.

دکتر میرزازاده اجرای این بسته را سرآغاز تحول و توجه بیشتر به 

آموزش دانست و افزود: هدف ما یادگیری است نه مقایسه و رتبه بندی 

ازاین رو علاوه بر ارزیابی وزارتخانه، ارزشیابی درون دانشگاهی را به 

تعهدات خود اضافه کردیم و به منظور بهبود کیفیت آموزشی، تا 

آخر امسال وضعیت بیمارستان ها را ارزیابی خواهیم کرد.

اعتباربخشی مؤسسات دانشگاهی
مدیر مرکز مطالعات با اشاره به اقدامات دانشگاه در زمینه اعتباربخشی 

مؤسسات دانشگاهی گفت: استانداردها در سطح وزارت تهیه و ابلاغ شده 

است ما خودارزیابی بر اساس این استانداردها را انجام داده ایم و 

ازآنجاکه این کار برای اولین بار انجام می شد سعی کردیم کمتر 

سخت گیری کنیم تا این که به مرور مفصل تر آن را به اجرا درآوریم.

وی افزود: در نیمه خرداد کارگاهی را با حضور نمایندگانی از حوزه 

فناوری،  ریاست دانشگاه، معاونان آموزشی، توسعه، تحقیقات و 

بین الملل و دفتر آمار و اطلاعات دانشگاه برگزار کردیم و فرم هایی 

را که آماده کرده بودیم؛ تکمیل شد. درحال حاضر نیز گزارش 
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خودارزیابی کل حوزه های اعتباربخشی موسسه ای آماده  است.

اینکه به ارسال این گزارش برای وزارت  با بیان  دکتر میرزازاده 

بهداشت اکتفا نخواهیم کرد گفت: در نظر داریم براساس این گزارش 

و شناسایی نقاط قوت و ضعف خود برای آینده برنامه ریزی کنیم.

مدیر مرکز مطالعات و توسعه آموزش علوم پزشکی در جمع بندی 

سخنان خود تصریح کرد: هرچند به طور کلی در دانشگاه وضعیت 

مطلوب و قابل قبولی ازنظر بسیاری از شاخص ها داریم اما باید به 

خاطر داشته باشیم که برای تأمین کیفیت آموزش که مدنظر همه 

دست اندرکاران دانشگاه است راه بسیار درازی در پیش داریم و لذا 

در عین افتخار به داشته های خود باید تلاش کنیم ازآنچه هستیم 

بسیار بهتر شویم و مسلماً بسته های تحول در این مسیر می توانند 

به ما کمک کنند.

مدیر@امور@آموزش@دانشگاه،@از@ایجاد@مرکز@و@@@
بانک@سؤالات@آزمون@خبر@داد

 )PhD( دکتر غیاثوندیان برگزاری آزمون جامع دکترای تخصصی

انگلیسی  زبان  به  پایه  علوم  آزمون  برگزاری   ،OSCE به صورت

کارورزی  پیش  آزمون  برگزاری  و  بین المللی  دانشجویان  برای 

به صورت الکترونیک را از برنامه های دانشگاه در سال تحصیلی 

جدید عنوان کرد.

تحول نظام آموزشی علوم پزشکی با تاکید بر اولویت های کشور 

به عنوان گام چهارم طرح تحول نظام سلامت در قالب 12 بسته از 

سوی معاونت آموزشی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

تدوین و به دانشگاه ها ابلاغ شده است.

 این بسته ها با توجه به نیازهای مهم کشور در عرصه سلامت، 

تاکید بر اعتلای جایگاه دانشگاه ها و ورود به عرصه دانشگاه های 

هزاره سوم، تحقق آموزش پاسخگو و عدالت محور، بهره مندی از 

فناوری های نوین و توجه به نهادینه سازی اخلاق حرفه ای تدوین 

و به دانشگاه ها ابلاغ شده است.

به منظور آشنایی بیشتر با بسته های تحول و نوآوری در آموزش علوم 

پزشکی  و بیان اقداماتی که تاکنون صورت گرفته با دکتر شهرزاد 

غیاثوندیان، مدیر امور آموزشی دانشگاه و متولی بسته ارتقا نظام 

ارزیابی و آزمون های علوم پزشکی به گفتگو پرداختیم.

مدیر امور آموزشی دانشگاه با اشاره به بسته ارتقا نظام ارزیابی و 

آزمون های علوم پزشکی گفت: به عنوان متولی یکی از بسته طرح 

تحول تلاش کردیم پیام معاونت آموزشی وزارت بهداشت را در 

ایجاد فرهنگ تبادل اطلاعات، گفتمان مشترک و کمک به رفع 

کاستی ها و ارتقا توانمندی ها منتقل کنیم.

دکتر غیاثوندیان نهادینه سازی این فرهنگ را مستلزم ترویج آن در 

سطح اعضای هیات علمی دانست و افزود: اعضای هیات علمی باید 

بدانند منظور از بسته های تحول آموزشی چیست و به طور کامل از 

محتوای آن مطلع باشند.

وی با اشاره به تلاش هایی که در این زمینه صورت گرفته است 

گفت: علاوه بر تشکیل جلسه و تبادل اطلاعات با متولیان این 

بسته در دانشگاه های قطب 10، جلساتی را با معاونان آموزشی و 

مسئولان آزمون های دانشکده ها تشکیل دادیم.

اینکه نخستین گام اجرای  بیان  با  امور آموزشی دانشگاه،  مدیر 

باید  ابتدا  افزود:  این بسته، ترجمان آن در سطح دانشگاه است 

محورهای بسته، وضعیت و امکانات موجودمان موردبررسی قرار 

می گرفت سپس باید می دیدم تاکنون چه اقداماتی در این زمینه 

صورت گرفته و چه کارهای جدیدی پیش رو داریم به همین منظور 

چک لیست هایی را طراحی کردیم و از معاونت ها و مسئولان آزمون ها 

خواستیم آن را با دقت تکمیل کنند تا از چگونگی وضعیت واحدهای 

محیطی مطلع شویم.

از  دکتر غیاثوندیان تصریح کرد: ضمن تکمیل چک لیست ها 

معاونت های آموزشی دانشکده ها خواستیم زمینه همکاری خود را 

در هریک از محورهای چهارگانه این بسته اعلام کنند و در جلسه ای 

که پس از ماه مبارک رمضان برگزار خواهیم کرد میزان پیشرفت 
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کارها را خواهیم سنجید.

وی با اشاره به محورهای بسته ارتقا نظام ارزیابی و آزمون های 

ارتقاء آزمون های  از چهار محور  این بسته  علوم پزشکی گفت: 

ارتقاء مرکز  از تجربیات بین المللی،  با بهره مندی  علوم پزشکی 

سنجش آموزش پزشکی به منظور بهبود فرایند پذیرش، سنجش و 

ارزشیابی، تحول در نظام پذیرش دانشجویان علوم پزشکی با تاکید 

بر مقاطع تحصیلات تکمیلی و طراحی و پیاده سازی نظام ارزیابی 

نهایی و تأیید صلاحیت حرفه ای دانش آموختگان علوم پزشکی 

در راستای ارتقاء کیفیت آموزش پزشکی تشکیل شده  است.

مدیر امور آموزشی دانشگاه، به بیان برنامه های آینده در زمینه 

ارتقا آزمون ها پرداخت و گفت: برگزاری آزمون جامع دکترای 

تخصصی )PhD( به صورت OSCE، برگزاری آزمون علوم پایه به 

زبان انگلیسی برای دانشجویان بین المللی، برگزاری آزمون پیش 

کارورزی به صورت الکترونیک ازجمله برنامه هایی است که برای 

امسال اجرایی می شود.

وی تدوین سه آیین نامه جامع ارزیابی مربوط به برنامه آموزشی، 

دانشجو و هیات علمی را از دیگر اقدامات دانشگاه در این زمینه 

باید  ارتقا کیفی صورت گیرد  داریم  انتظار  اگر  افزود:  و  دانست 

ازاین رو  نظام مند و جدیدی طراحی شود  ارزشیابی  روش های 

دانشکده ها شیوه نامه هایی را برای اجرای این آیین نامه تدوین کرده اند 

که تعدادی از آنها مصوب و برخی دیگر در نوبت مطرح شدن در 

شورای آموزشی دانشگاه است.

دکتر غیاثوندیان با اشاره به تجهیز دانشکده ها به سیستم تصحیح  

اوراق امتحانی و تحلیل آزمون گفت: امسال به همت معاونت آموزشی 

سیستم »خوانا«  و تحلیل آزمون در اختیار دانشکده هایی که دو 

سوم آزمون های انها 4 گزینه ای است قرار می گیرد.

مدیر امور آموزشی دانشگاه بر لزوم ایجاد بانک سؤالات استاندارد 

آزمون تاکید کرد و گفت: هدف مهمی که در این بسته پیگیری 

می شود ایجاد مرکز سنجش پیشرفته ای است که برنامه های آزمون 

های حضوری و الکترونیک به صورت ساختارمند در آن متمرکز شود.

وی از ایجاد مرکز آزمون در آینده نزدیک خبر داد و گفت: با توجه 

به مطالعاتی که انجام شده و نیز با استفاده از افراد صاحب نظر به 

نتایج خوبی رسیده ایم و در نخستین قدم در حال شناسایی فضای 

فیزیکی مناسب برای ایجاد این مرکز هستیم تا در گام بعدی آن 

را تجهیز کنیم.

مدیر امور آموزشی دانشگاه، با اشاره به ضرورت اجرای این بسته در 

دانشگاه گفت: هنوز در بعضی آزمون ها به شیوه سنتی عمل می کنیم 

درحالی که روش های جدیدی در برگزاری آزمون ها و پذیرش دانشجو 

وجود دارد البته اقداماتی در این زمینه شکل گرفته است و امسال در 

آزمون PhD شاهد این تحول خواهیم بود که ناشی از اعتماد وزارت 

بهداشت به دانشگاه و گامی در جهت ارتقاء توانمندی دانشگاه ها و 

بهره مندی از ظرفیت ها و اقتضائات بومی است.

وی در این خصوص توضیح داد: در مصاحبه این آزمون از شیوه های 

نوین مانند MMI و OSCE استفاده می شود و فراگیر ازنظر مهارت های 

فراشناختی مانند مهارت های ارتباطی، تفکر انتقادی، تصمیم گیری 

در قالب سناریو و... موردسنجش و ارزیابی قرار می گیرد.

 MMI دکتر غیاثوندیان با اشاره به تجربه برگزاری 9 دوره آزمون

در دانشگاه برای پذیرش دانشجوی کارشناسی به پزشکی گفت: 

سال هاست که دانشگاه برگزاری شیوه های نوین آزمون را در دستور 

کار خود قرار داده است و براساس دستورالعمل جدید باید تجربیات 

خود را در اختیار دانشگاه های دیگر قرار دهد.

مدیر امور آموزش دانشگاه، با بیان اینکه تا پایان امسال باید نیمی 

از اهداف این بسته عملیاتی شود افزود: برای ایجاد هر تغییر باید 

کارهای بسیاری صورت گیرد و برای اینکه باور تحول در مجموعه 

این فرصت به طور مناسب استفاده کنیم و  از  باید  شکل بگیرد 

گام های بلندی در این زمینه برداریم.

وی در بخش دیگری از سخنان خود به تقسیم بندی دانشگاه ها 

و گفت: همان طور که  اشاره کرد  آمایشی سرزمینی  برنامه  در 

می دانید دانشگاه هایی که از نظر موقعیت جغرافیایی در نزدیکی 

علوم  دانشگاه  و  می دهند  تشکیل  را  قطب هایی  دارند  قرار  هم 

پزشکی تهران نیز به همراه 10 دانشگاه دیگر در کلان منطقه 

آمایشی 10 قرار دارد.

دکتر غیاثوندیان یکی از اهداف تقسیم بندی دانشگاه ها را ایجاد 

مشارکت و همکاری در بین آنان دانست و افزود: دانشگاه هایی 

که در قطب ها قرار دارند پس از شناخت توانمندی ها و نقاط قوت 

و ضعف خود می توانند به ارتقا و پیشرفت یکدیگر کمک کنند.

و هم  پیشرفته  دانشگاه های  نیز هم  قطب 10  در  افزود:  وی 

نقش  و  دارد  وجود  دارند  بیشتری  به کار  نیاز  که  دانشگاه هایی 

نماد  و  قطب  به عنوان سرپرست  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه 

آموزش عالی کشور این است که ملی فکر کند و از طریق تبادل 

دانشگاه های دیگر کمک  با  ایجاد گفتمان مشترک  و  اطلاعات 

کند که همه مراکز شرایط خود را ارتقا ببخشند.
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دکتر@منظم@از@تلاش@برای@راه@اندازی@دو@مرکز@@@
رشد@جدید@خبر@داد

به سوی  بسته حرکت  متولی  و  دانشگاه  فناوری  توسعه  مدیر 

با منابع  دانشگاه های نسل سوم، اجرای 121 طرح تحقیقاتی 

خارج از دانشگاه، ایجاد 35 شرکت دانش بنیان و صادارت یک 

میلیون دلاری محصولات دانش بنیان در سال 94، را بخشی از 

اقدامات دانشگاه به سوی دانشگاه نسل سوم بیان کرد.

تحول نظام آموزشی علوم پزشکی با تأکید بر اولویت های کشور 

به عنوان گام چهارم طرح تحول نظام سلامت در قالب 12 بسته از 

سوی معاونت آموزشی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

تدوین و به دانشگاه ها ابلاغ شده است.

 این بسته ها با توجه به نیازهای مهم کشور در عرصه سلامت، 

تأکید بر اعتلای جایگاه دانشگاه ها و ورود به عرصه دانشگاه های 

هزاره سوم، تحقق آموزش پاسخگو و عدالت محور، بهره مندی از 

فناوری های نوین و توجه به نهادینه سازی اخلاق حرفه ای تدوین 

و به دانشگاه ها ابلاغ شده است.

دکتر محمدرضا منظم مدیر توسعه فناوری دانشگاه به تشریح بسته 

حرکت به سوی دانشگاه های نسل سوم پرداخت و گفت: با اجرای 

این بسته انتظار می رود دانشگاه ها از نسل دوم به نسل سوم گذر 

کنند و وابستگی دانشگاه های علوم پزشکی به بودجه های دولتی به 

حداقل رسیده و نقش دانشگاه ها در اقتصاد مقاومتی روشن شود.

مدیر توسعه فناوری دانشگاه با اشاره به سیر تکامل دانشگاه ها 

گفت: در نسل اول یا دانشگاه های قرون وسطی که از قرن سیزدهم 

تا نوزدهم ادامه داشت هدف اصلی آموزش به شیو مدرسه ای و 

همگانی و برون داد این دانشگاه ها تربیت متخصص بود.

دکتر منظم با بیان اینکه در دانشگاه های نسل دوم یا هامبولت 

قرارگرفته اند،  مقطع  این  در  دانشگاه های کشور  از  بسیاری  که 

هدف اصلی تبدیل ثروت به دانش است افزود: در این دوره که 

از قرن نوزدهم به بعد ادامه پیدا کرد در کنار آموزش، پژوهش 

نیز موردتوجه قرار گرفت. در این نسل با استفاده از علوم جدید، 

دانش، تک تخصصی شد. برون داد این نسل نیز تربیت متخصصان 

و محققان در رشته های مختلف است.

ويژگی دانشگاه های نسل سوم
وی هدف دانشگاه های نسل سوم را تبدیل دانش به ثروت دانست 

و افزود: نقش این ثروت در کاهش وابستگی به منابع دولتی و 

خلق منابع جدید به منظور افزایش تحقیقات تخصصی و بنیادی 

و... است. در حقیقت این دانشگاه ها در کنار آموزش و پژوهش 

به بهره برداری از دانش می پردازند.

مدیر توسعه فناوری دانشگاه با اشاره به ویژگی دانشگاه های نسل 

سوم گفت: دانشگاه های نسل سوم باید بتوانند در فضای بین المللی 

رقابت کنند و همزمان با آموزش و پژوهش با برنامه ریزی ویژه 

برای نخبگان خود، خلاقیت را پرورش دهند.

از  نمونه  دو  را  کالیفرنیا  و  آکسفورد  دانشگاه های  منظم  دکتر 

به دستاوردهای  اشاره  با  و  عنوان کرد  نسل سوم  دانشگاه های 

آنان گفت: دانشگاه آکسفورد 41 درصد از بودجه خود را از محل 

تجاری سازی تأمین می کند و دانشگاه کالیفرنیا در مدت یک سال 

هزار و 776 اختراع ثبت و 66 شرکت جدید ایجاد کرده است.

بسته  این  به همسویی  از سخنان خود  دیگری  بخش  در  وی 

باسیاست های کلی نظام و فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی 

بر اینکه »ایران باید کشوری عالم شود و جوانان ما باید با حرکتی 

جهادی علم را به فناوری، فناوری را به صنعت و صنعت را به 

توسعه کشور وصل و مرتبط کنند« تأکید کرد و گفت: براساس 

سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، نقشه جامع علمی کشور و 

ساماندهی نظام ملی نوآوری به منظور ارتقا جایگاه جهانی کشور، 

افزایش سهم تولید و صادرات محصولات و خدمات دانش بنیان، 

دانشگاه ها باید در این زمینه نقش آفرین باشند.

مدیر توسعه فناوری دانشگاه با اشاره به محورهای بسته حرکت 

به سوی دانشگاه های نسل سوم گفت: این بسته از 4 محور تشکیل 

شده است که ارائه گزارش های مربوط به دو محور »بازبینی و 
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بازنگری ساختار دانشگاه« و »کارآفرینی شرکت ها و محصولات« 

به حوزه مدیریت توسعه فناوری دانشگاه محول شده است.

بازبینی و بازنگیی ساختار
دکتر منظم به بیان شاخص های هر محور پرداخت و گفت: در 

آیین نامه ها  تاکنون  از سال 1391  فناوری  شاخص حاکمیت 

ابلاغ  با  که  دانشگاه مصوب شده  در  متعددی  و شیوه نامه های 

بسته های تحول و نوآوری آموزش، آن را به عنوان الگو در اختیار 

دانشگاه های متقاضی قرار می دهیم.

غیردولتی  دو صندوق  در  دانشگاه  به سهامداری  اشاره  با  وی 

تجاری سازی  پزشکی گفت: لازمه  تجهیزات  و  تهران  سلامت 

همکاری با بخش خصوصی است به این منظور از سال گذشته 

قرارداد عاملیت با صندوق تجهیزات پزشکی منعقد و بخشی از 

کارها آغاز شده است.

مدیـر توسـعه فنـاوری دانشـگاه، تبدیـل دفتر ارتبـاط با صنعت 

دانشـگاه بـه مدیریت توسـعه فنـاوری را از دیگر اقدامـات انجام 

شـده در زمینـه حاکمیـت فنـاوری دانسـت و افـزود: در چارت 

سـازمانی جدیـد علاوه بـر دو بخـش قبلی ثبت اختـراع و طرح 

ارتباط با صنعت دو بخش مهم تجاری سـازی و امور شرکت های 

دانش بنیان و هماهنگی مراکز رشـد به منظور حمایت از فناوران 

بـه این مجموعه اضافه شـده اسـت.

دکتـر منظـم توسـعه دانش حرکت به سـوی فناوری را شـاخص 

دیگـر محور بازبینی و بازنگری زیرسـاخت ها عنوان کرد و گفت: 

در سـال 94، بـرای اعضـای هیئت علمـی 2 هـزار نفـر سـاعت 

کارگاه آموزشـی برگزار شـد که با 93 درصد رضایتمندی همراه 

بود. امسـال نیز این کارگاه ها در سـطح مدیـران، رابطان ارتباط 

بـا صنعـت دانشـکده ها و دیگـر مراکـز دانشـگاه و دانشـجویان 

می شـود. برگزار 

وی بـا اشـاره به شـاخص ترویـج و فرهنگ سـازی در این زمینه 

گفت: از سـال گذشـته، برای نخسـتین بار، 1٨ آبان را به عنوان 

روز فناوری سـلامت نام گذاری کردیم و هر سـال برنامه مفصلی 

بـه این منظور خواهیم داشـت.

مدیـر توسـعه فنـاوری دانشـگاه، بـه بیـان اقدامات انجام شـده 

در محـور کارآفرینـی و خلق ثـروت پرداخت و افـزود: در زمینه 

پژوهش هـای فناورانه که یکی از شـاخص های این محور اسـت؛ 

طـی سـال گذشـته، 121 طـرح، عقـد قـرارداد و اجـرا شـد که 

بالـغ بـر ٨ میلیـارد تومان جذب منابـع برای دانشـگاه به همراه 

داشـت. ایـن رقـم در طـول 4 سـال گذشـته قابـل توجه اسـت 

هرچنـد کـه با دانشـگاه های پیشـرفته فاصله زیـادی داریم ولی 

شـروع خوبی محسـوب می شـود.

دکتر منظم ایجاد مرکز رشد جدید و شرکت های دانش بنیان را 

شاخص دیگر این محور عنوان کرد و افزود: دانشگاه 5 مرکز رشد 

دارد و در حال پیگیری ایجاد 2 مرکز رشد دیگر است که یکی 

به دانشجویان بخصوص دانشجویان تحصیلات تکمیلی اختصاص 

خواهد یافت و دیگری در حوزه فناوری سلامت به فعالیت می پردازد.

وی از افزایش شـرکت های دانش بنیان خبر داد و گفت: در سال 

93 در مجمـوع 3 یـا 4 شـرکت دانش بنیان در دانشـگاه فعالیت 

داشـت درحالی کـه در طـول سـال 94، این رقم به 35 شـرکت 

رسـید که برای یک سـال موفقیت خوبی اسـت.

مدیـر توسـعه فنـاوری دانشـگاه، بـا اشـاره بـه شـاخص اعطای 

اعتبـارات تشـویقی به دانشـگاه ها گفـت: براسـاس توافقنامه ای 

کـه با معاونـت علمی و فناوری ریاسـت جمهور منعقد شـده، به 

ازای تجاری سـازی محصـولات دانش بنیـان دانشـگاه، 5 درصـد 

به عنـوان اعتبـار تشـویقی در اختیـار دانشـگاه قـرار می گیرد.

وی افـزود: در سـال اول اجـرای ایـن توافقنامه توانسـتیم 500 

میلیـون تومان جایزه دریافت کنیم و امسـال با توجه به افزایش 

تعـداد شـرکت ها احتمـال افزایش این رقم وجـود دارد.

دکتـر منظـم ارائـه تسـهیلات فناورانـه را شـاخص دیگـری در 

محـور کارآفرینـی و خلـق ثـروت بیان کـرد و افزود: سـال 94، 

بـرای 15 طـرح درخواسـت تسـهیلات ارسـال که از ایـن تعداد 

بـا 9 طـرح موافقـت شـد و حـدود 2 میلیـارد و 100 میلیـون 

تومـان وام در اختیـار فنـاوران قرار گرفت و اکنـون این 9 طرح 

است. تجاری سـازی شـده 

مدیر توسـعه فنـاوری دانشـگاه، از صادرات یـک میلیون دلاری 

محصـولات دانش بنیـان در سـال 94 خبـر داد و افـزود: تاکنون 

53 محصول در مراکز رشـد دانشـگاه در زمینه دارو و تجهیزات 

پزشـکی تولید شـده اسـت کـه از کیفیت قابل قبولـی برخوردار 

اسـت به عنوان مثـال اخیـراً دسـتگاه الکتروریـس صنعتـی را به 

کـره جنوبـی که تکنولـوژی پیشـرفته ای دارد صـادر کرده ایم.

دکتـر منظـم در جمع بنـدی سـخنان خـود تصریـح کـرد: ایـن 

اقدامات بخشـی از کارهای بسـیاری اسـت که برای رسـیدن به 

دانشـگاه های نسـل سـوم باید انجـام دهیم.
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درگذ4ت پیوفسور عباس کتابچی، استاد دانشگاه @�
3نسی آمیيكا

استاد  و  آمریکا  تنسی  دانشگاه  استاد  پروفسور عباس کتابچی، 

افتخاری دانشگاه علوم پزشکی تهران و مشاور بین المللی پژوهشگاه 

علوم و غدد متابولیسم به دیار باقی شتافت.

پروفسور عباس کتابچی استاد علوم مولکولی و پزشکی و همچنین 

مدیر باسابقه بخش غدد درون ریز، دیابت و متابولیسم دانشکده 

علوم بهداشت تنسی، سالیان زیادي به عنوان مشاور بین المللی 

دانشگاه  افتخاری  استاد  و  متابولیسم  و  غدد  علوم  پژوهشگاه 

علوم پزشکی تهران منشأ خدمات ارزنده ای به جامعه علمی و 

دانشگاهی کشور بود.

شـادروان پروفسـور عبـاس کتابچـی در سـال 1311 در تهـران 

متولـد شـد. وی پـس از اتمـام دوره دبیرسـتان، زمانـی که 1٨ 

سـال سـن داشـت، براي ادامه تحصیل و به دنبال تحقق رویای 

پـدرش بـرای تبدیل شـدن بـه یک جـراح قلب به آمریکا سـفر 

کـرد و وارد دانشـگاه کرنـل آمریـکا شـد. وی در سـال 1332 

درجه لیسـانس در رشـته شـیمی را از مرکز تحقیقات پزشـکی 

اوکلاهامـا اخـذ و کمـی پـس ازآن در همـان دانشـگاه موفـق به 

دریافـت درجه فوق لیسـانس و سـپس دکترا شـیمی شـد.

وي در سال 134٨، پس از اتمام دوره فلوشیپ بالینی در رشته 

غدد در دانشگاه واشنگتن در سیاتل به استخدام دانشگاه تنسی 

به عنـوان مدیر بخش تحقیقات بیمارسـتان وترانس درآمد.

پروفسـور کتابچي، در طول شـش دهه فعالیت علمی و آموزشی 

خـود در دانشـگاه تنسـی، دانشـجویان و پزشـکان بسـیاری را 

تربیـت کـرده و موفـق بـه دریافـت جوایـز بی شـمار بالینـی و 

آموزشـی شـده است.

او در سـال 1972 به عنـوان عضـو انجمـن آمریکایـی تحقیقات 

بالینـی انتخـاب و همچنین موفـق به دریافت جایزه اسـتاد برتر 

رشـته پزشـکی و علوم بالینی دانشـگاه تنسـی در سـال 2009 

و به عنـوان پیشکسـوت کالـج آندوکرینولـوژی آمریـکا در سـال 

2013 انتخاب شـد.

فعالیت های پیشـگامانه دکتر کتابچی و روش ابداعی ایشـان در 

زمینه کنترل قند خون و درمان کتواسـیدوز دیابتی سال هاسـت 

به عنوان یک استاندارد شناخته شده ی بین المللی در گایدلاین های 

انجمـن دیابت آمریـکا )ADA( و انجمن متخصصان غدد بالینی 

آمریکا )AACE( مورد اسـتفاده قرار می گیرد.

این استاد فرهیخته ضمن نگارش بیش از 200 مقاله علمی، در هیئت 

تحریره مجلات بی شماری از جمله غدد و متابولیسم، متابولیسم، 

مراقبت های دیابت، اندوکرینولوژی، استئوپرز و متابولیسم، مجله 

ایرانی دیابت و اختلالات لیپید عضویت داشته است.

دکتــر باقــر لاریجانی، رییس پژوهشــگاه علوم غدد و متابولیســم 

ضمــن ابــراز همــدردی بــا خانــواده گرانقــدر آن اســتاد فقیــد، 

مراتــب قدرشناســی خــود از شــخصیت والای اخلاقــی، جایــگاه 

علمــی و اجرایــی و خدمــات ارزنــده آن مرحــوم اعــلام کــرد و 

فقــدان ایــن اســتاد فرزانــه را بــرای پژوهشــگاه و دانشــگاه مایه 

تأسف و تأثر دانست.

حضور رش محقق دانشگاه در جمع دانشمندان @�
يک درصد بی3ی

در گـزارش جدیـد نظـام رتبه بنـدی بین المللی ESI کـه در ماه 

می 2016 منتشـر شـد، نام 19 محقق دانشـگاه علوم پزشـکی 

تهران در لیسـت دانشـمندان یـک درصد برتر دنیا قـرار گرفت.

در حـال حاضـر از 32 دانشـمند یـک درصـد برتر ایرانـی گروه 

علـوم پزشـکی، 19 محقـق، عضـو هیئت علمـی دانشـگاه علـوم 

پزشـکی تهران هسـتند.

10 محقق دانشگاه در گروه فارماکولوژی، 3 نفر در گروه بالینی، 
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2 نفـر در گـروه پزشـکی اجتماعی، 2 نفر در گـروه ایمونولوژی، 

1 نفـر در گـروه نروسـاینس و 1 نفـر در گـروه روان پزشـکی بـا 

توجه به تعداد اسـتناد به مقالات در این لیسـت قـرار گرفته اند.

بـر ایـن اسـاس دکتر رضـا ملـک زاده، دکتر فرشـاد فـرزاد فر و 

دکتـر علیرضا اسـتقامتی در گـروه بالینی، دکتر باقـر لاریجانی، 

دکتـر محمـد عبدالهـی، دکتر مرتضـی محمودی، دکتر رسـول 

دینارونـد، دکتـر احمدرضا دهپور، دکتـر علیرضا فرومدی، دکتر 

شـکوفه نیـک فـر، دکتر روجـا رحیمـی، دکتـر فاطمـه اطیابی 

و مرحـوم دکتـر عبـاس شـفیعی در گـروه فارماکولـوژی، دکتر 

نیمـا رضایـی و دکتر اصغـر آقا محمـدی در گـروه ایمونولوژی، 

دکتـر رضا مجـدزاده و دکتر امیرحسـین محوی در گـروه علوم 

اجتماعـی و بهداشـت عمومـی، دکتر محمدرضا زرین دسـت در 

گروه نوروساینس و دکتر شاهین آخوندزاده در گروه روان پزشکی 

به عنـوان دانشـمند یـک درصد برتر شـناخته می شـوند.

گـزارش نظـام رتبه بنـدی بین المللـی ESI هـر دو مـاه یکبـار 

منتشـر می شـود و در ایـن گـزارش دکتر رضا مجـدزاده و دکتر 

شاهین آخوندزاده به تازگی در این لیست قرار گرفته اند.

بیگزاری سیزدهمین جلسه کمیته فناوری دانشگاه@�
سـیزدهمین جلسـه کمیته فناوری دانشـگاه، با دسـتور جلسـه 

ارائه گزارش عملکرد سه سـاله مراکز رشـد دانشـگاه برگزار شـد.

سـیزدهمین جلسـه کمیته فناوری دانشـگاه سه شنبه 1 تیر 95 

در سـالن شـوراي معاونـت تحقیقـات و فناوری با حضـور دکتر 

جعفریـان رئیس دانشـگاه، دکتر یونسـیان معاونـت تحقیقات و 

فناوری، دکتر منظم اسـماعیل پور مدیر دفتر ارتباط با صنعت و 

روسـای مراکز رشد دانشگاه و سـایر اعضای کمیته تشکیل شد.

در ایـن جلسـه هـر یـک از روسـای مراکـز رشـد گزارشـی از 

فعالیت هـای خـود در سـه سـال اخیـر پرداختنـد.

در ادامـه دکتـر جعفریـان بـه جمع بنـدی مطالـب مطرح شـده 

پرداخـت و گفت: مراکز رشـد در کاربردي نمـودن دانش جدید 

نقـش اساسـي دارند و یکي از رسـالت هاي اصلي دانشـگاه را در 

عرصـه ي کسـب وکار کنوني تشـکیل مي دهند.

وی نقش دانشگاه را در عملکرد مراکز رشد نقش حمایتی خواند 

و افزود: مشـکل نبود منابع برای مراکز رشـد بسـیار جدی است 

و در زمان های ضروری، لازم اسـت از سـرجمع بودجه  دانشـگاه 

اختصـاص یاید چنانچه تاکنون به این روش بوده اسـت.

دکتر جعفریان ادامه داد: ارزش افزوده مراکز رشد درواقع اعضای 

هیئت علمـی، دانشـجویان و فناورانـی هسـتند که ممکن اسـت 

مراکز رشـد در تعاملات برایش ارزشـی قائل نشوند درصورتی که 

ایـن ارزش افـزوده باید شناسایی شـده و در جهت توسـعه مراکز 

رشد مورداسـتفاده قرار گیرد.

از مراکز  مالی  به دنبال کسب منافع  تأکید کرد: دانشگاه  وی 

رشد نیست بلکه توقع این است که مراکز با شناسایی ارزش های 

موجود، سرمایه های انسانی و ارزش های دانشگاهی ونیز تعامل 

با شرکت های مرتبط و جذب منابع خارج دانشگاهی و همچنین 

برنامه ریزی های منظم و منطقی بتوانند منابع حاصله را در جهت 

توسعه این مراکز استفاده کنند تا شاهد پیشرفت چشمگیر و 

روزافزون مراکز رشد دانشگاه باشیم.

وی در پایان از روسـای مراکز رشـد دانشـگاه خواسـت، برنامه 4 

سـاله ای را بـرای ایـن مراکـز تدویـن کنند تـا پس از بررسـی و 

تصویب به مرحله اجرا درآید.

میاسم يادبود استاد دکتی عباس 4فیعی بیگزار 4د@�
مراسـم یادبـود هفتمیـن روز درگذشـت اسـتاد دکتـر عبـاس 
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ــار  اخبـ
ــاه کوتـ

4ــماره ممش
3یــی  ریش

شـفیعی با پیام های رییـس نهاد نمایندگی مقـام معظم رهبری 

در دانشـگاه ها و رییس دانشـگاه برگزار شد.

در این مراسم که 2 تیر 95 در ساعتی پیش از لحظات ملکوتی 

اذان مغـرب در مسـجد دانشـگاه تهـران برگزار شـد، ابتدا دکتر 

شـریف زاده رییـس دانشـکده داروسـازی ضمـن عرض تسـلیت 

فقدان این اسـتاد بزرگوار گفت: از 30 سـال پیش که شـاگردی 

اسـتاد شـفیعی را آغـاز کـردم جزءبه جـزء رفتار و گفتار ایشـان 

حاکـی از تعلیـم و تربیـت بود و ایشـان به حق اسـتادی شـاگرد 

پـرور بودند.

رییس دانشـکده داروسـازی به ویژگی های اسـتاد شفیعی اشاره 

کرد و گفت: دلسوزی، مهربانی، پشتکار، تواضع، مسئولیت پذیری، 

نظـم و انضبـاط در وجود اسـتاد مـوج مـی زد و به طورکلی همه 

ویژگی های بارز انسـانی در شـخصیت ایشان متبلور بود.

وی افزود: وظیفه خود می دانیم روش و منش اسـتاد شـفیعی را 

به نسـل های آینده منتقل کنیم تا آن را الگوی خود قرار دهند.

سـپس حجت الاسلام والمسلمین دکتر عیسـی زاده مسئول نهاد 

نمایندگـی مقـام معظم رهبری در دانشـگاه، ضمـن قرائت متن 

پیـام رییـس نهاد نمایندگـی مقام معظم رهبری در دانشـگاه ها، 

دکتر شـفیعی را اسـتادی بزرگ و وارسته خواند و افزود: بزرگان 

بسـیاری امروز به شـاگردی اسـتاد شـفیعی افتخار و آن را برگ 

زرینـی در زندگی خود قلمـداد می کنند.

وی افـزود: افتخارآفرینـان و بزرگان جامعه بشـری که در محضر 

اسـتاد شـاگردی کردند ثـواب و اجر عمل صالحشـان برای روح 

مطهـر دکتر شـفیعی باقـی خواهد ماند.

در ادامـه دکتر دیناروند رییس سـازمان غذا و دارو با بیان اینکه 

حتی یک لحظه هم فکر نمی کردیم که روزی در سـوگ اسـتاد 

یگانـه داروسـازی ایران بنشـینیم افـزود: امروز نه فقـط من بلکه 

بسـیاری از شـاگردان اسـتاد باورشان نیسـت که ایشان دیگر در 

بیـن مـان نخواهـد بـود امـا تقدیـر الهـی ایـن گونه رقـم خورد 

کـه ایـن مـرد بزرگ بـه هنـگام اذان ظهـر روز نهم مـاه مبارک 

رمضـان راهی دیار باقی شـود.

رییـس سـازمان غـذا و دارو بـا تأکیـد براینکـه نـام نیک اسـتاد 

شـفیعی همـواره زنـده اسـت افـزود: سـخن گفتن از اسـتاد هم 

سـخت اسـت و هم سـاده؛ سـاده از این نظر که ایشـان بسـیار 

سـاده و بی تکلـف سـخن می گفـت و رفتـار می کـرد.

وی افـزود: از سـوی دیگر سـخن گفتن از اسـتاد سـخت اسـت 

چـون ایشـان انسـان بـزرگ و بی نظیـری بـود. دانشـمند تـراز 

اول داروسـازی و بنیانگـذار دانـش نوین داروسـازی کـه در اوج 

ایمـان و تقـوا، صدهـا مقالـه علمـی منتشـر و صدهـا دانشـجو 

تربیـت کـرده بود.

دکتر دیناروند استاد شفیعی را به زلالی و پاکی آب و آینه توصیف 

کرد و گفت: ایشـان بدون چشم داشـت و انتظـار جبران محبت، به 

همـه کمک می کرد و لطف ایشـان به مخاطب بسـتگی نداشـت و 

برای همه یکسـان بود.

سـپس حجت الاسلام والمسـلمین ابوترابی در سـخنانی کمالات 

علمی و اخلاقی دکتر شـفیعی را بسـیار برجسـته خواند و افزود: 

هـر انسـانی کـه محضـر اسـتاد شـفیعی را درک کرده اسـت به 

تکریـم و تجلیل مقـام والا و فاخـر او می پردازد.

وی دکتر شفیعی را مایه زینت و عزت دانشگاه و مسجد دانست 

که هر دو به حضور ایشان می بالیدند افزود: برای اینکه بگوییم 

ثمره درک دین و دانش برای سعادت انسان چیست می توانیم 

به چهره نورانی دکتر شفیعی اشاره کنیم.

حجت الاسلام ابوترابی تصریح کرد: دکتر شفیعی چهره برجسته 

و نامدار علمی منطقه و جهان که موفق به دریافت ده ها جایزه 

علمی شده بود؛ ریشه های مستحکم دینی در عقاید و اخلاقش 

موج می زد و فتح قله های علمی بر تواضع او افزوده بود به طوری که 

هیچ اثری از غرور علمی در او مشاهده نمی شد.

در ادامـه مراسـم نیـز نماز مغرب و عشـاء اقامـه و ضیافت افطار 

برای شادی روح آن مرحوم برپا شد.

بازديد سـیزده دو عضو هیئت رئیسـه دانشگاه @�
از بیمارسـتان میکـز طبی کودکان

معاون دارو و غذای دانشـگاه در این بازدید وضعیت بیمارسـتان 
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مرکز طبی کودکان خیلی بهتر از گذشته ارزیابی کرد.

دکتر امامی رییس دانشـکده پزشـکی و دکتـر حاجی محمودی 

معاون دارو و غذای دانشگاه به همراه دکتر عباسی مدیر نظارت 

و اعتباربخشـی معاونـت درمـان، عصر روز یکشـنبه 6 تیر 95 از 

بیمارسـتان مرکز طبی کـودکان دیدن کردند.

در ایـن بازدیـد که به طور سـرزده انجام شـد، دکتـر محمد پور 

معـاون درمان مرکز طبی کـودکان نیز به جمع بازدیدکنندگان 

پیوسـت و توضیحـات لازم را در مـورد هـر یـک از بخش هـا 

ارائـه کرد.

بازدیدکننـدگان از بخش هـای مختلـف اورژانـس و بخش هـای 

ویـژه، داروخانـه بیمارسـتانی و انبـار دارو دیـدن کردند.

همچنیـن دکتـر امامـی به طـور ویـژه از اسـتراحتگاه پزشـکان 

کرد. بازدیـد 

در حاشـیه ایـن بازدیـد دکتـر حاجی محمـودی معـاون دارو و 

غـذای دانشـگاه ضمـن ابراز خوشـحالی از پیشـرفت مرکز طبی 

کودکان نسـبت به گذشته گفت: مستندسازی پرونده ها به خوبی 

انجـام شـده بود، متخصص مقیـم و اتندها حضور داشـتند و در 

حقیقـت بخـش ویزیـت بیماران فعـال بود. کمبود خاص سـرم، 

دارو و تجهیـزات در بخش هـا دیـده نمی شـد و صندوق هـای 

ADR فعـال بودنـد. مشـاوره ها به موقـع انجـام و در پرونده هـا 

به خوبـی ثبت شـده بـود و خوشـبختانه کارکنـان از پرداختی ها 

راضـی بودنـد؛ و در مجمـوع نسـبت بـه سـاعت کاری و ازدحام 

مراجعـه نظـم خوبی در بیمارسـتان جـاری بود.

در ادامـه دکتـر عباسـی مدیر نظـارت و اعتباربخشـی معاونت 

درمـان دانشـگاه نیـز گفـت: ما بـرای بازدید و خسـته نباشـید 

بـه کادر درمـان و کارکنـان مرکـز طبـی کـودکان بـه اینجـا 

و  اورژانـس  حـوزه  در  مستندسـازی  خوشـبختانه  و  آمدیـم 

بخش هـای ویـژه بـا پیشـرفت قابل توجهـی همـراه بـود و از 

طرفـی دقـت کافی هـم در کادر آموزشـی و هـم کادر درمانی 

دیـده می شـد و مراقبت هـای پرسـتاری هم در جریـان بود که 

بـا وجـود پذیرش بـالای بیمار در ایـن نوبت کاری بـا مدیریت 

مناسـب و تریاژ به موقع بیماران وضعیت خوبی در بیمارسـتان 

مشـاهده می شـد با بررسـی بـه عمـل از بیمـاران رضایتمندی 

عمومـی از نحـوه ارائـه خدمـات هـم وجـود داشـت. بـه نظـر 

می آیـد نسـبت بـه بازدیدهـای قبلـی در بیمارسـتان تغییرات 

خیلی خوبی به وجود آمده اسـت.

نشست مشتیک هیئت امنای دانشگاه ها و میاکز @�
مستقی در منطقه آمايشی 0ش

مراکز  و  دانشگاه ها  هیئت امنای  نشست مشترک  نخستین  در 

مستقر در منطقه 10 آمایش بخش سلامت کشور، 16 دستور 

مشترک به پیشنهاد وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

موردبررسی قرار گرفت.

در این نشست که یکشنبه 13 تیر 95 در سالن اجلاس دانشگاه 

و  مجامع، شوراها  دبیر  لو  امین  دکتر حسن  ابتدا  برگزار شد، 

هیئت های امنا، با بیان اینکه برای نخستین بار است که جلسه 

هیئت امنای دانشگاه های علوم پزشکی به شکل منطقه ای برگزار 

برعهده  قطب 10  اینکه سرپرستی  به  توجه  با  افزود:  می شود 

این  میزبانی  به  این جلسه  است  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه 

دانشگاه برگزار می شود.

وی با اشاره به برنامه هیئت امنا تا پایان امسال گفت: در جلسه 

دیگر که از 21 تیر تا پایان شهریورماه برنامه ریزی شده، دانشگاه ها 

گزارش عملکرد سال 94 و نیز بودجه تفصیلی خود را با توجه 

عملیاتی سال 95  برنامه  و  می دهند  ارائه  موجود  تغییرات  به 

دانشگاه ها نیز موردبررسی قرار می گیرد.

دکتر امین لو دستور جلسه سوم هیئت امنا را که پاییز امسال 

تشکیل می شود، گزارش حسابرسی دانشگاه ها بر اساس بودجه و 

برنامه عملیاتی سال 94 اعلام کرد و افزود: در این جلسه دانشگاه ها 

می توانند پیشنهادهای اختصاصی خود را نیز مطرح کنند.

 دبیر مجامع و هیئت امنا، با اشاره به دستور جلسه چهارم که اواخر 

امسال برگزار خواهد شد افزود: با توجه به اجرای طرح تحول 

نظام سلامت و ابلاغ اعتبارات متمرکز وزارت بهداشت ناگزیر به 

اصلاح بودجه سال 95 خواهیم بود و علاوه بر این بودجه سال 
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96 نیز در این جلسه تصویب می شود.

در حاشیه این نشست دکتر علی جعفریان رییس دانشگاه، با اشاره 

به اعضای تشکیل دهنده این نشست گفت: اعضای هیئت امنا و 

روسای سه دانشگاه اصلی شهر تهران شامل دانشگاه های علوم 

علوم  دانشگاه  بهشتی همچنین  و شهید  ایران  تهران،  پزشکی 

بهزیستی، سازمان انتقال خون، موسسه انستیتو پاستور و مرکز 

قلب شهید رجایی در این جلسه حضور دارند.

وزارت  از سوی  این جلسه، دستور مشترکی که  افزود: در  وی 

قرار گرفت و  بود مورد بحث و مشورت  بهداشت پیشنهادشده 

بندهایی که مصوب شدند، در هیئت امنای دانشگاه ها مطرح و به 

تصویب خواهند رسید.

رییس دانشگاه، با اشاره به 16 دستوری که در این جلسه مورد 

بررسی قرار گرفت افزود: افزایش کمک هزینه دستیاران و کارورزان، 

پرداخت کمک هزینه دوره مرخصی زایمان دستیاران و تخصیص 

بخشی از درآمد اختصاصی دانشگاه به حوزه آموزش و پژوهش 

از جمله مصوبات این جلسه بود.

وی نحوه اداره بیمارستان های مستقل هیئت امنایی را مهم ترین 

موضوع این جلسه عنوان کرد که به پیشنهاد اعضای هیئت امنا 

برای بررسی بیشتر به جلسات بعد موکول شد.

3جلیل از دکتی باقی لاريجانی در میاسم 3قديی @�
از 4ايستگان جايزه کتاب سال

با حضور علی جنتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از نویسندگان 

آثـار شایسـته تقدیـر در سـی  و دومیـن و سـی  و سـومین دوره 

جایزه کتاب سـال جمهوری اسـلامی ایران تجلیل شـد.

مراسـم تجلیـل از ایـن نویسـندگان دوشنبه شـب 14 تیـر 95 

همزمان با مراسـم گرامیداشـت روز قلم در انجمن آثار و مفاخر 

فرهنگـی و بـا حضـور جمعـی از اهالی قلم برگزار شـد.

در این آیین، وزیر فرهنگ و ارشـاد اسـلامی از نویسـندگان آثار 

برتـر در حوزه هـای 10 گانه فلسـفه و روانشناسـی، دیـن، علوم 

اجتماعـی، زبـان، علـوم خالص، علـوم کاربـردی، هنـر، ادبیات، 

تاریـخ و جغرافیـا و کـودک و نوجـوان قدردانی کرد.

در شـاخه علوم کاربردی و در گروه علوم پزشـکی کتاب »سـلامت 

در جمهـوری اسـلامی ایـران« تألیـف دکتر باقـر لاریجانـی، دکتر 

علیرضا مرندی، دکتر فریدون عزیزی، دکتر حمیدرضا جمشـیدی 

و همـکاران، از انتشـارات موسسـه اطلاعات مرجع به عنـوان کتاب 

برتر شـناخته و از دکتر لاریجانی، معاون آموزشـی وزارت بهداشـت 

و رییس پژوهشـگاه غدد و متابولیسـم دانشگاه علوم پزشکی تهران 

تجلیل شد.

پنجمین جلسـه 4وراي پیوند با حضور ريیس @�
دانشگاه بیگزار 4د

در پنجمین جلسه شوراي پیوند دانشگاه ضمن بررسي مشکلات 

بخش هـاي پیوند بیمارسـتان هاي دانشـگاه بر راه انـدازی بخش 

پیونـد اطفال در مرکز طبی کودکان تأکید شـد.

پنجمین جلسـه شوراي پیوند دانشگاه صبح شنبه 19 تیر 95 با 

حضور دکتر جعفریان رییس دانشـگاه و سایر اعضا برگزار شد.

در ابتـدا دکتـر شـعبانی، مدیـر پیونـد و بیماري هـاي خـاص 

معاونـت درمـان در مورد مقایسـه آمار پیوند در سـال 93 و 94 

و رونـد معرفـی بیماران مـرگ مغزی به واحدهـای فراهم آوری 

اعضـاء و دکتـر بـدو رییـس مرکز طبی کـودکان در مـورد روند 

فعال سـازی پیونـد BMT، کبـد و کلیـه در کـودکان بـه ارائـه 

پرداختند. گـزارش 

در ادامـه دکتـر علـي پـور، معـاون درمـان دانشـگاه گفـت: بـا 
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مکاتبـه ای کـه بـا تمامی روسـای ICU ها، مدیر گروه بیهوشـی 

و روسـای بیمارسـتان ها انجام شـده، تأکیـد کرده ایـم کـه موارد 

مرگ مغزی به این معاونت و واحدهاي فراهم آوري اعلام شـود.

ــد ســلول های بنیــادي  ــوام زاده، رییــس بخــش پیون دکتــر ق

بیمارســتان شــریعتي، دکتــر نــادری رئیــس بخش پیونــد کلیه 

ــتان  ــس بیمارس ــد ریی ــر پورمن ــریعتي و دکت ــتان ش بیمارس

ــد اطفــال در  ــدازی بخــش پیون ــز در خصــوص راه ان ســینا نی

مرکــز طبــی کــودکان بــرای انجــام هرگونــه همــکاری اعــلام 

آمادگــی کردنــد.

دکتـر جعفریـان هم در سـخناني گفت: می بایسـت پتانسـیل های 

موجـود در دانشـگاه درزمینـهٔ پیونـد اعضـاء در اطفـال به صـورت 

جامـع موردبررسـی قرار گیـرد تا راه انـدازی بخش پیونـد کودکان 

بـا موفقیت انجام شـود.

وی همچنیـن در خصـوص روند معرفي بیمار مرگ مغزي تأکید 

کـرد: بایـد در هـر بیمارسـتانی مسـئول گـزارش مـرگ مغـزی 

مشـخص شـود تا در این مورد پاسـخگو باشـد.

رییس دانشـگاه با تأکید بر تربیت نیروی انسـانی و تجهیز فضای 

فیزیکـی بـرای راه اندازی بخش پیوند مرکز طبی کودکان، گفت: 

مـا بـرای راه انـدازی بخش پیوند اطفـال باید بـه ظرفیت هایمان 

توجـه کنیـم، تعـداد پیوند ملاک کار ما نیسـت بلکـه کیفیت و 

نیز انجام پیوند از جسـد مطلوب ما اسـت.

دکتر شـعباني مدیـر پیوند و بیماري هاي خـاص معاونت درمان 

در حاشـیه ایـن نشسـت گفـت: ایـن پنجمین نشسـت شـورای 

پیونـد دانشـگاه اسـت که در آن خط مشـی ها و امـور زیربنایي و 

اجرایـي مرتبـط با پیونـد، تبیین و نظارت می شـود.

دکتـر شـعبانی گفـت: با مقایسـه آمـار فراهـم آوري و پیوند در 

سـال های 93 و 94، در بخش فراهم آوری اعضاء در سـال 93، 

132 مـورد و در سـال 94، 21٨ مـورد بـوده کـه در حـدود 70 

درصـد رشـد داشـته اسـت. همچنین در سـال 93، آمـار پیوند 

در دانشـگاه 954 مـورد و در سـال 94، 100٨ مـورد بـوده کـه 

رشـد 7 درصدی داشـته اسـت.

مدیـر پیونـد و بیماري هاي خاص معاونت درمان دانشـگاه ادامه 

داد: با توجه به اینکه از آبان سـال 94 بازرسـانی برای سرکشـی 

بـه ICU بیمارسـتان ها بـرای شناسـایی بیماران مـرگ مغزی و 

ارجـاع بـه واحدهـای فراهم آوری مشـخص کرده ایـم امیدواریم 

اهـداء از مـرگ مغزی نسـبت به اهـداء از زنده ارتقـاء پیدا کند.

دکتر شـعبانی با اشـاره به سیاست های دانشـگاه درزمینهٔ پیوند 

تصریـح کـرد: سیاسـت های دانشـگاه بـر ایـن منـوال اسـت که 

سـانتر پیونـد اطفـال در مرکز طبی کـودکان راه اندازی شـود تا 

تمامی پیوندهای اطفال در این مرکز انجام گیرد.

 افـیاد بی3ی آزمون دسـتیاری 3خصصی و علوم @�
پايه معیفی 4ـدند

مرکز سـنجش آموزش پزشکی اسامی نفرات برتر چهل و دومین و 

چهل و سـومین آزمون دسـتیاری تخصصی و علوم پایه رشـته های 

پزشـکی، داروسـازی و دندان پزشـکی را اعلام کرد که بیـش از ٨0 

درصـد رتبه هـای برتـر آزمون علوم پایـه، 70 درصـد رتبه های برتر 

چهـل و دومیـن آزمون دسـتیاری و بیـش از 20 درصـد رتبه های 

برتـر چهل و سـومین آزمون دسـتیاری به دانشـگاه علوم پزشـکی 

تهران تعلق دارد.

در چهـل و دومیـن آزمـون دسـتیاری از بیـن 10 برگزیـده 

نخسـت 7 نفـر و در چهل سـومین آزمـون دسـتیاری 3 نفر از 

برگزیـدگان از دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران هسـتند.

همچنیـن دانشـجویان برتـر دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران 

توانسـتند 5 رتبـه از 6 رتبـه نخسـت امتحانـات علـوم پایـه 

رشته های پزشکی، داروسازی و دندان پزشکی شهریور و اسفند 

94، منطقـه 10 آمایشـی کشـور را بـه خـود اختصـاص دهند.

رتبه هـای برتـر چهل و دومین آزمون سراسـری پذیرش دسـتیار 

تخصصی:

میرعطـا اله صلابتـی، رادین ماهـر النقش، سـیدمحمد دیانت، 

احمـد معصومـی، سـیدمحمد سـعادت آگاه، النـاز طبیبیـان و 

میـلاد تقـوی نمین

رتبه هـای برتـر چهـل و سـومین آزمـون سراسـری پذیـرش 
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دستیار تخصصی:

حامد شهریاری، اسماعیل اسدی خامنه، آرزو شفیعیون

رتبه نخست آزمون علوم پایه شهریور 94 در منطقه آمایشی ده:

 - قلنـدری  نسـیبه  داروسـازی:   - باغبـان  ابوالفضـل  پزشـکی: 

زاد رسـتم  پوریـا  دندان پزشـکی: 

رتبه نخست آزمون علوم پایه اسفند 94 در منطقه آمایشی ده:

پزشکی: پویا ابراهیم نجاتی- داروسازی: فاطمه کبیری

توضیـح اینکـه منطقـه آمایشـی 10 شـامل دانشـگاه های علوم 

پزشـکی تهران، شـهید بهشـتی، ایران، شـاهد، بقیه اللـه، ارتش، 

بهزیستی، تربیت مدرس، انستیتو پاستور هستند.

نامـه 3بیيـک دکتـی محقـق بـیای موفقیـت @�
دانشـجوی دانشـگاه در مسـابقات بین المللـی 

کارا3ـه مالـزی
معاون دانشـجویی دانشگاه در پیامی کسب عنوان نائب قهرمانی 

و مـدال نقـره در بخش کمیته و نیز مقام سـوم و مـدال برنز در 

بخـش کاتای مسـابقات بین المللـی کاراته آزاد جام میلو کشـور 

مالـزی توسـط بیـژن پایدار دانشـجوی ورزشـکار دانشـگاه را به 

رییس دانشـگاه تبریک گفت.

بیـژن پایـدار دانشـجوی رشـته اتـاق عمـل دانشـگاه برگزیـده 

جشـنواره دانشجویی ابن سـینا، با حمایت دانشگاه در این رقابت 

بین المللی شـرکت کرد و موفق به کسـب افتخار برای دانشـگاه 

علـوم پزشـکی تهـران و تیـم اعزامـی کاراته جمهوری اسـلامی 

ایـران شـده اسـت. در متن ایـن نامه آمده اسـت:

جناب آقای دکتر جعفریان

رئیس محترم دانشگاه

 سلام علیکم

مـدال  و  نایب قهرمانـی  عنـوان  بدین وسـیله کسـب  احترامـاً؛ 

نقـره در بخـش کمیتـه و نیـز مقام سـوم و مدال برنـز در بخش 

میلـو کشـور  جـام  آزاد  کاراتـه  بین المللـی  مسـابقات  کاتـای 

مالـزی توسـط آقای بیژن پایدار دانشـجوی ورزشـکار دانشـگاه 

را تبریـک و تهنیـت عـرض نموده، امید اسـت با مسـاعدت ها و 

حمایت هـای همیشـگی حضرت عالـی در حـوزه ورزش، رشـد و 

بالندگـی فعالیت هـای ورزشـی دانشـجویان، کارکنـان و اعضای 

محتـرم هیئت علمـی در بخش های دانشـگاهی و فرا دانشـگاهی 

یابد. ادامـه  بیش ازپیـش 

مزیـد اسـتحضار، مسـابقات بین المللـی کاراتـه آزاد جـام میلـو 

بـا حضـور 1٨ تیـم ورزشـی از 12 کشـور مختلف دنیا در شـهر 

کوالالامپـور کشـور مالـزی برگـزار گردیـده و آقای بیـژن پایدار 

)برگزیـده جشـنواره  دانشـگاه  عمـل  اتـاق  رشـته  دانشـجوی 

دانشـجویی ابن سـینا در بخش ورزشی طی سال های 93 و 94(، 

بـا اسـتفاده از حمایت مالی صورت گرفته از سـوی دانشـگاه در 

قالـب گرنـت اهدایی دومین جشـنواره دانشـجویی ابن سـینا در 

بخـش ورزشـی، در رقابت هـای بین المللی فوق شـرکت نموده و 

موفق به کسـب افتخارات مذکور جهت دانشـگاه علوم پزشـکی 

تهران و تیم اعزامی کاراته جمهوری اسـلامی ایران شـده اسـت.

دکتر مصطفی محقق

معاون دانشجویی دانشگاه

سخنیانی ريیس دانشكده طب سنتی پیش از @�
خطبه های نماز جمعه

دکتـر رضایی زاده ورزش کردن به اندازه، خوب و زود خوابیدن 

و تغذیه سـالم را سـه اصل شاهراه تندرستی دانست.

دکتر حسـین رضایی زاده به عنوان سخنران پیش از خطبه های 
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نمـاز جمعـه تهـران بـا اشـاره بـه این حدیـث که »عقل سـالم 

در بـدن سـالم اسـت« و این آمـوزه دینی و اسـلامی که »بدن 

مـا امانتـی اسـت کـه باید آن را سـلامت نگـه داریـم« راه های 

حفـظ تندرسـتی از دیـدگاه طـب سـنتی را بـرای نمازگزاران 

تشـریح کرد.

رییس دانشـکده طب سـنتی بـا بیان این مطلب کـه از دیدگاه 

طـب اسـلامی و دیدگاه حکیم بزرگ ابوعلی سـینا شـش اصل 

را باید برای حفظ سـلامتی و پیشـگیری از بیماریها موردتوجه 

قـرار دهیـم، تصریـح کـرد: یکـی از مهم ترین اصل هـا وضعیت 

آب وهـوا، گرمی، سـردی، آلوده یا تمیزبودن و شـرایطی اسـت 

کـه آب وهوای هـر منطقه ایجـاب می کند.

دکتـر رضایـی زاده افزود: اصل دوم خوردن و آشـامیدن اسـت 

کـه توجـه به طبیعـی، مصنوعی و یا فرآورده بـودن آن اهمیت 

دارد و اصل سـوم موضوع حرکت و سـکون اسـت به این معنی 

کـه چقـدر کار و اسـتراحت کنیم و چـه فعالیت هـای روحی و 

جسمی داشـته باشیم.

رئیس دانشـکده طب سـنتی دانشـگاه علوم پزشـکی تهران در 

ادامـه بیـان کـرد: اصل چهـارم وضعیـت خواب وبیداری اسـت 

کـه چقـدر، چگونـه و چه انـدازه بخوابیم.

وی افـزود: اصـل پنجم پاکسـازی بـدن و دفع سـموم از طریق 

عـرق کـردن، دفـع ادرار و مدفـوع در وقت و موقعیت مناسـب 

اسـت. وضعیـت روحی و روانـی مثبت و منفی نیز اصل ششـم 

تندرسـتی از دیدگاه طب اسـلامی اسـت.

دکتـر رضایـی زاده با اشـاره بـه بیماری هـای فراگیـر در میان 

ایرانیـان گفـت: فشـارخون بـالا، دیابت و قند خـون بالا، چربی 

خـون بـالا و غیرطبیعـی، بیماری هـای قلبـی - عروقـی و کبد 

چـرب و پوکـی اسـتخوان از انـواع و اقسـام بیماری هـای رایج 

در کشـور ماسـت به طوری کـه اگـر در همیـن جمـع بپرسـیم، 

تعـداد زیـادی بـه آن مبتـلا هسـتند و در هر خانـواده حداقل 

یـک نفـر به یکـی از ایـن بیماریها مبتلاسـت.

رییـس دانشـکده طـب سـنتی دانشـگاه علـوم پزشـکی تهران 

سـپس بـا یـادآوری ایـن مطلـب کـه سـال 91 مقـام معظـم 

رهبـری در خصـوص اصلاح سـبک زندگی تذکـر مؤکد دادند، 

افـزود: درحالی کـه در بسـیاری از کشـورها با تمرکز بر رسـانه 

و آمـوزش کـودکان و نوجوانـان خـود به سـمت اصلاح سـبک 

زندگـی پیش رفتند ما این مهم را نادیده گرفته ایم.

عضويت هنیمندان کشورمان به جمع کانون @�
خییين سلامت و حامیان دانشگاه

شـهرام شـکوهی و روزبـه نعمـت اللهـی دو تـن از هنرمنـدان 

محبوب کشـورمان به عضویت کانون خیرین سـلامت دانشـگاه 

علوم پزشـکی تهـران درآمدند.

بـا افزایـش فعالیت هـای کانـون خیریـن در عرصه هـای مختلف 

بهداشـتی و درمانی دانشـگاه علوم پزشـکی تهران جمع کثیری 

از هنرمنـدان و اصنـاف مختلف به جمع خیرین کانون سـلامت 

پیوستند.

سال  از  را  خود  فعالیت  که  دانشگاه  سلامت  خیرین  کانون 

و  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  اعضای  از  تعدادی  با   1391

تعدادی از خیرین بزرگ آغاز نمود در حال حاضر باگذشت 4 

سال از فعالیت خود با بیش از 2000 عضو و 400 خیر بزرگ 

بیمارستان،  پزشکی  تجهیزات  تأمین  در  گسترده ای  فعالیت 

درمان  هزینه  به  کمک  بهداشتی،  مراکز  تجهیز  و  ساخت 

...دارد. و  تخصصی  کلینیک های  بیماران، ساخت 

ها   10 برپایی  با  تاکنون  دانشگاه  سلامت  خیرین  کانون 

معرفی  در  سعی  مختلف  همایش های  و  مراسم  در  غرفه 

اهداف و فعالیت های کانون داشته است. برپایی این غرفه ها 

دی ماه  در  هرساله  که  خیرین  از  تجلیل  همایش های  و 

و  دعوت  همکاری  به  را  جدیدی  خیرین  می شود  برگزار 

است. شده  بهره مند  ایشان  مادی  و  معنوی  کمک های  از 

کانـون خیریـن سـلامت دانشـگاه بـا برپایی غرفـه ای که در 

ضیافـت افطـاری رمضـان 95 و بـه دعـوت وزیـر بهداشـت 

صـورت گرفـت توانسـت جمع کثیـری از اصنـاف و مدعوین 

دراین بیـن  درآورد.  کانـون  در  همـکاری  و  عضویـت  بـه  را 

روزبـه نعمـت اللهی و شـهرام شـکوهی دو تـن از هنرمندان 
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محبـوب کشـورمان ازجملـه افـرادی بودند که با دوسـتان و 

نزدیـکان خـود به عضویـت کانون خیرین سـلامت دانشـگاه 

درآمدنـد و از فعالیت هـا و اهـداف کانون حمایـت می کنند.

گفتنـی اسـت علاقه منـدان بـه همـکاری در کانـون خیریـن 

سـلامت دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران می تواننـد بـا مراجعه 

بـه سـایت کانـون بـه آدرس milad.tums.ac.ir بـه عضویـت 

کانـون درآمـده و کانـون را از کمک هـای معنوی، مـادی خود 

... بهره مند سازند.

ار3قای می3به هجده عضو هیئت علمی دانشگاه@�
دویست و بیست و هشتمین جلسه هیئت ممیزه دانشگاه برای 

بررسی پرونده هجده متقاضی ارتقای مرتبه دانشگاهی برگزار شد.

جلسه هیئت ممیزه ساعت 10 صبح روز چهارشنبه 23 تیر 95 

با حضور اکثریت اعضا تشکیل شد.

آموزشی  معاون  مجید،  قرآن  تلاوت  از  ابتداي جلسه پس  در 

دانشگاه از حضور اعضا تشکر کرد.

در این جلسه پرونده هجده نفر از اعضای هیئت علمی متقاضی 

از  استادی  و  دانشیاری  استادیاری،  دانشگاهی  مرتبه  به  ارتقا 

دانشکده های بهداشت، پزشکی، پیراپزشکی و دندانپزشکی مطرح 

و پس از بحث و بررسی مستندات پرونده ها و تبادل نظر، به رأی 

مخفی الکترونیکی گذاشته و تمامی پرونده ها با رأی موافق اعضا 

به تصویب رسید.

ارتقا به مرتبه استادی:

دکتر زیبا مسیبی، دکتر محمدرضا گنجی )دانشکده پزشکی(، 

دکتر وحید چنگیزی )دانشکده پیراپزشکی(، دکتر حسن رزمی 

)دانشکده دندانپزشکی(

ارتقا به مرتبه دانشیاری:

بجد  احمدعلی حنفی  دکتر  گرمارودی،  اندجی  دکتر غلامرضا 

کمپانی،  فرزاد  دکتر  آرزو ظریفیان،  دکتر  بهداشت(  )دانشکده 

دکتر سیدرضا نجفی زاده، دکتر حسینعلی قلیچ نیا عمرانی، دکتر 

حمیدرضا امیری، دکتر ابراهیم مصطفوی، دکتر وحیده سادات 

لاجوردی، دکتر محمود شیرزاد )دانشکده پزشکی( دکتر سکینه 

عباسی )دانشکده پیراپزشکی( دکتر محمدحسین نکوفر، دکتر 

افسانه پاکدامن )دانشکده دندانپزشکی(

ارتقا به مرتبه استادیاری:

دکتر معصومه مقدم ارجمند )دانشکده بهداشت(

نامه قدردانی خانواده میحوم استاد دکتی 4فیعی @�
به ريیس دانشگاه

محمد شفیعی پسر مرحوم استاد دکتر عباس شفیعی به نمایندگی 

از طرف خانواده خود، در نامه ای از دکتر علی جعفریان، رییس 

دانشگاه قدردانی کرد.

متن پیام به شرح ذیل است.

جناب آقای دکتر جعفریان

ریاست محترم دانشگاه علوم پزشکی تهران

با سلام و عرض ادب خدمت حضرتعالی

زبان از بیان قاصر و دستان از نوشتن ناتوان می گردند، زمانی 

که انسانی سپاسگزار و قدردان محبت انسانی دیگر باشد آن هم 

درجایی که خداوند تبارک وتعالی عیادت و خدمت به مؤمنین 

را عبادت می داند.

بنده به عنوان عضو کوچکی از خانواده مرحوم دکتر عباس شفیعی 

بر خود واجب دانستم تا به نمایندگی از جانب خانواده به ویژه 

مادر گرامی مان با ارسال این متن مراتب تشکر و قدردانی مان 

را خدمت حضرتعالی ابلاغ نمایم. از خداوند منان طول عمر و 
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سلامتی برایتان آرزومندیم.

دکتر جعفریان نیز در جواب این نامه نوشت:

جناب آقای محمد شفیعی

سلام بر شما و خانواده محترم به ویژه مادر بزرگوار

ناگوار و دردناک بود  فقدان استاد شفیعی برای من ضایعه ای 

و  فعال  همچنان  ایشان  و  نمی رفت  آن  انتظار  که  به خصوص 

و  بود  تلاش  و  انرژی  از  سرشار  ایشان  وجود  بودند.  شاداب 

حضورشان مغتنم. حیف که مقدر نبود تلاش های همکاران ما 

برای بازگرداندن ایشان به حیات طبیعی موفق باشد و از نعمت 

وجودشان محروم شدیم.

بزرگ  این غم  تهران در  بزرگ دانشگاه علوم پزشکی  خانواده 

همواره همراه شما خواهد بود.

دکتر علی جعفریان

رییس دانشگاه

عیادت روسای فعلی و اسبق دانشگاه از استاد @�
دکتی موسی زرگی

دکتر علی جعفریان رییس دانشگاه و دکتر محمدرضا ظفرقندی 

رییس اسبق دانشگاه با حضور در منزل استاد دکتر زرگر از وی 

عیادت کردند.

در این دیدار که شامگاه دوشنبه 2٨ تیر 95 انجام شد، دکتر 

سروش، رییس بیمارستان شریعتی )داماد خانواده استاد زرگر(، 

دکتر طهماسبی پزشک معالج استاد و دکتر پارساپور مدیر دفتر 

ریاست و سرپرست روابط دانشگاه حضور داشتند.

استاد زرگر مدتی است که در اثر زمین خوردگی، دچار شکستگی 

استخوان ران و هم اکنون دوران نقاهت خود را در منزل سپری 

می کند. عیادت کنندگان در این دیدار ضمن احوالپرسی از استاد 

در جریان روند بهبودی ایشان قرار گرفتند.

توضیح اینکه دکتر زرگر از استادان پیشکسوت گروه جراحی در 

بیمارستان سینا است و منشأ خدمات فراوانی برای بیماران در 

این بیمارستان بوده است.

اجیايی طیح 3حول نظام @� اعضای ستاد  جلسه 
بیگزار 4د

رییس دانشگاه بر اهمیت مسئولیت پذیری تمام کارکنان دانشگاه 

در همه سطوح تأکید کرد.

نهم  در طبقه  تیرماه 1395  دوشنبه 2٨  که  نشست  این  در 

ساختمان مرکزی دانشگاه علوم پزشکی تهران برگزار شد، رییس 

دانشگاه، اعضای ستاد اجرایی طرح تحول نظام سلامت و روسای 

بیمارستان های دولتی تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی تهران 

حضور داشتند.

مطالبات  پیگیری  روند  و  میزان  به  اشاره  با  دکتر جعفریان 

بیمارستان های دولتی تابعه دانشگاه از سازمان های بیمه گر گفت: 

با توجه به این که سازمان های بیمه گر بدهی زیادی به دانشگاه 

دارند، علیرغم نقدینگی کم دانشگاه و مطالبات زیاد بیمارستان ها 

از بیمه ها، درمجموع تراز مالی ما مثبت است و نظم در پرداخت 

کارانه برقرار است و با تمام قدرت و نظم، برنامه های طرح تحول 

سلامت را انجام می دهیم.

انجام  که  کاری  قبال  در  ما  همه  این که  بابیان  دانشگاه  رییس 

می دهیم در برابر خدا و مردم مسئولیم؛ این که سطوح مختلف 

مسئولیت در بیمارستان ها مسئولیت پذیر نیستند را خطری جدی 

خواند و افزود: باید افراد مسئولیت کاری را که به آن ها واگذار 

می شود در هر سطحی از مسئولیت بپذیرند و پاسخگو باشند. من 

معتقد نیستم که رییس بیمارستان باید شخصاً به همه امور ورود 
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کند ولی باید افرادی که مسئولیت کاری رادارند سرکارشان باشند 

و مسئولیت کارشان را بپذیرند. قطعاً چیزی که توسط مدیریت 

ارشد یک مجموعه موردتوجه قرار می گیرد به سرعت بازتابش در 

محیط پخش می شود.

وی در ادامه با اشاره به پرونده کیارستمی یکی از اشکالات این 

پرونده را عدم مستندسازی درست دانست.

دکتر جعفریان ضمن تأکید بر پاسخگویی به موقع در مکاتبات 

اشکالات  باید  ما  داد:  ادامه  نهادهای ذی ربط  از سوی  ارسالی 

موجود در محیط را شناسایی کرده و موارد را کتباً اعلام و در 

جهت رفع آن ها اقدام کنیم.

دکتـر علـی پـور معاون درمان دانشـگاه هـم گـزارش جامعی از 

مشـکلات نظارتـی بیمارسـتان های دانشـگاهی ارائـه کـرد و در 

خصوص بازدیدهای نظارتی ناشـی از شکایات ارسالی به معاونت 

درمان گفت: این شـکایات یا مسـتقیماً از سـوی بیمـار و همراه 

بیمـار بـه معاونت درمان می رسـد و یا از سـوی مراجـع قضایی، 

سـازمان تعزیرات، سازمان بازرسـی، واحد بازرسی وزارت متبوع 

و دانشـگاه و ریاسـت دانشـگاه جهـت بررسـی بـه ایـن معاونت 

ارسـال می شـود کـه طبـق دسـتورالعمل الزاماتـی که از سـوی 

ایـن معاونـت باید پیگیری شـود شـامل بازدیـد از بیمارسـتان، 

دریافـت کپـی همـه برگه هـای پرونـده و درخواسـت و دریافت 

توضیحـات از بیمارسـتان اسـت؛ بنابرایـن صحـت و دقـت ثبت 

مستندات و رعایت زمان بندی جهت پاسخگویی به مراجع ذیصلاح 

باید از سوی بیمارستان ها موردتوجه ویژه قرار گیرد.

از @� بازديد سیزده اعضای هیئت رئیسه دانشگاه 
میکز قلب 3هیان

دکتـر محقـق مرکز قلـب تهـران را به عنوان یکـی از معتبرترین 

بیمارسـتان های شـهر تهران به نخبه ای تشبیه کرد که نمی توان 

از آن نمره ای کمتر از 20 را انتظار داشـت.

در این بازدید سـرزده که شـامگاه روز دوشنبه 2٨ تیرماه 1395 

از مرکـز قلـب تهران انجام شـد دکتـر جلیلی معاون آموزشـی، 

دکتـر محقـق معـاون دانشـجویی و دکتـر وسـکویی مدیـر امور 

پرسـتاری دانشـگاه حضور داشتند.

دکتـر جلیلی معاون آموزشـی دانشـگاه در حاشـیه ایـن بازدید 

گفـت: خوشـبختانه مرکـز قلب تهران شـب شـلوغی نداشـت و 

همـه همـکاران در محل کارشـان حضور داشـتند و آمـاده ارائه 

خدمـت بـه بیمـاران بودنـد. مـا امشـب از بخش هـای تریـاژ و 

فضاهـای تحـت نظـر اورژانـس و همچنیـن بخـش ccu و یکـی 

 CCU از بخش هـای بسـتری بازدیـد کردیـم و خـوب در بخش

کارهـای بیمـاران انجام شـده بود و اشـراف کاملی وجود داشـت 

کـه مؤیـد زحمات زیـاد همکاران بـود. فقط در ثبت مسـتندات 

پرونده هـا ضـروری اسـت کـه دقت بیشـتری اعمال شـود.

وی همچنیـن به محدودیت فضای فیزیکی بخش اورژانس مرکز 

قلـب تهران اشـاره کـرد و افزود: بیمـاران در اورژانـس تا زمانی 

کـه تعییـن تکلیف شـوند متأسـفانه در فضـای متراکم تری قرار 

می گیرنـد. ولـی درمجموع مرکز قلب تهـران به عنوان یک مرکز 

تخصصـی مرجع پذیرای بیماران قلبی زیادی اسـت و پزشـکان 

و پرسـتاران هـم در تمـام سـاعات شـبانه روز حضـور دارند و به 

بیمـاران خدمت رسـانی می کننـد. با توجـه به بازدیدهـای قبلی 

که در سـاعات کاری روز از این مرکز داشـتم اضافه شدن فضای 

تحـت نظـر در اورژانـس و اختصـاص سـوپروایزر ویـژه اورژانس 

کـه اشـراف ویـژه ای بـه بخـش اورژانـس دارد، از تغییراتـی بود 

که بـه چشـم می خورد.

دکتر محقق نیز با تائید سـخن دکتر جلیلی مبنی بر محدودیت 

فضـای فیزیکی اورژانس مرکز قلـب گفت: انتظار من از اورژانس 

مرکـز قلـب تهـران بیـش از این بـود چراکـه مرکز قلـب تهران 

یکی از معتبرترین بیمارسـتان های دانشگاه علوم پزشکی تهران 

و شـهر تهران اسـت و برداشـت من این اسـت که در این مرکز 

مدیریـت خوبـی اعمال شـده ولـی همان طـور کـه از یـک نخبه 

نمی تـوان انتظار نمره 19 داشـت فضای فیزیکـی اورژانس مرکز 

قلـب در مقایسـه بـا سـایر بخش های ایـن بیمارسـتان می تواند 

بهتر از این باشـد.

در پایان دکتر وسکویی مدیر امور پرستاری دانشگاه در خصوص 
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ایـن بازدیـد گفت: بـه نظر می رسـد از میان روزهـای کاری این 

بیمارسـتان امروز روز آرامی بود و خوشـبختانه حضور همکاران 

خـوب و اورژانـس نسـبتاً خلـوت بود. ولی متأسـفانه یک سـری 

اشـکالات کـه در بازدیدهـای قبلـی وجـود داشـت کمـاکان در 

اورژانس به چشـم می خورد که مهم ترین آن ها مسـئله سـاختار 

فضـای فیزیکـی اورژانـس که بایـد هرچه سـریع تر دربـاره رفع 

این مشـکل تمهیدی اندیشـه شـود چراکه فضایی که در اختیار 

بیماران اسـت بسـیار محدود و فشـرده اسـت. حریـم خصوصی 

بیمار به درسـتی رعایت نمی شـود به ویژه در تریاژ بیمار پوشـش 

مناسـبی نمی گیـرد. به عـلاوه در ثبـت پرونده هـا هم اشـکالاتی 

به چشـم می خورد که باید مسـئولین این بیمارسـتان بیشتر در 

این زمینه توجه کنند ان شـاءالله در گزارشـی که ارائه می دهیم 

و هماهنگی هایـی کـه متعاقبـاً به عمـل می آیـد، امیدواریم این 

مسـائل در بازدیدهای آتی رفع شـود.

وی همچنیـن رضایتمنـدی بیماران را از مرکز قلب تهران خوب 

ارزیابـی کـرد و گفت: یکی از محاسـن این بیمارسـتان آمادگی 

تیـم مدیریتـی بـود کـه از بـدو ورود مـا بـه مرکـز در بازدید از 

بخش هـا مـا را همراهی کردند و بـدون پنهـان کاری و درنهایت 

شـفافیت اطلاعـات لازم را در اختیـار ما قـرار دادند.

توضیـح آنکـه در ایـن بازدیـد زرقانـی مدیـر کشـیک و احـدی 

سوپروایزر بیمارستان بازدیدکنندگان را همراهی کردند.

بیگزاری سومین جلسه کمیته 4ناسايی و معیفی @�
مشاهیی و مفاخی دانشگاه

و مفاخر  در سومین جلسه کمیته شناسایی و معرفی مشاهیر 

دانشگاه پیرامون نام گذاری های پیشنهادی از سوی مدیریت های 

تابعه دانشگاه بحث و تبادل نظر شد.

در این جلسه که 29 تیرماه 95 در سالن شوراي دانشگاه با حضور 

استاد بهادری رییس دفتر دانش آموختگان دانشگاه، دکتر پارساپور 

دبیر کمیته، دکتر مصداقي نیا، دکتر خلج و ظریفه روح نواز اعضای 

دانشکده  رییس  اکبری ساری  دکتر  مدعوین جلسه  و  کمیته 

بهداشت، دکتر ظفرقندی رییس مرکز تروما برگزار شد، اعضاء 

در خصوص پیشنهاد های ارسالی از سوی مدیریت های مختلف 

دانشگاه به بحث و تبادل نظر پرداختند و در پایان موارد ذیل به 

تصویب کمیته رسید و مقرر گردید برای تصویب نهایی در دستور 

جلسه شورای دانشگاه قرار گیرد.

نام گذاری بخش جراحی عمومی بیمارستان شریعتی به نام استاد 

دکتر انوشیروان هدایت

نام گذاری مجموعه همایش های بیمارستان سینا به نام پروفسور 

یحیی عدل

نام گذاری ساختمان جدید بیمارستان سینا به نام استاد دکتر زرگر

نام گذاری جایزه دانشکده بهداشت در زمینه بهداشت عمومی به 

نام استاد مصداقی نیا.

همچنین مقرر شد پیش نویس اساسنامه این جایزه به عنوان الگوی 

برای پیشنهاد های مشابه در سطح دانشگاه در هیئت رئیسه دانشگاه 

مطرح و مصوب شود.

 بیگزاری اولین مجمع انجمن روان درمانی ايیان @�
در بیمارستان روزبه

اولین دوره انتخابات مجمع عمومی انجمن علمی روان درمانی 

ایران با مشخص شدن هیئت مدیره به پایان رسید.

روز پنج شنبه 31 تیر 1395 اولین مجمع عمومی )عادی( انجمن 

بیمارستان  این  آمفی تئاتر  سالن  در  ایران  روان درمانی  علمی 

برگزار شد.
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ــار  اخبـ
ــاه کوتـ

4ــماره ممش
3یــی  ریش

نماینده وزارت بهداشت و درمان،  با حضور  این جلسه که  در 

اساتید و دستیاران، روانپزشکی و روانشناسی برگزار شد، حاضرین 

نخست به بررسی و تصویب تمام بندها و تبصره های اساسنامه 

اصلاحی  نظرات  موافقین  و  مخالفین  و  پرداختند  انجمن  این 

خود را بیان کردند.

پس از تصویب اساسنامه در ادامه از بین حاضرین 14 تن برای 

هیئت مدیره و 2 تن برای پست بازرس انجمن اسامی خود را 

برای نامزدی در انتخابات اعلام کردند که پس از معرفی کوتاه 

توکلی، فرزین  اعضا، سامان  انتخاباتی و رای گیری  نامزدهای 

رضاعی، مهرداد افتخار، بابک روشنایی مقدم، علی اکبر نجاتی 

صفا، علی فیروزآبادی و نهاله مشتاق به عنوان اعضای اصلی و ناصر 

گودرزی و عباس امید، به عنوان عضو علی البدل انتخاب شدند.

علمی  انجمن  بازرس  به عنوان  پارسا  امامی  مرتضی  همچنین 

روان درمانی ایران انتخاب شد.

از بیماران بیمارستان ضیائیان به @�  عیادت 
مناسبت میلاد امام حسن مجتبي )ع(

به مناسبت میلاد امام حسن مجتبي )ع( در بیمارستان ضیائیان 

جمعی از مسئولان و کارکنان از بیماران عیادت کردند.

تیر 95، حسین  اول  امام حسن مجتبي )ع(  با میلاد  همزمان 

بیمارستان،  فرهنگی  و مسئول شورای  مدیر  معاون  دره چی 

حجت الاسلام والمسلمین سلمان اسدی، امام جماعت بیمارستان، 

و محمد  مسئول حراست  مهدی صولتی  مترون،  عابدی  رقیه 

رزاقی مسئول رفاهی بیمارستان ضیائیان از بیماران بستری در 

بخش های جراحی زنان و داخلی عیادت کردند.

در این مراسم بسته های فرهنگی و شاخه های گل توسط مسئولان 

به بیماران اهداء شد.

اقلام @� با قاچاق  مبارزه  و  مقابله  طیح عملیا3ی 
سلامت محور

اولیـن جلسـه برنامه ریـزی طرح ضربتی مبـارزه با قاچـاق کالاهای 

سـلامت محور بـا حضـور نماینـدگان دانشـگاه های علوم پزشـکی 

تهـران، شـهید بهشـتی و ایران بـه میزبانـی معاونت غـذا و دارو در 

سـالن شـورا برگزار شد.

دکتـر حاجـی محمـودی معـاون غـذا و دارو دانشـگاه، در ایـن 

جلسـه گفت: طبق مصوبات جلسـه ای که در اسـتانداری تهران 

برگزار شـد مقرر شـده اسـت که در نیمه اول تیرماه سال جاری 

از کارشناسـان خبـره دانشـگاه های علـوم  تیم هایـی متشـکل 

پزشـکی تهـران، نیـروی انتظامـی، گمـرک، تعزیـرات حکومتی 

و سـایر ارگان هـای مرتبط به منظـور برخورد بـا عرضه کنندگان 

اقـلام قاچاق سـلامت محور در محله ناصرخسـرو و کوچه مروی 

به صـورت تمام وقـت به منطقه اعزام و طبق قوانین تعریف شـده 

بـا این افـراد برخورد شـود.

اقـلام مـورد بازدیـد در این طـرح اقلام سـلامت محور شـامل دارو، 

مکمـل، شـیر خشـک، محصـولات آرایشـی بهداشـتی و غذایـی و 

تجهیـزات و ملزومات پزشـکی بـود و برای بررسـی اصالت کالاهای 

فـوق از سـامانه ردگیـری و رهیابی سـازمان غذا و دارو اسـتعلامات 

لازمـه صـورت می گیرد.

در این جلسـه همچنین طریقه اسـتفاده از سـامانه ttac توضیح 

 track and trace authentication مخفف ttac داده شد؛ سامانه

control سـامانه ای اسـت که با ورود کـد 16 رقمی کالا در آن، 

جزئیـات اصالـت محصـول بـر روی گوشـی و یـا تبلت بازرسـی 

مشـخص شـده و در صـورت بـروز تخلفـات قاچـاق بـه شـکل 

مرکـزی گزارش هـای تجمیـع شـده و بازرسـی ها را به صـورت 

هدفمند ساماندهی می کند.
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درگذ4ت دکتی جواد عدل، استاديار بازنشسته @�
دانشگاه علوم پز4كي 3هیان

دکتــر جــواد عــدل اســتادیار بازنشســته دانشــکده بهداشــت 

ــی را  ــه علــت ســانحه رانندگــي در ســن 71 ســالگي دارفان ب

وداع گفــت.

نامبرده عضو انجمن ها و مؤسسات ملی و بین المللی بود و قبل 

از ورود به دانشگاه چندین سال در عرصه ایمنی صنایع از جمله 

ذوب آهن اصفهان فعالیت می کرد.

ــلادی( از  ــدل در ســال 1361 )19٨1 می ــر ع شــادروان دکت

ــوژی دانشــگاه لنــدن  ــج علــوم و تکنول ــال کال دانشــگاه امپری

انگلســتان موفــق بــه دریافــت PhD در رشــته ایمنــی صنعتــی 

شــد و در ســال 136٨ بــه اســتخدام دانشــگاه علــوم پزشــکی 

تهــران درآمــد.

وی در ســال 1391 بــا داشــتن پایــه 22 و درجــه اســتادیاری 

مفتخــر بــه بازنشســتگی شــد. دکتــر عــدل در کنــار فعالیــت 

در دانشــگاه بــا ســازمان ها و مجامــع مختلــف نیــز همــکاری 

ــران  ــی اســتاندارد ای داشــت یکــی از ســازمان ها ســازمان مل

ــن  ــباب بازی در ای ــی اس ــروه ایمن ــئولیت گ ــه مس ــت ک اس

ــوان نماینــده  ــود و هــر ســال به عن ــه عهــده وی ب ســازمان ب

ایــران در اجلاس هــای ســالیانه جهانــی ایــزو از طرف ســازمان 

اســتاندارد شــرکت می کــرد. آن مرحوم در مقاطع کارشناســی، 

کارشناســی ارشــد و دکتــراي دروس ایمنــی دانشــجویان 

زیــادي را تربیــت کــرد.

وی در اثــر ســانحه رانندگــی در ظهــر روز جمعــه 2٨ خــرداد 

95 درگذشــت و پیکــرش روز یکشــنبه 30 خــرداد 95 بــراي 

تشــییع بــه تبریــز منتقــل شــد.

ــی و  ــی و خارج ــلات داخل ــدد در مج ــالات متع از وی مق

ــغلی  ــی ش ــه ایمن ــاب در زمین ــد کت ــن جل ــن چندی همچنی

یادگار مانده است. به 

بازديد از میکز مهارت های بالینی و آسكی دانشكده @�
پیستاری و مامايی

با  مشترک  نشست  در  دانشگاه  توسعه  و  مطالعات  مرکز  مدیر 

بودن  لزوم مشخص  بر  مامایی  و  پرستاری  دانشکده  مسئولان 

جامعه خدمت  و  دانشکده  بالینی  مهارت های  مرکز  برنامه های 

گیرنده آن تأکید کرد.

و  سـاختار  ارتقـاء  کارشناسـی  جلسـه  در  زاده  میـرزا  دکتـر 

عملکـرد مرکـز مهارت هـای بالینـی و آسـکی ایـن دانشـکده 

بـا تأکیـد بـر اهمیـت بحـث شبیه سـازی در آمـوزش پزشـکی 

گفـت: شبیه سـازی هـم ازلحـاظ تعهـد حرفـه ای و هـم ازنظر 

مهـارت بسـیار مهـم اسـت و دانشـجو نباید کسـب مهـارت را 

روی بیمـار شـروع کنـد.

وی بـا اشـاره بـه سـبقه وجـود مرکـز مهارت هـای بالینـی در 

دانشـکده پرسـتاری و مامایـی و اسـتقبال گروه های آموزشـی 

از آن، ابـراز امیـدواری کـرد کـه توسـعه مرکـز یـاد شـده بـه 

بپیوندد. وقـوع 

مدیـر مرکـز مطالعـات و توسـعه آمـوزش دانشـگاه همچنین با 

توجـه بـه هزینه بـر بـودن راه انـدازی مرکـز مهارت هـای بالینی 

بـر لـزوم مدیریت متمرکـز برای جلوگیـری از اتلاف سـرمایه ها 

تأکیـد کرد و گفت: دانشـگاه در یک مقطع زمانی اصرار داشـت 

کـه وجـود یـک مرکـز مهارت هـای بالینـی در دانشـگاه کفایت 

می کنـد؛ امـا عملًا افزایش حجم کاری مرکـز مهارت های بالینی 

دانشـکده پزشـکی و پراکندگی بیمارسـتان ها در سـطح شـهر و 

سـختی دسترسـی موجـب افزایـش مراکـز مهارت هـای بالینی 

بیمارسـتان ها شد. در 
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دکتر میرزازاده راه اندازی مراکز مهارت های بالینی در دانشگاه و 

یا توسعه آن ها را نیازمند سیاست گذاری و وجود برنامه دانست و 

بر روشن بودن برنامه قبل از اقدام به راه اندازی و یا تجهیز مرکز 

مهارت های بالینی تأکید کرد.

ــوزش دانشــگاه فرهنــگ  ــات و توســعه آم ــز مطالع ــر مرک مدی

مرکــز مهارت هــای بالینــی را فرهنگــی شــبیه بــه کوچ نشــینی 

توصیــف و لازمه آن را داشــتن امکانات ســبک و قابل جابه جایی 

عنــوان کــرد: فضاهــا بایــد قابلیــت اســتفاده چندگانــه داشــته 

ــوردی  ــا م ــودن محیط ه ــردی ب ــد کارب ــت چن ــند و قابلی باش

ــی لحــاظ شــود.  ــز مهارت هــای بالین ــد در مرک ــه بای اســت ک

ــه در  ــی و؛ ک ــز، صندل ــون می ــی چ ــن تجهیزات ــر ای ــلاوه ب ع

ــکان ســبک و  ــا حــد ام ــد ت ــن فضــا اســتفاده می شــود بای ای

باشــند. قابل جابه جایــی 

توضیح اینکه بعدازاین جلسه حاضرین از مرکز مهارت های بالینی 

و آسکی دانشکده دیدار کردند و نظرات خود را بیان کردند.

در @� داروخانه ها  جلسه بیرسی نحوه 3أسیس 
کلینیک های ويژه بیگزار 4د

در  داروخانه ها  استقرار  بررسی چگونگی  به منظور  جلسه ای 

کلینیک های ویژه چهارشنبه 2 تیر 95 در سالن شورای معاونت 

غذا و دارو برگزار شد.

در این جلسه معاونین غذا و داروی دانشگاه های تهران، شهید 

این معاونت ها، مسئولان  از مدیران  نیز برخی  ایران و  بهشتی، 

و  تهران  و توسعه دانشگاه های علوم پزشکی  واحدهای تحقیق 

شهید بهشتی، کارشناسان سازمان غذا و دارو، نمایندگان انجمن 

داروسازان ایران ازجمله ریاست انجمن داروسازان تهران و رئیس 

انجمن داروسازان ایران حضور داشتند.

داروی  و  غذا  معاون  دکتر حاجی محمودی  ابتدای جلسه  در 

دانشگاه علوم پزشکی تهران ضمن بیان توضیحاتی در خصوص 

تعداد مطب های  تأسیس،  در دست  ویژه  کلینیک های  تعداد 

آن ها و نحوه استقرار آن ها در بیمارستان ها و ... به ارائه نکاتی در 

خصوص راهکارهای پیش رو در خصوص تأسیس داروخانه در 

این کلینیک ها پرداخت.

سـپس حاضریـن در جلسـه در مـورد تأسـیس داروخانـه در 

کلینیک هـای ویـژه، الگوهـای پیشـنهادی در مـورد چگونگـی 

آن، ورود بخـش دولتـی یـا خصوصـی بـه ایـن روند، امـکان در 

نظـر گرفتـن ضوابطی ویـژه بـرای متقاضیان تأسـیس داروخانه 

در ایـن کلینیک هـا و نیـز در نظـر گرفتـن ارائـه خدماتـی بـا 

اسـتانداردی بالاتـر نسـبت بـه داروخانه های معمول شـهری به 

بحـث و بررسـی پرداختنـد.

در انتهـای جلسـه پیشـنهادهای مطـرح شـده به رأی گذاشـته 

شـد و مقرر شـد موارد به ریاسـت سـازمان غذا و دارو منعکس 

شود.

بیگزاری نمايشگاه در مجتمع خوابگاه های کوی @�
علوم پز4كی

ــه مناســبت ســالگرد شــهادت شــهید دکتــر چمــران و هــم  ب

زمــان بــا سلســله برنامه هــای فرهنگــی کــه بــه مناســبت میلاد 

مبــارک امــام حســن مجتبــی )ع( در روز 31 خردادمــاه 95 در 

کــوی برگــزار شــد، مدیریــت هنــری و فوق برنامــه ی دانشــگاه 

بــه برپایــی نمایشــگاه کتــاب دکتــر چمــران مبــادرت کــرد.

ــان مــاه مبــارک رمضــان در  ــا پای ــن نمایشــگاه ت ــد از ای بازدی

ــه  ــران ادام ــوم پزشــکی ته ــوی عل ــی )ع( ک ــام عل مســجد ام

داشت.
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بیگزاری ضیافت افطار در کالج بین الملل دانشگاه@�
ضیافـت افطـار کالج بین الملل دانشـگاه به مناسـبت ماه مبارک 

رمضـان با اسـتقبال پرشـور دانشـجویان خارجی چهارشـنبه 2 

تیر 95 برگزار شـد.

ضیافـت افطـار ابتـدا بـا قرائـت آیاتـی از قـرآن کریـم توسـط 

یکـی از دانشـجویان خارجـی آغـاز شـد و پـس ازآن تعـدادی از 

دانشـجویان بـه اجـرای سـرود و تواشـیح به زبان های فارسـی و 

پرداختند. عربـی 

در ادامـه، یکـی از دانشـجویان نیجریـه ای درباره آداب و سـنن 

کشـور خـود در مـاه مبـارک رمضـان و سـاموئل برچـی کنکام، 

دانشـجوی مسـیحی دانشـگاه، در خصـوص آییـن روزه داری در 

دیـن خـود سـخن گفت.

در بخـش بعدی دکتر شـعبانی ضمن ابراز خوشـحالی از حضور 

در ایـن مراسـم تصریـح کرد: دانشـگاه علوم پزشـکی تهران هم 

اکنون از 33 کشـور جهان دانشجوی خارجی دارد که تنوع قابل 

قبولـی به لحاظ کشـورهای پذیرنده دانشـجو به شـمار می آید.

مدیر توسـعه امـور بین الملل معاونـت بین الملل ابـراز امیدواری 

کـرد فرصت پیش آمده برای گردهمایی دانشـجویان خارجی به 

مناسـبت ماه مبارک رمضان زمینه گسـترش روحیه همکاری و 

تعامـل میـان آنان و آشـنایی بـا فرهنگ ها و سـنت های مختلف 

فراهم کند. را 

ایـن گردهمایـی بـا افطـار دانشـجویان، پخـش غذاهای سـنتی 

نیجریـه و سـومالی و ثبـت لحظـات مانـدگار از ایـن مراسـم در 

قالـب عکس هـای یـادگاری پایـان یافـت.

توضیح اینکه پیش از آغاز ضیافت افطار، تعدادی از دانشـجویان 

و اسـاتید کالـج بین الملل دانشـگاه در مراسـم پخت شـله زرد و 

آش نذری شرکت کرند.

اسا3ید @� و  اولین دورهمی صمیمی دانشجويان 
دانشكده پیستاری و مامايی

در اولین دورهمی صمیمی دانشـجویان و اسـاتید که چهارشنبه 

2 تیـر 95 در سـاعات منتهـی به افطار و در فضای باز دانشـکده 

برگزار شـد؛ دانشـجویان به همراه اسـاتید در 6 کارگـروه »لطفاً 

سـیب زمینی نباشید!«، »آموزش یا فرسـایش؟«، »دانشجو برای 

کار یـا کار بـرای دانشـجو؟«، »آخـرش کـه چـی؟«، »چاله های 

فرهنگـی دانشـکده« و »مامـا نیازمند توجه بیشـتر« بـه گفتگو 

پرداختند.

سـید عباس حاجی پور برگزاری ایـن دورهمی را یکی از ثمرات 

جلسـه مشـترک شـورای صنفـی دانشـکده بـا گـروه آموزشـی 

روانپرسـتاری دانسـت و از ارائه درخواسـت برگزاری برنامه های 

دورهمـی بـرای شـکل گیری ارتبـاط صمیمـی بیـن اسـاتید و 

دانشـکده و ارتقـای صمیمیـت بیـن آن هـا به شـورای فرهنگی 

دانشـکده و توافـق اعضای شـورا سـخن گفت.

حاجی پور این دورهمی را اولین دورهمی اسـاتید و دانشـجویان 

دانسـت و از برگزاری ماهانه این برنامه خبر داد.

وی برگزاری این دورهمی ها را حاصل خردجمعی و کارگروهی 

دانسـت و گفت: ارتباط بیشـتر و نزدیک تر دانشـجویان و اساتید 

بـه هـم می تواند فرصت مناسـبی بـرای بهره بردن دانشـجویان 

از تجـارب و دانش اسـاتید از سـویی و آشـنایی بیشـتر اسـاتید 

با دغدغه ها و شـرایط دانشـجویان از سـوی دیگـر قلمداد کرد.

از  منتـج  را  کارگـروه  در شـش  موضوعـات  تقسـیم بندی  وی 

کـرد. عنـوان  دانشـکده  در  دغدغه هـای جـاری  و  موضوعـات 

مسـئولیت کارگروه هـای یـاد شـده را لادن دسـت ورز، عرفـان 

تیموری، رحیم حسـینی نـژاد، ابوالفضل زمانـی، رضا دولت آباد 

و فاطمـه همتـی به همراه دکتر روددهقـان، دکتر تقوی و دکتر 
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شهسـواری، دکتر ورعی، دکتر دوسـتی و دکتـر نیکبخت، دکتر 

تقـی زاده و فاطمـه رحیمی کیان به عهده داشـتند. 

توضیح این که دکتر محمدعلی چراغی و حجت الاسلام والمسلمین 

شـیرعلی پور، رئیس و رابط نهـاد نمایندگی مقام معظم رهبری 

دانشـگاه در دانشـکده بـا حضـور در تمامـی کارگروه هـا دقایقی 

را در بحث های گروه شـرکت کردند.

در پایـان ایـن دورهمی از فعالان قرآنی دانشـکده قدردانی شـد 

و مراسم با برگزاری نماز جماعت به امامت حجت الاسلام والمسلمین 

شیرعلی پور و پذیرایی افطار به پایان رسید.

بیگزاری پنجمین جلسه کمیته رفاهی ايثارگیان @�
در سال جاری

نشست پنجمین جلسه رفاهی ایثارگران به منظور بررسی پیشرفت 

برنامه ها رفاهی با حضور مدیر امور ایثارگران و اعضاي کمیته، 

دکتر کیانی دکتر ذاکریان دکتر احمدی، دکتر حجازی، مهندس 

ارسیلو، آیت اله اکبری و خلیلی مسئول رفاهی دانشگاه به میزبانی 

دفتر برون سپاری دانشگاه برگزار شد.

در ابتدا مدیر امور ایثارگران ضمن خیرمقدم به اعضاي کمیته 

و تبریک ماه رمضان به بحث اساسنامه شرکت تعاونی و مسائل 

بهداشتی،  مختلف،  ابعاد  در  واقعی  نیازهای  و شناخت  رفاهی 

درمانی، بیمه ای، رفاهی پرداخت.

وی با اشاره به افزایش هزینه ی دندانپزشکی اظهار امیدواری کرد 

با همفکری اعضای کمیته بتوان برای این مشکل راه حلی پیدا کرد.

در  جانبازان  مکتوب  اعتراض های  به  ادامه  در  مقیمی  دکتر 

خصوص نارضایتی از بیمه درمانی اشاره و تأکید کرد: بر اساس 

قانون پرداخت صددرصدی هزینه درمانی و بهداشتی جانبازان 

و فرزندان شهدا به عهده دولت است و محدودیت اعتبار نیز در 

این خصوص اعمال نشده است.

سپس دکتر احمدی مسئول کمیته رفاهی ایثارگران گزارشی از 

عملکرد کمیته را حول سه محور 1  تعاونی چندمنظوره و بررسی 

مفاد اساسنامه آن 2 امکان استفاده از اماکن تفریحی دانشگاه 3  

طراحی برنامه عملیاتی کمیته رفاهی، ارائه کرد.

همچنین درخواست ورود به دستور جلسه در خصوص سامان دهی 

وضعیت درمان ایثارگران و )کمیته درمان ایثارگران(، برگزاری 

جلسه مشترک با معاونت توسعه دانشگاه و مطالعه ی اساسنامه 

تعاونی را مطرح نمود.

دکتر ذاکریان یکی دیگر از اعضای کمیته رفاهی ایثارگران نیز 

پیشنهاد داد قوانین موجود به اطلاع دکتر توکلی معاون توسعه 

دانشگاه رسانده شود تا راهکاری برای تصمیم گیری و برنامه ریزی 

بهتر فراهم شود.

از میکز @� EMU قبیس  بازديد هیئت دانشگاه 
طبی کودکان

پیرو تفاهم نامه دانشگاه های علوم پزشکی تهران و مدیترانه شرقی 

قبرس )EMU(، هیئتی از دانشگاه یادشده، ضمن بازدید از مرکز 

طبی کودکان، با مسئولان این بیمارستان دیدار کردند.

در بازدید شنبه 5 تیر 95، دکتر بدو، رئیس مرکز طبی کودکان، 

دکتر رضایی، معاون بین الملل دانشکده پزشکی، دکتر حمیدیه، 

عضو هیئت علمی دانشگاه، دکتر Aydin Karakuzu، مشاور رئیس 

دانشگاه EMU در حوزه پزشکی و دکتر Kerem Trali، عضو 

هیئت علمی دانشگاه EMU حضور داشتند.

دکتر کاراکوزا، EMU را دانشگاهی دولتی و متشکل از دو بیمارستان 

در حال  مدیترانه شرقی  دانشگاه  افزود:  و  کرد  معرفی  وابسته 

برگزاری یک برنامه آموزشی مشترک با دانشگاه Marmara ترکیه 
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 EMU است که طی این برنامه، دانشجویان دوره  علوم پایه را در

و دوره های آموزش بالینی را در دانشگاه ترکیه ای می گذرانند.

مشاور رئیس دانشگاه EMU در حوزه پزشکی تصریح کرد: دانشگاه 

مدیترانه شرقی قبرس در تلاش است تا دوره های آموزش مشترک 

مشابهی را با دانشگاه علوم پزشکی تهران برگزار کند.

وی ادامه داد: با توجه به تنوع کم بیماران در کشور قبرس، آمادگی 

همکاری با دانشگاه های کشورهای دیگر در راستای افزایش مهارت 

دانشجویان و تبادل دانش و تجربیات مشترک وجود دارد.

نیز  دانشگاه  پایانی دکتر حمیدیه، عضو هیئت علمی  بخش  در 

برنامه  دو  قالب  در  برای همکاری مشترک  دانشگاه  آمادگی  از 

فلوشیپ و PhD خبر داد.

پس از پایان این نشست هیئت دانشگاه EMU به همراه دکتر رضایی 

از بخش های مختلف مرکز طبی کودکان بازدید کردند.

هفتاد و هفتمین نشست 4ورای بورس دانشگاه @�
بیگزار 4د

هفتاد و هفتمین نشست شورای بورس دانشگاه با حضور دکتر 

جعفریان، رئیس دانشگاه چهارشنبه 9 تیر 95 در ستاد مرکزی 

دانشگاه برگزار شد.

در آغاز، معاون بین الملل دانشگاه با مرور دستورالعمل های مصوب 

شده فرصت مطالعاتی، مأموریت آموزشی و سفرهای برنامه ریزی شده، 

اظهار داشت: عدم تکمیل مدارک موردنیاز مطابق با هریک از 

این دستورالعمل ها، موجب تأخیر طرح موضوع در شورای بورس 

دانشگاه خواهد شد.

دکتر عرب خردمند با بیان اینکه درخواست متقاضیان فرصت 

مطالعاتی ابتدا باید در شورای بورس دانشکده ها طرح شود، گفت: 

پس از مکاتبه روسای دانشکده ها مبنی بر تصویب و اطمینان از 

اینکه مسیر دستورالعمل طی شده است، درخواست ها در شورای 

بورس دانشگاه مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

وی تصریح کرد: در مورد مأموریت آموزشی کارکنان دانشکده ها 

و واحدها، تأییدیه هیئت رئیسه دانشگاه و موافقت مدیریت نیروی 

معاونت  برای  باید  که  است  مدارکی  ازجمله  دانشگاه  انسانی 

بین الملل ارسال شود.

معاون بین الملل دانشگاه همچنین موافقت معاونت های ذی ربط 

دانشگاه با درخواست سفرهای برنامه ریزی شده )آموزشی، پژوهشی، 

بهداشتی، اداری و مالی و ...( متقاضیان را شرط لازم برای طرح 

آن ها در شورای بورس دانشگاه عنوان کرد.

در ادامه، هفت درخواست دوره فرصت مطالعاتی خارج و داخل 

کشور، سه درخواست مأموریت آموزشی خارج از کشور و تمدید 

آن، چهار درخواست مأموریت داخل کشور و سه درخواست سفر 

برنامه ریزی شده خارج از کشور مطرح شد.

اعضای شورای بورس دانشگاه پس از انجام بررسی های لازم با 

16 درخواست موافقت کردند.

جلسه 3عهد حیفه ای در دانشكده پیستاری و مامايی@�
جلسه تعهد حرفه ای با هدف بحث و تبادل نظر در خصوص راهنمای 

رفتار حرفه ای پرستاری و مامایی شنبه 12 تیرماه 95 برگزار شد.

در این جلسه دکتر مهرناز گرانمایه، مدیر دفتر پایش و ارزشیابی 

دانشکده و مسئول پیگیری تعهد حرفه ای در دانشگاه هدف از 

برگزاری این نشست را بحث و تبادل نظر و ارائه نظرات در خصوص 

راهنمای رفتار حرفه ای و خروجی این جلسه را ارائه پیش نویس 

تأیید شده به دانشگاه برای تصویب و اجرای آن در آموزش و 

بالین عنوان کرد.

روند  از  گزارشی  نیز  دانشکده  رئیس  محمدعلی چراغی،  دکتر 
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تدوین راهنمای رفتار حرفه ای در دانشکده پرستاری و مامایی 

تهران ارائه داد.

وی با اشاره به ابلاغ تهیه راهنمای حرفه ای از 19 خردادماه سال 

برگزاری  و  آموزشی  با مدیران گروه های  از هم اندیشی  گذشته؛ 

نشست های تخصصی در شورای آموزش دانشکده برای تهیه راهنمای 

حرفه ای و تصویب نهایی آن در هیئت رئیسه دانشکده سخن گفت.

اخلاق  آئین نامه  به  راهنما  این  تهیه  در  کرد:  وی خاطرنشان 

رفتار  راهنمای  و  مامایی  ایران، کدهای اخلاق حرفه  پرستاری 

حرفه ی پزشکی استناد شده است.

رئیس دانشکده پرستاری و مامایی همچنین از ارسال پیش نویس 

اولیـه راهنمـا بـه دانشـگاه و کسـب نظـرات اصلی دانشـگاه در 

شـهریور ماه 94 خبر داد.

گروه های  مدیران  هیئت رئیسه،  این جلسه  در  این که  توضیح 

آموزشی، اعضای هیئت علمی دانشکده در مبحث اخلاق، تعدادی 

از همکاران معاونت درمان دانشگاه، پرستاران شاغل در بیمارستان های 

دانشگاه علوم پزشکی تهران به عنوان نمایندگان بالین و فاطمه 

پولادی، نماینده مدیر پرستاری دانشگاه نیز حضور داشتند.

ديدار مديی 3وسعه امور بین الملل با سفیی سنگال @�
در ايیان

دکتر شعبانی، مدیر توسعه امور بین الملل معاونت بین الملل با 

حضور در سفارت سنگال با باباکاربا، سفیر این کشور در ایران 

دیدار کرد.

در دوشـنبه 14 تیر 95 دکتر شعبانی به صورت اجمالی دانشگاه 

را معرفـی کـرد و بـا بیـان اینکـه دانشـگاه علوم پزشـکی تهران 

به عنـوان قدیمی تریـن و بزرگ تریـن دانشـگاه علـوم پزشـکی 

کشـور بیـش از ٨0 سـال قدمـت دارد بـه وضعیت دانشـگاه در 

میـان نظام هـای رتبه بنـدی بین المللی نیز اشـاره کـرد و افزود: 

خوشـبختانه بهترین جایگاه در بین دانشـگاه های علوم پزشـکی 

کشـور طبـق رتبه بندی مؤسسـاتی چـون URAP، QS، SIR و 

وبومتریکـس متعلق به این دانشـگاه اسـت.

دکتـر شـعبانی افزود: بیش از 13 هزار دانشـجو کـه از رتبه های 

برتـر کنکـور سراسـری هسـتند در ایـن دانشـگاه مشـغول بـه 

تحصیل انـد ضمـن اینکـه بـا گسـترش فعالیت هـای بین المللی 

سـازی طی سـال های اخیر بیش از 500 دانشـجو از 33 کشـور 

جذب شـده اند.

وی با اشاره به سفر دکتر ظریف، وزیر امور خارجه ایران به سنگال 

در سپتامبر 2016 اظهار امیدواری کرد که این فرصت به توسعه 

روابط میان دو کشور و انعقاد تفاهم نامه های همکاری در سطحی 

وسیع تر منجر شود.

انعقاد  پیشنهاد  نشست  این  در جمع بندی  نیز  دکتر شعبانی 

تفاهم نامه همکاری با دانشگاه داکار را در زمان حضور هیئت این 

دانشگاه در ایران مطرح کرد و مقرر شد پیش نویس این تفاهم نامه 

آماده و جهت بررسی و اعلام نظر ارسال شود.

مفاهیم قیآن ويژه @� با  محفل نورانی آ4نايی 
ايثارگیان بیگزار 4د

بـه همـت دفتـر امـور ایثارگـران، جانبـازان و فرزندان شـهدای 

دانشـگاه به همـراه خانواده های آن ها، در محفل نورانی آشـنایی 

بـا مفاهیـم قـرآن گـرد هم آمـده و پـس از اقامه نمـاز جماعت، 

در ضیافـت معنـوی افطار شـرکت کردند.

در ایـن محفـل نورانـی کـه شـامگاه دوشـنبه 14 تیر سـال 95 

در سـالن آمفی تئاتـر سـتاد مرکزی دانشـگاه برگزار شـد، دکتر 

مقیمـی مدیـر دفتر امور ایثارگران، ضمن گرامیداشـت سـالگرد 
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عملیـات رمضـان، بـه ارائـه گزارشـی از فعالیت هـای رفاهی این 

دفتـر پرداخت.

وی زیـارت حضـرت ثامن الائمـه در مشـهد مقـدس را ازجملـه 

برنامه هـای رفاهـی دفتر امـور ایثارگران خواند و گفـت: عزیزان 

ایثارگـر می تواننـد بـه مدت سـه روز و دو شـب از اماکن اقامتی 

دانشـگاه در مشـهد مقدس اسـتفاده کنند.

دکتـر مقیمی با اشـاره به امکان اسـتفاده از اماکـن اقامتی دیگر 

شـهرها، از هماهنگـی بـا اداره رفـاه دانشـگاه در این مـورد خبر 

داد و گفـت: عزیـزان ایثارگـر می تواننـد از مکان هـای اقامتـی 

کیـش یا رامسـر اسـتفاده کنند.

مدیــر دفتــر امــور ایثارگــران افــزود: با مجتمــع رفاهــی طلائیه، 

هویــزه و دیگر مجتمع هــای اقامتی هماهنگــی لازم به عمل آمده 

اســت و ایثارگــران دانشــگاه می تواننــد بــا ارائــه کارت دانشــگاه، 

از امکانــات ایــن اماکــن بهره مند شــوند.

وی بـا اشـاره بـه راه های ارتباطی بـا دفتر امـور ایثارگران گفت: 

 http://issar.tums.ac.ir سـایت دفتر امـور ایثارگـران بـه آدرس

کـه بـه فعالیت هـای ایـن دفتـر می پـردازد، روزانـه حـدود هزار 

نفـر بازدیدکننده دارد.

دکتـر مقیمـی کانال تلگـرام را از دیگر راه هـای ارتباطی با دفتر 

امـور ایثارگـران خوانـد و در ادامه با اعلام خبر انتشـار سـومین 

جلـد فصلنامـه الکترونیـک نـدای ایثـار گفـت: عزیـزان ایثارگر 

می تواننـد بـرای ارائـه پیشـنهاد ها، نظـرات و پرسـش های خود 

در مـورد ایـن فصلنامـه بـه آدرس سـایت ایـن مجله بـه آدرس 

http://nesar.tums.ac.ir مراجعـه کنند.

در ادامـه، حاج آقـا فتحـی بـه ارائـه بیاناتـی در رابطـه بـا نقـش 

یقیـن در زندگـی دنیـوی و اخروی پرداخت و گفـت: آنچه ما را 

راه می بـرد، باورهـای قلبـی اسـت کـه از آن تحت عنـوان یقین 

یاد می شـود.

وی افـزود: بنـا بـه فرمـوده امیرالمؤمنیـن علـی )ع(، یقیـن نور 

اسـت و عمده مشـکلات ما به دلیل عدم یقین اسـت. ایثارگران 

و شـهدای جنـگ تحمیلـی نیـز از افـرادی بودند که بـه مرحله 

یقین دسـت یافتـه بودند.

حاج آقـا فتحـی با اشـاره به بـاز بودن درهـای رحمـت و اجابت 

دعـای مؤمنـان در ماه مبـارک رمضان، بر اسـتفاده و بهره مندی 

هرچـه بیشـتر از بـرکات ایـن ماه مبـارک به خصـوص در اوقات 

نورانـی سـحر تأکیـد کـرد و توفیـق عنایـت یقیـن بـرای همـه 

بندگان مخلص را خواسـتار شـد.

توضیـح این کـه پخـش کلیپ عملیـات مقدس رمضـان و کلیپ 

از دیگـر  اقلیـت حـق و همچنیـن مداحـی محسـن جـوادی 

برنامه های این مراسم بود.

 آغـاز بـه 3حصیل دهمیـن دانشـجوی خارجی @�
دانشـكده طب سـنتی

دهمیـن دانشـجوی بین المللی دانشـکده طب سـنتی دانشـگاه 

علـوم پزشـکی تهـران، آقـای چیـا از کشـور چیـن تایپه اسـت 

کـه از روز 14 تیـر 95 دوره آموزشـی خود را در دانشـکده طب 

سـنتی آغاز کرده اسـت.

این دانشـجو که در رشـته طب سـنتی چین و طب سـوزنی در 

دانشـگاه پکـن تحصیل می کنـد، دوره کوتاه مدت طب فشـاری، 

رفلکسـولوژی، ماسـاژ و حجامـت را زیرنظـر دکتـر امیرهومـن 

کاظمـی آغاز کرده اسـت.

بـه گفتـه دکتـر کاظمـی سـعی شـده اسـت در برنامـه طراحی 

شـده بـرای آقای چیـا اصـول و مبانی طـب ایرانی نیـز آموزش 

داده شود.

معاون بین الملل دانشکده طب سنتی ابراز امیدواری کرد که دانشجویان 

خارجی دانشکده طب سنتی در بازگشت به کشورهای خود بتوانند 

طب ایرانی را معرفی کنند که این یکی از قدم های اصلی برای جهانی 

کردن طب ایرانی خواهد بود.

دکتر کاظمی در ادامه در خصوص مشارکت اساتید دانشکده طب سنتی 

تصریح کرد: سعی شده است مشارکت حداکثری اساتید دانشکده جلب 

شود تا برنامه تدریس جامع تری برای ایشان فراهم شود.

توضیـح اینکـه دانشـکده طـب سـنتی دانشـگاه علـوم پزشـکی 

تهران طی مدت اخیر ده دانشجو از کشورهای ترکیه، عربستان، 
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چین، اتریش و تایوان پذیرش کرده است.

فارغ التحصیلـی نخسـتین دانشـجوی مقطـع @�
دکتـیای حیفـه ای فیزيو3یاپی

سـپیده نفیسـی نخسـتین دانشـجوی مقطـع دکتـرای حرفه ای 

فیزیوتراپـی )DPT( از پایان نامـه خـود دفـاع کـرد.

سپیده نفیسی به عنوان نخستین دانشجوی مقطع دکترای حرفه ای 

فیزیوتراپی )Doctor of Physical Therapy( روز سه شنبه 15 تیرماه 

95 از پایان نامه خود با عنوان »بررسی مقایسه ای اثر تکنیک های 

فیزیوتراپی ضد احتقانی و روش ترکیبی فشار متناوب پمپ پنوماتیک و 

تکنیک های فیزیوتراپی ضد احتقانی بر روی حجم لنف ادم ثانویه اندام 

فوقانی و کیفیت زندگی بیماران مبتلا به سرطان پستان« دفاع کرد.

نفیسـی در پایان نامـه خـود بـه بررسـی لنـف ادم بیمـاران بـا 

درگیـری ادم انـدام کـه منجـر بـه محدودیـت دامنـه حرکتی 

مفصل شـانه، اختلال عملکرد، احسـاس سـنگینی اندام فوقانی 

و کاهـش کیفیـت زندگـی بیماران شـده بـود پرداخت.

وی هـدف ایـن مطالعـه را بررسـی مقایسـه ای اثـر تکنیک های 

فیزیوتراپـی ضـد احتقانـی و روش ترکیبـی فشـار متناوب پمپ 

پنوماتیـک و تکنیک هـای فیزیوتراپی ضد احتقانی بر روی حجم 

لنـف ادم ثانویـه انـدام فوقانی و کیفیـت زندگی بیمـاران مبتلا 

به سـرطان پسـتان عنـوان نمـود. یافته های پژوهش وی نشـان 

داد کـه افـزودن فشـار متناوب پمـپ پنوماتیک بـه تکنیک های 

درمانـی فیزیوتراپـی ضد احتقانی می تواند در افزایش اثربخشـی 

تکنیک های فیزیوتراپی ضد احتقانی نقش بسـزایی داشته باشد.

توضیـح اینکـه دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران در سـال 1392 

بـرای اولیـن بـار به عنـوان تنهـا مجـری پذیـرش دوره دکترای 

حرفـه ای فیزیوتراپـی با مجوز وزارت بهداشـت، درمان و آموزش 

پزشـکی و پـس از برگـزاری آزمون ورودی تعداد یازده دانشـجو 

را از میان کارشناسان ارشد فیزیوتراپی پذیرفت.

انتصاب دبیی و اعضای 4ورای سلامت وزارت بهدا4ت@�
وزیر بهداشت با صدور احکام جداگانه ای، دکتر لاریجانی، دکتر 

حاجی آقاجانی، دکتر سیاری، دکتر صدرالسادات، دکتر ملک زاده، 

دکتر میرزابیگی، دکتر مجدزاده، دکتر تهرانیان، دکتر آل یاسین، 

دکتر موسوی، دکتر حنطوش زاده و دکتر ترکستانی را به عنوان 

اعضای شورای سلامت وزارت بهداشت و دکتر قنبری را به عنوان 

دبیر این شورا منصوب کرد.

در پی تشکیل شورای سلامت زنان وزارت بهداشت، دکتر هاشمی 

کرد.  تعیین  را  این شورا  اعضای  احکامی  بهداشت، طی  وزیر 

همچنین دکتر زینت قنبری مشاور وزیر بهداشت در امور سلامت 

زنان به سمت دبیر این شورا منصوب شد.

بیگـــزاری جلســـه رنـــک دوم ســـال  ر 4ـــورای @�
پژوهشـــی بـــا حضـــور اســـا3ید

جلســـه رنـــک دوم ســـال 95 شـــورای پژوهشـــی بـــا حضـــور اســـاتید 

ـــز  ـــجویی در مرک ـــی دانش ـــای پژوهش ـــی طرح ه ـــدف بررس و ه
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پژوهش های علمی دانشجویان برگزار شد.

ـــور  ـــا حض ـــی ب ـــورای پژوهش ـــال 95 ش ـــک دوم س ـــه رن جلس

ـــر  ـــی، دکت ـــر رضای ـــی، دکت ـــن اله ـــر عی ـــالار، دکت ـــر پاس دکت

ـــن اعضـــای دانشـــجویی شـــورای پژوهشـــی  ترامشـــلو و همچنی

بـــا هـــدف بررســـی طرح هـــای پژوهشـــی دانشـــجویی 21 

ـــد. ـــزار ش ـــاه 95 برگ تیرم

در ایـــن نشســـت کـــه مـــدت 3 ســـاعت در مرکـــز پژوهش هـــای 

ـــد، 24 طـــرح پژوهشـــی  ـــه طـــول انجامی علمـــی دانشـــجویان ب

ـــکالات  ـــت و اش ـــرار گرف ـــی و داوری ق ـــجویی موردبررس دانش

وارد شـــده بـــر طرح هـــا بـــرای اصـــلاح آن هـــا بـــه اطـــلاع 

مجریان طرح ها رسانده شد.

ـــتاری @� ـــور پیس ـــیان ام ـــه مدي ـــزاری جلس بیگ
بیمارســـتان ها

به منظـــور بررســـی مشـــکلات پرســـتاری، جلســـه مدیـــران 

امـــور پرســـتاری بیمارســـتان های دانشـــگاه در بیمارســـتان 

ـــد. ـــزار ش ـــه برگ روزب

روز سه شـــنبه 22 تیـــر 1395 جلســـه مدیـــران امـــور پرســـتاری 

ــکویی  ــر وسـ ــور دکتـ ــا حضـ ــگاه بـ ــتان های دانشـ بیمارسـ

ـــا  ـــران ب ـــکی ته ـــوم پزش ـــگاه عل ـــتاری دانش ـــور پرس ـــر ام مدی

ـــی  ـــدف بررس ـــا ه ـــتاری و ب ـــت پرس ـــارت و مدیری ـــوع نظ موض

مشـــکلات و مســـائل پیـــش روی پرســـتاران در بیمارســـتان 

ـــد. ـــزار ش ـــه برگ روزب

همچنیـــن در ایـــن جلســـه کلیـــات و اصـــول برنامه ریـــزی، 

ـــه  ـــه بیمارســـتان روزب ـــز روزان ـــرد مرک ـــص و نحـــوه عملک ترخی

ـــد. ـــی ش ـــریح و معرف تش

در پایـــان مدیـــران پرســـتاری بیمارســـتان ها از بخش هـــای 

مختلف بیمارستان روزبه بازدید کردند.

ـــی @� ـــئولان فن ـــه مس ـــن جلس ـــزاری دومی بیگ
بیمارســـتان های خصوصـــی در معاونـــت غـــذا 

و دارو
دومیـــن نشســـت مســـئولان فنـــی بیمارســـتان های خصوصـــی 

ـــا حضـــور  ـــذا و دارو و بهداشـــت ب ـــان، غ ـــای درم ـــا معاونت ه ب

دکتـــر حاجـــی محمـــودی، معـــاون غـــذا و دارو و دکتـــر 

ـــان به صـــورت مشـــترک روز چهارشـــنبه  ـــاون درم ـــور، مع علیپ

ـــزار شـــد. ـــذا و دارو برگ ـــت غ ـــی معاون ـــه میزبان ـــر 95 ب 23 تی

ــدف از  ــودی هـ ــی محمـ ــر حاجـ ــه دکتـ ــدای جلسـ در ابتـ

ـــاد  ـــا و ایج ـــکلات، چالش ه ـــی مش ـــه را بررس ـــزاری جلس برگ

ـــی  ـــتان های خصوص ـــئولان بیمارس ـــا مس ـــب ب ـــل مناس تعام

ـــرد. ـــان ک بی

ـــگاه  ـــان دانش ـــاون درم ـــور، مع ـــی پ ـــر عل ـــه دکت در ادام

بـــا تأکیـــد بـــر وظایـــف مســـئولان فنـــی بیمارســـتان ها 

ـــئولان  ـــر مس ـــارت دقیق ت ـــود، نظ ـــکلات موج ـــان مش و بی

ــزوم  ــر لـ ــد و بـ ــتار شـ ــتان ها را خواسـ ــی بیمارسـ فنـ

همراهـــی و همســـویی بخـــش خصوصـــی و حـــوزه 

نظارتـــی تأکیـــد کـــرد.

ـــی  ـــی و اعتباربخش ـــر ارزیاب ـــی، مدی ـــر عباس ـــن دکت همچنی

ـــای  ـــود در محوره ـــرفصل مشـــکلات موج ـــان س ـــت درم معاون

لـــزوم اخـــذ مجوزهـــای قانونـــی، رضایـــت گیرنـــدگان خدمـــت، 

اعتباربخشـــی و عـــدم انجـــام مســـئولیت های منجـــر بـــه 

مداخـــلات تعزیراتی و قانونی را ارائه کرد.
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بیپايی نمايشگاه حجاب و عفاف در ساختمان @�
4ماره دو دانشگاه

نمایشگاه حجاب و عفاف با هدف ترویج حجاب کامل اسلامی و 

آموزه های دین مبین اسلام در محوطه بیرونی معاونت غذا و دارو و 

ساختمان شماره دو دانشگاه برگزار شد.

دکتر حاجی محمودی، معاون غذا و داروی دانشگاه این نمایشگاه 

را که روزهای 22 و 23 تیره 95 با همت بسیج جامعه پزشکی و 

همکاری اعضا شورای فرهنگی در ساختمان شماره دو این معاونت 

برپا شده بود افتتاح کرد.

در این مراسم تعدادی از مسئولان و کارکنان مستقر در ساختمان 

از  نمایشگاه  و  داشتند  دارو حضور  و  غذا  معاونت  و  دو  شماره 

استقبال خوبی برخوردار شد.

بازديد رئیس بینامه سلامت روان و سوءمصیف @�
مواد سازمان جهانی بهدا4ت از بیمارستان روزبه

روز سه شنبه 22 تیر 1395 رئیس برنامه سلامت روان و سوءمصرف 

 Shekhar( مـواد سـازمان جهانـی بهداشـت، دکتر شـکر ساکسـنا

Saxena( از بیمارسـتان روزبـه بازدید کرد.

در ایـن بازدیـد دکتـر علاقبندراد معـاون درمان بیمارسـتان، دکتر 

شـریفی رئیس دپارتمان روانپزشـکی جامعه نگر و دیگر اساتید این 

دپارتمان و همچنین مدیر بیمارسـتان دکتر امینی حضور داشتند.

در این بازدید خدمات مرکز روزانه، توانبخشـی و دیگر مراقبت های 

پس از ترخیص بیمارستان در حوزه جامعه نگر به ایشان معرفی شد.

وی گسـتردگی و پوشـش خدمات ارائه شـده در بیمارسـتان روزبه 

را مثبـت ارزیابـی کـرد و پیشـنهاد همکاری های بیشـتر در زمینه 

مطالعات آتی سـازمان جهانی بهداشـت برای تدوین نسخه یازدهم 

سیسـتم طبقه بنـدی بیماریهـا )ICD-11( را ارائه کرد.

دکتر ساکسـنا پس از بازدید از بیمارستان به اتفاق جمعی از اساتید 

برای »ویزیت در منزل« یکی از بیماران حاضر شد.

بیگزاری جلسه 4ـورای مديیان معاونت درمان @�
دانشگاه.

در ایـن جلسـه کـه روز شـنبه 26 تیـر 1395 در دفتـر معـاون 

درمـان برگزار شـد، دکتر علی پور به موضـوع واگذاری بخش ها 

در مراکـز دولتـی بـه بخـش خصوصـی اشـاره کـرد و افـزود: بر 

اسـاس درخواست مراکز، بررسی اسـتانداردهای درمان بر عهده 

معاونـت درمان و مسـئول پیگیری آن مهنـدس درویش رییس 

اداره تجهیـزات معاونت اسـت. مراحل بررسـی مالی نیز توسـط 

معاونت توسـعه دانشـگاه انجام می شـود.

وی از مدیـران واحدهـا خواسـت تا در این خصوص کارشناسـی 

دقیـق انجـام دهنـد و تأکیـد کـرد: شـرط معاونت درمـان برای 

واگـذاری رفع اشـکالات موجود اسـت.

دکتـر علـی پـور همچنیـن بـا تأکیـد بـر ایجـاد نظـم در انجام 

کارهـا در معاونـت درمـان گفـت: بـرای ایـن موضـوع کارهـای 

زیادی مثل تنظیم فرآیندهای کاری و ایجاد بانک های اطلاعاتی 
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در حـال انجـام اسـت ولـی بااین حال برای دسترسـی سـریع به 

اطلاعـات واحدهـا نیـاز اسـت کارشناسـان اطلاعـات مربوط به 

کارهـای محولـه را بـا درج موضوع در سیسـتم های خود ذخیره 

کننـد و در مکاتبـات اتوماسـیونی بـا بیمارسـتان ها، دولتـی و 

خصوصی بودن در عنوان نامه ها حتماً قید شود.

آموز4ی پیستاری @� بازنشستگي مديی گیوه 
بهدا4ت جامعه و سالمندی

رئیس دانشکده پرستاری و مامایی 2٨ تیر 95 در جلسه هیئت رئیسه 

دانشکده حکم بازنشستگي هایده نکته دان، مدیر گروه آموزشی 

پرستاری بهداشت جامعه و سالمندی را تقدیم وی کرد.

دکتر محمدعلي چراغي رئیس دانشکده ضمن قرائت متن نامه 

دکتر امینی، مشاور عالی ریاست دانشگاه و قرائت و تقدیم حکم 

افتخار  مایه  و  ویژه  انسانی  را  وی  نکته دان؛  هایده  بازنشستگي 

دانشکده توصیف کرد.

وی گفت: من واقعاً تعریف انسان به توان هر چه بیشتر عقلانیت 

و هر چه بیشتر معنویت را در وجود ایشان دیدم و مصادیقش را 

تک به تک تجربه کردم. ایشان انسانی دارای اخلاقیات بسیار والا 

و ضریب معنویت بسیار بالا هستند.

رئیـس دانشـکده همچنیـن مسـئولیت پذیری، تعهـد حرفه ای و 

جانشـین پروری را از دیگر خصیصه های شاخص او قلمداد کرد.

وی در ادامـه از نقـش مشـاوره ای نکتـه دان در تمامـی زمینه ها 

بـدون حـب و بغـض و از روی خیرخواهـی و مصلحت اندیشـی 

بـرای دانشـکده به عنوان یکی دیگر از ویژگی هـای منحصربه فرد 

وی یـاد کرد.

نافع عین  دکتر چراغی گفت: دانش قدرت آفرین است و علم 

انسان  اتفاق می افتد که دانش  زمانی  نافع  و علم  است؛  قدرت 

نمود بیرونی پیدا کند.

وی همچنین با یادآوری از نقش فعال و چشمگیر هایده نکته دان 

در برگزاری سالانه هفته سلامت دانشگاه وی را انسانی متمایز و 

باانگیزه در ارائه خدمت بی چشمداشت و بی منت در راه پاسخگویی 

اجتماعی دانست.

رئیس دانشکده پرستاری و مامایی با تأکید بر نقش اساتید دانشگاه 

در دوران بازنشستگی در راستای تعهد به جامعه و مسئولیت در 

قبال حرفه؛ معاونت پرستاری وزارت بهداشت را دارای ظرفیت های 

مناسبی برای حضور اساتید پرستاری بعد از اتمام دوره خدمت 

رسمی و فضایی مناسب برای ارائه مشاوره ها و ماندگار ماندن در 

عرصه پرستاری کشور دانست.

بیگزاری اولین جلسه کمیته ناظی بی نشیيات @�
دانشگاهی در سال  ر

جلسـه کمیته ناظر بر نشریات دانشـگاه 22 تیرماه 95 با حضور 

دکتـر محقق، دکتر نوروزی، قهسـتانی، دکتـر توکلی بزاز، دکتر 

پارسـاپور و حجت الاسلام والمسلمین سـالمی و عضو دانشجویی 

آزادی در سـالن شـورای معاونت دانشجویی تشکیل شد.

در ایـن جلسـه به نشـریات آوای سـلامت، برگ مهـر، حرف نو، 

صراط و آوای سـخن مجوز نشـر اعطا و همچنین برای یکپارچه 

دانشـکده ها،  در  دانشـجویی  نشـریات  توزیـع  جایـگاه  کـردن 

معاونـت دانشـجویی اقـدام بـه خرید میـز نشـریات و اهدای آن 

بـه دانشـکده ها خواهـد کرد.

در پایـان اعضای کمیته به بررسـی پیش نویس شـیوه نامه چاپ 

نشـریات پرداختنـد و هـدف از تنظیـم این طرح بهبـود کیفیت 

چـاپ و به کارگیـری طرح هـای تشـویقی جهـت ارتقـاء کیفیت 

نشریات دانشجویی است.
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مجازی ســازی بینامه هــای مانــا در دانشــكده @�
مجازی

جلســـه توجیهـــی مجازی ســـازی برنامه هـــای مانـــا )مراقبت هـــای 

ــورای  ــالن شـ ــال( در سـ ــی های اطفـ ــه ناخوشـ ــام یافتـ ادغـ

ـــزار شـــد. دانشـــکده مجـــازی برگ

ـــت  ـــاون بهداش ـــریعتي مع ـــر ش ـــور دکت ـــا حض ـــه ب ـــن جلس ای

دانشـــگاه، دکتـــر برکاتـــی رئیـــس اداره ســـلامت کـــودکان، دکتـــر 

ـــر  ـــازی، دکت ـــکده مج ـــازی دانش ـــی معـــاون مجازی س مرعش

ذوالفقـــاری مدیـــر گـــروه یادگیـــری الکترونیکـــی دانشـــکده 

ـــاه  ـــنبه 29 تیرم ـــخ سه ش ـــو در تاری ـــان مدع ـــازی و مهمان مج

ـــد. در  ـــزار ش ـــازي برگ ـــکده مج ـــورای دانش ـــالن ش 95 در س

ایـــن جلســـه حاضـــران در خصـــوص گســـترش برنامه هـــای 

ــای  ــازی برنامه هـ ــت و مجازی سـ ــت بهداشـ ــازي معاونـ مجـ

مانـــا بـــه بحـــث و تبادل نظـــر پرداختنـــد.

ـــه  ـــام یافت ـــردي ادغ ـــه راهب ـــک برنام ـــا ی ـــه مان ـــح اینک توضی

ـــای  ـــن بیماری ه ـــان عمده تری ـــخیص و درم ـــراي تش ـــت ب اس

ـــی بهداشـــت و  ـــه ســـازمان جهان ـــه توصی دوران کودکـــی کـــه ب

به منظـــور کاهـــش مرگ ومیـــر کـــودکان زیـــر 5 ســـال در 

کشـــورهاي درحال توســـعه ســـفارش شـــده اســـت.

ـــر  ـــرض خط ـــودکان را در مع ـــه ک ـــی ک ـــل مختلف ـــا عوام مان

ـــخیص و  ـــه تش ـــرار داده و ب ـــر ق ـــد مدنظ ـــرار می ده ـــدي ق ج

ــردازد. ــا می پـ ــان بیماری هـ درمـ

ـــرد  ـــودك می نگ ـــلامت ک ـــت س ـــه تمامی ـــا ب ـــر مان به عبارت دیگ

ـــاري  ـــان بیم ـــر درم ـــلاوه ب ـــاص او و ع ـــاري خ ـــه بیم ـــط ب نه فق

ــراي  ــت رفته بـ ــای ازدسـ ــی از فرصت هـ ــی و بهره جویـ کنونـ

ـــان  ـــا را در درم ـــه، خانواده ه ـــگیري اولی ـــات پیش ـــه خدم ارائ

کودك در منزل به شکلی درگیر می سازد.

سمینار سه روزه 3یويج 3غذيه با 4یی مادر@�
سمینار سه روزه ترویج تغذیه با شیر مادر از 26 تا 2٨ تیر 95 در 

راستای ارتقاء دانش کارکنان درمانی بیمارستان و رسیدن به دریافت 

مجدد لوح دوستدار کودک در بیمارستان یاس برگزار شد.

در افتتاحیه سمینار دکتر محقق، سرپرست بیمارستان یاس ضمن 

خوشامد گویی در مورد اهمیت آموزش در همه شئون زندگی صحبت 

کرد و تأکید داشت با آموزش و همفکری با همدیگر بتوانیم اطلاعات 

تخصصی خود را افزایش دهیم.

پس ازآن دکتر عباسی، مدیر اداره نظارت و اعتباربخشی معاونت درمان 

از برگزاری این مراسم در بیمارستان یاس استقبال کرد و در مورد 

لزوم ترویج تغذیه با شیر مادر اظهاراتی را بیان کرد.

در ادامه خمامی، مدیر پرستاری کارگاه شیر مادر را یکی از پربارترین 

کارگاه ها خواند و پس ازآن به شرح برنامه های این سه روز پرداخت.

 NICU سپس دکتر زرکش، فوق تخصص نوزادان و رئیس بخش

در مورد لزوم اهمیت آموزش پدران در راستای جلب مشارکت در 

شیردهی مادران صحبت کرد.

در روز دوم سمینار دکتر فریور، متخصص کودکان در مورد وضعیت های 

پستان و نوک پستان، شیرخوارانی که قادر به تغذیه از پستان نیستند 

و روش هایی که به تغذیه با شیر مادر کمک می کند سخنرانی کردند.

در روز سوم و پایانی سمینار کارگاه های عملی شامل گفتگو با زنان 

باردار، مشاهده شیردهی و کمک به تغذیه شیر مادر توسط دشتی، 

کارشناس مامایی، وضعیت های مختلف شیردهی توسط دانش پایه، 

کارشناس مامایی، اصول دوشیدن شیر با دست و ذخیره سازی و 

روش های تغذیه غیرمستقیم از شیر مادر توسط گودرزی، کارشناس 

مامایی و مشاهده مادران هنگام مراقبت آغوشانه مادرانه توسط پوراسدی، 

کارشناس پرستاری برگزار شد.
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بیگزاری جلسه سیپیستان خوابگاه های دختیان@�
جلسـه سرپرسـتان خوابگاه هاي دختران با حضور دکتر غفارزاده 

مدیـر امـور خوابگاه هـا، معاونیـن اسـکان و پشـتیباني در روز 

دوشـنبه 2٨ تیرمـاه 95 در کوی دانشـگاه برگزار شـد.

در ایــن جلســه ابتــدا دکتــر غفــارزاده ضمــن تشــکر از حضــور 

ــرد  ــوان ک ــا عن ــتان خوابگاه ه ــبانه روزی سرپرس ــات ش و زحم

کــه از مشــکلات عمــده ایــن مدیریــت کمبــود بودجــه اســت و 

ــوازم و  ــرف ل ــي در مص ــا صرفه جوی ــت ب ــتان خواس از سرپرس

ــرلوحه کار  ــرژي را س ــای ان ــي حامل ه ــت در صرفه جوی مدیری

خــود قــرار دهنــد.

ــه سرپرســتان را مفیــد دانســت  وي برگــزاري جلســات ماهان

و گفــت: در ایــن جلســات کــه بــا برنامه ریــزی معــاون 

ــات  ــب و موضوع ــت مطال ــود، مي بایس ــام مي ش ــکان انج اس

ــه  ــت ارائ ــرار داد و در جه دسته بندی شــده را موردبررســی ق

خدمــات مطلوب تــر رفاهــي بــه دانشــجویان خوابگاهــي 

ــت. ــي برداش ــات عمل اقدام

در ادامه سرپرستان خوابگاه ها نیز مشکلات و کمبودهاي خوابگاه های 

به حل  نسبت  ایشان  معاونین  و  مدیر  و  کردند  عنوان  را  خود 

مشکلات عنوان  شده راهکار مناسب ارائه کردند.

توضیـــح اینکـــه، جلســـات مســـئولان بـــا سرپرســـتان خوابگاه های 

پســـران و دختـــران به صـــورت ماهانـــه و به صـــورت منظـــم 

ـــف  ـــاط ضع ـــایی نق ـــوت و شناس ـــاط ق ـــرورش نق ـــور پ به منظ

ــدی  ــس از جمع بنـ ــزار و پـ ــجویی برگـ ــای دانشـ خوابگاه هـ

ـــورای  ـــات ش ـــات در جلس ـــتان موضوع ـــرات سرپرس ـــه نظ نقط

ـــق  ـــر محق ـــور دکت ـــا حض ـــه ب ـــجویی ک ـــت دانش ـــکان معاون اس

ــد  ــرح خواهـ ــود، مطـ ــزار می شـ ــجویی برگـ ــاون دانشـ معـ

شد.

آموز4ی وزارت @�  بازديد کار4ناسان معاونت 
بهدا4ت از بیمارستان بهیامی

کارشناسان ارزیابی معاونت آموزشی وزارت بهداشت برای ارزیابی 

دستیاران رشته کودکان در بیمارستان بهرامی حضور یافتند.

روز سه شنبه 29 تیرماه 94 کارشناسان ارزیابی معاونت آموزشی 

وزارت بهداشت، دکتر خسروی، دکتر فهیم زاده، دکتر تقدیری 

با  ارزیابی وضعیت آموزشی و رفاهی دستیاران  برای  و پنبه ای 

حضور در بیمارستان بهرامی در جلسه مشترک با حضور دکتر 

فهیمی معاون آموزشی و پژوهشی بیمارستان، دکتر مجتهدی 

مسئول آموزش دستیاران، دکتر چمرمی مسئول واحد آموزش 

و دستیاران بیمارستان در خصوص نحوه آموزش، رضایتمندی 

از خدمات رفاهی صحبت کردند.

سپس دستیاران مسائل و مشکلات آموزشی و خدمات رفاهی را مطرح کردند.

همچنین کارشناسان گروه با بازدید از بخش ها نحوه آموزش دستیاران 

را ارزیابی کردند.

جلسه کمیسیون ويژه استعداد درخشان بیگزار 4د@�
کمیسیون ویژه استعداد درخشان با حضور دکتر جلیلی، معاون 

آموزشی دانشگاه، دکتر پاسالار، رئیس مرکز رشد استعدادهای 
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درخشان، دکتر قاضی خوانساری، مدیر امور تحصیلات تکمیلی، 

دکتر غیاثوند، مدیر امور آموزشی و دکتر میرزازاده، مدیر مرکز 

مطالعات و توسعه آموزش علوم پزشکی سه شنبه 29 تیر 95 در 

سالن شورای معاونت آموزشی دانشگاه برگزار شد.

این کمیسیون با هدف تسهیل امور مربوط به استعدادهای درخشان 

و تولید و یا اصلاح سیاست های کلان و خرد استعدادهای برتر 

برای حمایت بیشتر این دانشجویان و حداکثر بهره از حضور آن ها 

در دانشگاه و کشور برگزار شد.

حاضرین جلسه در اولین نشست، نقطه نظرات خود را در خصوص 

از  بهره مندی  این استعدادها و  برای شکوفایی  بهترین مسیرها 

حضور این افراد در دانشگاه و کشور بیان کردند.

موضوعاتی همانند بورس اراسموس، خواندن همزمان دو رشته، 

 ،MPH شرط معدل دانشجویان برای ورود به دوره هایی همچون

تسهیل قوانین تطبیق واحدها برای شرکت در دوره های طولانی مدت 

دانشگاه های معتبر جهان نیز مطرح شد و موردبحث قرار گرفت.

برای  افراد صاحب نظر  از  ایجاد جمعی  جلیلی  دکتر  پایان  در 

مطالعات جدی در خصوص سیستماتیک کردن رویه استعدادهای 

درخشان که در نهایت منجر به تولید سیاست هایی در این حوزه 

با مشخص  تا  از حاضران خواست  باشد را برای جلسات بعدی 

شدن اهداف درازمدت و کوتاه مدت، هدایت و سودمندی تشکیل 

جلسات بیشتر شود.

وب سايت انگلیسی بیمارستان فارابی رونمايی 4د@�
در مراسمی با حضور رئیس، معاونین، جمعی از اعضای هیئت علمی و 

کارکنان، تارنمای انگلیسی بیمارستان فارابی معرفی و رونمایی شد.

دکتــر جبارونــد، مدیــر گــروه چشم پزشــکی دانشــگاه و رییــس 

بیمارســتان فارابــی، در ابتــداي مراســم رونمایــي از ایــن تارنمــا 

کــه روز دوشــنبه 2٨ تیــر 1395 در ســالن آمفی تئاتر پروفســور 

شــمس برگــزار شــد، گفــت: وب ســایت انگلیســی بیمارســتان 

فارابــی، در نتیجــه تلاش هــای بی شــائبه و صادقانــه همکارانــی 

ــای  ــدف ارتق ــا ه ــا ب ــادی و تنه ــت م ــدون چشم داش ــه ب ک

جایــگاه بیمارســتان فعالیــت کرده انــد، شــکل گرفتــه اســت و 

بــدون شــک بــه شناســایی و ارتبــاط بیشــتر فارابــی در عرصــه 

بین المللــی کمــک خواهــد کــرد.

ــر  ــال های اخی ــولات س ــه تح ــاره ب ــا اش ــد ب ــر جبارون دکت

بیمارســتان فارابــی افــزود: فارابــی امــروز بــا 15 ســال پیــش 

ــش از 120  ــالانه بی ــر س ــال حاض ــت. در ح ــه نیس قابل مقایس

مقالــه توســط اعضــای هیئت علمــی گــروه چشــم در بهتریــن 

و معتبرتریــن مجــلات جهــان منتشــر شــده و مــورد اســتناد 

قــرار می گیــرد. بی شــک ایــن وب ســایت بــه شناســایی بیشــتر 

ــه  ــطح منطق ــا در س ــکاران م ــای هم ــا و نوآوری ه فعالیت ه

ــان را در دســترس  و جهــان کمــک خواهــد کــرد و دانــش آن

همــگان قــرار خواهــد داد.

ــکی  ــی چشم پزش ــب علم ــای قط ــه فعالیت ه ــن ب وی همچنی

ــی  ــی فعالیت های ــه تمام ــت: نتیج ــود و گف ــاره نم ــی اش فاراب

ــوآوری در  ــان و ن ــش، درم ــوزش، پژوه ــای آم ــه در حوزه ه ک

بیمارســتان فارابــی صــورت می گیــرد، کســب رتبــه پنجــم در 

ــن  ــه اول در بی ــور و رتب ــی کش ــای علم ــی قطب ه ــن تمام بی

قطب هــای چشم پزشــکی اســت. رییــس قطــب چشم پزشــکی 

فارابــی افــزود: در پــس پرده تحولاتــی که در بیمارســتان فارابی 

ــات  ــا زحم ــه ب ــی هســتند ک ــکاران بی ادعای ــد، هم رخ می ده

ــه بهبــود  ــدون چشم داشــت مــادی تنهــا ب ــه خــود و ب صادقان

جایــگاه فارابــی و دانشــگاه می اندیشــند و بهتریــن پــاداش برای 

آنــان، قدرشناســی و حفــظ دستاوردهایشــان اســت.

دکتر جباروند تأکید کرد، راه اندازی وب سایت انگلیسی افتخاری 

برای بیمارسـتان فارابی است و انشـاء الله با راه اندازی آن زمینه 

افزایـش ارتباطـات بین المللـی و جـذب متقاضیـان زیـادی کـه 

در سـطح رزیدنتی و فلوشـیپی برای اسـتفاده از امکانات علمی 

بیمارسـتان فارابی وجود دارد فراهم خواهد شـد.

وب ســایت انگلیســی بیمارســتان فارابــی از طریــق آدرس 

farabieye.tums.ac.ir در دســترس اســت و جدیدتریــن اخبــار 

و فعالیت هــای بیمارســتان فارابــی را در اختیــار کاربــران قــرار 

می دهد.



87

بیگزاری کمیته 4هیستانی 4یی در 4بكه @�
بهدا4ت و درمان اسلامشهی

واحد بهداشت خانواده شبکه بهداشت و درمان اسلامشهر در راستای 

اجرای برنامه عملیاتی ترویج تغذیه با شیر مادر، کمیته شهرستانی 

شیر با حضور اعضای کمیته تشکیل داد.

در این جلسه که دوشنبه 31 خرداد 95 در واحد بهداشت خانواده 

برگزار شد، حمیرا پشتکوهی، کارشناس شیر مادر شبکه به ارائه 

شاخص های برنامه ترویج تغذیه با شیر مادر در سال 94 پرداخت 

سپس در خصوص تجهیزات لازم براساس دستورالعمل مربوطه برای 

واحد مشاوره شیردهی بین حاضرین بحث و تبادل نظر انجام شد.

در پایان نیز آمار موارد جدید شیر مصنوعی رایگان توزیع شده در مراکز 

سلامت جامعه روستایی و خانه های بهداشت و همچنین تعداد کالابرگ 

شیر مصنوعی صادرشده در سه ماهه اول ارائه شد.

بیگزاری جلسه 3فسیی قیآن در بیمارستان فارابی@�
جلسه تفسیر قرآن با محوری»امر به معروف و نهی از منکر« در 

بیمارستان فارابی برگزار شد.

به مناسبت ماه مبارک رمضان جلسه تفسیر قرآن با موضوع  امر 

به معروف و نهی از منکر روز یکشنبه 30 خرداد 1395 در سالن 

شورای بیمارستان فارابی برگزار شد. 

حجت الاسلام والمسلمین اصغری امام جماعت بیمارستان در این 

جلسه با استفاده از آیات قرآن کریم و احادیث به بیان نکاتی در 

مورد واجب امر به معروف و نهی از منکر پرداخت. 

وی با اشاره به آیه کریمه »ان الله یامر بالعدل والاحسان« امر به 

معروف را از شئون خداوند سبحان دانست و به مقایسه واجب امر 

به معروف و نهی از منکر با دیگر واجبات الهی پرداخت. 

وی هدف از امر به معروف و نهی از منکر را اصلاح جامعه و اقدام 

به این واجب را جهاد در راه خدا دانست که پاداش آن پاداش 

مجاهدین فی سبیل الله است.

بیان خصوصیات  به  ادامه  در  اصغری  حجت الاسلام والمسلمین 

آمرین به معروف و ناهیان از منکر پرداخت.

وی در بخشی از سخنانش گفت: امر به معروف و نهی از منکر 

ضمیمه دین است اگر لطمه ای بخورد دین لطمه خورده است. 

گستره این واجب تمام دستورات الهی را شامل می شود و ضامن 

اجرای تمام واجبات الهی و ترک تمام محرمات است.

انتصاب در معاونت بین الملل@�
دکتـر علی عرب خردمنـد، معاون بین الملل دانشـگاه در ابلاغی 

دکتر علیرضا نیکبخت نصر آبادي، استاد گروه آموزشی پرستاری 

داخلـی جراحـی را به عنوان رابط دانشـگاه علوم پزشـکي تهران 

با دانشـگاه ها و مراکز علمي کشـور افغانسـتان منصوب کرد.

در متن ابلاغ آمده است: 

بدیهـی اسـت تمامـی دسـت انـدرکاران بیـن الملل دانشـگاه از 

طریـق جنابعالی و هماهنگی با این معاونت، همکاری های علمی 

بـا مراکـز آموزش عالی افغانسـتان را پیگیـری خواهند نمود.
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و  تحقیقاتـی  مراکـز  دانشـکده ها،  بـا همـکاری  اسـت  امیـد 

دپارتمان هـای دانشـگاه در ایجاد و انسـجام همکاری های علمی 

بین المللی موفق باشید.

بیگزاری جلسه 3فسیی قیآن در دانشكده علوم @�
3غذيه و رژيم 4ناسی

به مناسبت ماه مبارک رمضان جلسه تفسیر قرآن روز سه شنبه 

1 تیر خرداد 1395 در سالن شورای دانشکده علوم تغذیه و رژِیم 

شناسی برگزار شد.

حجت الاسلام و المسلمین زعفرانی دراین جلسه به بیان خصوصیات 

اخلاقی و رفتاری کریم اهل بیت پرداخت.

در پایـان مسـابقه ای با محور سـخنرانی برگزار شـد و بـه برندگان 

جوایزی به رسم یادبود اهدا شد.

بیگزاری کمیته 3عیین 3كلیف در مجتمع @�
بیمارستانی امام خمینی)ره(

، دومیـن جلسـه کمیته تعیین تکلیف مجتمع بیمارسـتانی امام 

خمینی)ره( سـه شـنبه اول تیر95 با حضور دکتـر جلیل مکارم 

معاونـت درمـان، دکتر حسـین حسـینی داورانـی رییس بخش 

اورژانـس، دکتـر گنجعلیخـان مدیر درمان مجتمع و سـایر اعضا 

کمیته تشـکیل شد.

درایــن جلســه نهایــی شــدن پروتــکل پذیــرش بیماران از ســایر 

ــروه  ــی گ ــای تخصص ــت فلوه ــکل ویزی ــی، پروت ــز درمان مراک

ــرش  ــاماندهی پذی ــی س ــزارش نهای ــس و گ ــی در اورژان داخل

بیمــاران ســرپایی اتــاق عملهــای امــام و ولیعصــر )عــج( مــورد 

بحــث و بررســی قــرار گرفــت.

سـپس فلوچـارت پذیرش بیمـاران از سـایر مراکز درمانـی ارائه 

و در خصـوص آمـوزش آبشـاری بـه گروه هـای مختلـف تصمیم 

گرفته شـد.

همچنیـن پروتـکل ویزیـت فلوهـای تخصصـی گـروه داخلی در 

اورژانـس مـورد بحث قرار گرفـت و به دلیل کمبـود زمان ادامه 

بحـث به جلسـه بعد موکول شـد.

در پایان نیز گزارش نهایی سـاماندهی پذیرش بیماران سـرپایی 

اتاق عمل های امام و ولی عصر ارائه شد.

و @� آموز4ی 3جهیزات پز4كی  بیگزاری کلاس 
احیا در بیمارستان 4یيعتی

به همت دفتر پرستاری بیمارستان شریعتی کلاس آموزش استفاده 

از تجهیـزات پزشـکی و احیـا 31 خرداد 95 با حضور پرسـتاران در 

کلاس اورژانس برگزار شـد. 

در ایـن کلاس درس رضایـی سـوپروایزر آموزشـی بـه توضیحاتـی 

در خصوص آموزش کار با دسـتگاه شـوک و دسـتگاه مانیتورینگ 

پرداخـت و اشـکالات شـرکت کنندگان را در ایـن زمینـه رفع کرد.

در پایـان نمونـه سـؤالاتی درزمینـه توضیحـات ارائه شـده، بیـن 

شرکت کنندگان توزیع شد.
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اهدا جايزه به بیندگان مسابقات ورز4ی هفته @�
سلامت در معاونت غذاودارو

بـا اهـدا جایـزه از افراد اول تا سـوم مسـابقات طناب زنـی که به 

مناسـبت هفته سـلامت با شـعار غلبه بر دیابـت در معاونت غذا 

و دارو برگـزار شـد، تقدیر بـه عمل آمد.

از آنجا که یکی از ارکان اصلی برای حفظ سلامت و عدم ابتلا به 

بیماری ها به ویژه بیماری های غیرواگیر مانند دیابت داشتن تحرک 

بدنی و انجام مرتب ورزش است و ازآنجا که شعار امسال سازمان 

جهانی بهداشت غلبه بر دیابت است، معاونت غذا و دارو در راستای 

اشاعه فرهنگ با ارزش ورزش و جای دادن این باور در اذهان 

به  اقدام  رفت  بیماری ها  به جنگ  می توان  ورزش  با  که  عموم 

برگزاری مسابقه طناب زنی بین کارکنان خود کرد که از استقبال 

خوبی برگزار شد در پایان هم به افراد اول تا سوم این مسابقات 

جوایزی به رسم یاد بود تقدیم شد.

از منكی، ضامن بقای همه @� و نهی  امیبه معیوف 
احكام 4یيعت است

رابط نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشکده دندان پزشکی 

در جلسه تفسیر قرآن کریم این دانشکده، امربه معروف و نهی از 

منکر را ضامن بقای احکام شریعت و یکی از وظایف اولیه انبیای 

الهی معرفی کرد.

جلسه تفسیر قرآن کریم پس از اقامه نماز جماعت ظهر و عصر روز 

یکشنبه 6 تیر 95 در نمازخانه دانشکده دندانپزشکی برگزار شد.

در این جلسه حجت الاسلام والمسلمین سالمی با اشاره به آیه ی 41 سوره 

حج که »یاران خدا کساني هستند که هرگاه در زمین به آن ها قدرت 

بخشیدیم نماز را بر پا مي دارند و زکات را ادا مي کنند و امربه معروف و 

نهي از منکر مي نمایند« گفت: امربه معروف و نهی از منکر، ضامن بقای 

همه احکام شریعت و از وظایف اولیه انبیای الهی و سفیران آسمانی است.

وی افزود: امربه معروف و نهی از منکر شرایط و مراحلی دارد که 

آمران و ناهیان باید خود را به آن مجهز کنند.

رابط نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشکده دندان پزشکی 

در ادامه گفت: با توجه به آیه شریفه، مسئولیت اصلی مبارزه با 

آحاد  و وظیفه  مفاسد در همه حوزه ها حاکمان جامعه هستند 

جامعه، تذکر زبانی است.

وی در پایان با اشاره به اینکه در انجام این فریضه آنچه مهم است، 

نوع دوستی، مهربانی، خیرخواهی و اخلاص در است؛ اظهار داشت: باید 

توجه داشته باشیم که این امر در شریعت ما فریضه شمرده شده و 

بی تفاوتی به آن، فرد و جامعه را دچار خسران خواهد کرد.

يكی از صفات اصلی انسان قیآنی و يک مسلمان، @�
انفاق است

رابط نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشکده پرستاری و 

مامایی در جلسه تفسیر قرآن کریم در این دانشکده به بیان آثار و 

برکات انفاق پرداخت.

جلسه تفسیر قرآن کریم پس از اقامه نماز ظهر و عصر روز یک 

شنبه 6 تیر 95 در نمازخانه دانشکده پرستاری و مامایی برگزار شد.

در این جلسه حجت الاسلام والمسلمین شیرعلی  پور با اشاره به وجود 

حدود 70  کتاب مقدس؛ قرآن را وحی الهی و بدون تحریف دانست 

و گفت: برای این که راه درست و راستی را داشته باشیم نیاز به 

کتابی داریم که برای ما حکم قانون و هدایت گر را داشته باشد. 

فرق معجزه رسول اکرم )ص( که کتاب قرآن و متصل به وحی و 

کلام خداست با کتابی مانند انجیل و تورات و... این است که این 

معجزه کاملا قابل استناد و بدون هیچ گونه تحریف و دستبرد است.

وی با اشاره به اینکه قرآن کتابی که بیش از 1400 سال بدون 

تغییر مانده است؛ افزود: اما در مورد انجیل و تورات اینطور نیست 
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و این کتاب ها کلام علما وحواریون است که به دست رسیده است.

رابط نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشکده پرستاری و 

مامایی در بخش دیگری از سخنان خود با استناد به آیات آغازین 

سوره بقره گفت: یکی از صفات اصلی انسان قرآنی و یک مسلمان، 

انفاق است. این که از آنچه رزقش شده است، انفاق کند.

وی با اشاره به اینکه رزق چیزی است که از جانب خداوند برای 

هر انسانی مقدر شده است؛ گفت: رزق حتما لازم نیست که مال 

و ثروت باشد. ممکن است علم و اعتبار باشد. هر کدام از اینها 

می تواند نوعی رزق باشد. به طور مثال زمانی شما از اعتبار خودتان 

برای کمک به یک فرد برای گرفتن یک وام کمک می کنید؛ در این 

صورت نیز شما اعتبارتان را خرج کرده و اعتبارتان را انفاق کرده اید.

حجت الاسلام والمسلمین شیر علی پور در پایان به شرح مثال هایی 

از قرآن کریم در باب انفاق پرداخت.

سخنیاني حجت الاسلام والمسلمین خالصی نژاد @�
در دانشكده بهدا4ت

رابط نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشـکده بهداشت در 

جلسـه تفسیر قرآن کریم در این دانشکده به بیان اهمیت مرحله 

قلبی در مؤثر واقع شـدن امربه معروف و نهی از منکر پرداخت.

جلسـه تفسـیر قرآن کریم پس از اقامه نماز جماعت ظهر و عصر 

روز یکشنبه 6 تیر 95 در نمازخانه دانشکده بهداشت برگزار شد.

در ایـن جلسـه حجت الاسلام والمسـلمین خالصـی نژاد با اشـاره 

به آیه 110 سـوره آل عمران، »شما بهترین امتی هستید که براى 

اصلاح جوامع انسانی پدیدار شـده اید، به کار شایسته و پسندیده 

فرمان می دهیـد و از کار ناپسند و زشت بازمی داریـد و از روى 

تحقیق، معرفت، صدق و اخلاص به خدا ایمان می آوریـد. و اگر 

اهل کتاب ایمان می آوردند قطعاً براى آنان بهتر بود؛ برخی از آنان 

مؤمـن به قرآن و پیامبـر و بیشترشان فاسـق اند« گفـت: گذشـته 

از ارزشـمندی امربه معـروف و نهـی از منکر در جوامع انسـانی به 

خاطر ریشه های فطری و غریزی آن در انسان ها همچون نصیحت 

پـدران و مادران برای فرزنـدان در همه جوامع، باید گفت اهمیت 

امربه معـروف در آیـات و احادیـث به قـدری بـالا و رفیع اسـت که 

عـلاوه بـر تمجیـد عمومـی از امـت بـه خاطر انجـام ایـن فریضه 

بسـیار مهـم کـه در آیه ابتـدای مطلب آمده، دسـتور بـه اقدام به 

ایـن دو واجـب در امت اسـلامی توسـط عده ای خـاص که تحت 

حمایت جامعه و حکومت اسـلامی باشـند نیز صادرشـده اسـت.

وی افزود: از ظاهر کلمات قرآن و عترت علیهم السلام هم به خوبی 

فهمیـده می شـود که جایـگاه ایـن دو فریضه نـزد خداوند چقدر 

رفیع و ارزشـمند اسـت؛ همچنین مقایسـه ی شـگفت انگیزی که 

در نهج البلاغـه بیـن ایـن دو فریضـه با تمـام اعمال خیـر و حتی 

جهـاد درراه خـدا صـورت گرفته اسـت، به وضوح گویـای اهمیت 

فوق العـاده امربه معـروف و نهی از منکر اسـت.

رابط نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشـکده بهداشـت با 

اشـاره به آثار و برکات این فریضه بزرگ گفت: در منابع اسـلامی 

همچـون نهج البلاغـه بـرای امربه معـروف و نهـی از منکـر آثـار و 

برکات فراوانی ذکرشـده اسـت که ازجمله »اصلاح خود انسـان«، 

»شـرکت در پـاداش خیرات« و »نجـات از قهر خدا« به عنوان آثار 

معنـوی و »نـزول بـرکات« و »سـعادت جامعه انسـانی« به عنوان 

برکات مادی و اجتماعی شـایان توجه اسـت.

وی در ادامه با اشـاره به اینکه امربه معروف و نهی از منکر شـامل 

سـه مرحلـه »قلبی«، »زبانـی« و »عملی« اسـت؛ گفت: همچنان 

کـه در معـارف ثقلیـن، ایمـان که پذیـرش بندگی خداوند اسـت 

بـه سـه مرحلـه تقسیم شـده و از قلب شـروع می شـود و در زبان 

جاری شـده و سـپس در عمـل متکـی بـه مرحلـه قلبـی ظاهـر 

می گـردد امربه معـروف و نهـی از منکـر کـه یکـی از علامت های 

طاعـت الهـی کـه عمـل به اوامـر اوسـت، نیـز دارای همین سـه 

مرحله قلبی، زبانی و عملی است.

نمـاز و اعمـال عبـادی وقتـی در زندگـی مؤثی @�
اسـت که بتوانـد جلوی گناهـان انسـان را بگیید

حجت الاسلام والمسـلمین موسویان در مراسم احیای شب بیست 

و سـوم مـاه مبارک رمضـان در خوابگاه کوی، معیـار تأثیرگذاری 

اعمـال عبادی را میـزان جلوگیری این اعمال از گناه معرفی کرد.
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مراسـم احیای شـب بیسـت و سـوم ماه مبارک رمضان از ساعت 

22:30 سه شـنبه ٨ تیـر 95 در مسـجد امـام علـی علیه السـلام 

خوابـگاه کوی آغاز شـد.

پـس از مناجـات و قرائـت دعای جوشـن کبیر توسـط حـاج امیر 

کاتوزیان، حجت الاسلام والمسـلمین موسـویان در سخنانی اظهار 

داشـت: در روایات، ائمه اطهار شـب بیسـت و سـوم را به بیداری 

توصیه کرده اند؛ همچنین آورده شـده که در این شـب سوره های 

»عنکبـوت« و »دخـان« تـلاوت شـود تـا از فیض و برکات شـب 

نباشـیم. قدر بی بهره 

وی در ادامـه بـا اشـاره بـه حدیـث »مـن عرف نفسـه فقـد عرف 

ه - کسـی کـه خدا را بشناسـد خود را هم می شناسـد«، اظهار  ربّـ

داشـت: اگـر کسـی می خواهـد بـه خـدا تقـرب پیـدا کنـد بایـد 

خودش را بشناسـد.

حجت الاسلام والمسـلمین موسـویان در بخش دیگری از سـخنان 

وا کَالَّذِینَ نَسُـوا  خـود بـا اشـاره به آیه 19 سـوره حشـر »لَا تَکُونُـ

اللَّهَ - همچون کسـاني که خدا را فراموش کردند نباشـید«؛ اظهار 

داشـت: کسـانی خودشـان را فرامـوش می کنند که به خودشـان 

ندارند. معرفت 

پـس از سـخنرانی، مداحـی توسـط کربلایی منصور عـرب، مداح 

اهل بیت علیهم السـلام انجام شـد و در خاتمه مراسـم، آیین قرآن 

به سر توسط حجت الاسلام والمسلمین موسویان برگزار شد.

بیگزاري کارگاه آموز4ـی 3أثیی نماز در انسـان @�
در بیمارستان رازی 

بـه همـت مرکـز فرهنگی قـرآن و عتـرت نهـاد نمایندگـی مقام 

معظـم رهبـری در دانشـگاه، جلسـه آموزشـی بـا موضـوع تأثیر 

نمـاز در انسـان در بیمارسـتان رازی برگزار شـد.

در این کارگاه آموزشی که روز شنبه 29 خرداد 95 در بیمارستان 

رازی برگزار شـد، دکتـر محمدجعفر غفرانـی، عضو هیئت علمی 

دانشـگاه تهـران و پژوهشـگر قرآنـی در ابتـدای سـخنان خود با 

اشـاره بـه تأثیـرات اقامـه نمـاز از منظـر آیـات و روایـات اظهار 

داشـت: دوری از عصبانیـت، کبـر، بخـل و حـرص و همچنیـن 

رسـاندن انسـان به کمـال ازجمله آثـار و برکات نماز اسـت.

وی افـزود: نمـاز تقـرب به خـدا را تضمین می کنـد و ارزش های 

دینـی را در زندگـی انسـان متجلـی می سـازد؛ همچنیـن نمـاز 

جان آفریـن و حیات بخـش اسـت )حی علی الصلوه(، سرچشـمه 

همـه کارهای خوب اسـت )حـی علی الفـلاح( و به طورکلی نماز 

بهتریـن چیزی اسـت که در آفرینش طرح شـده اسـت.

وی در ادامـه بـا اشـاره بـه آیـه 40 سـوره ابراهیـم - پـروردگارا 

مـرا برپاکننـده نمـاز قـرار ده و از فرزنـدان مـن نیـز چنین کن 

پـروردگارا دعـاي )مـا را( بپذیـر- گفـت: پس دعای مـا باید این 

باشـد که مـا از نمازگـزاران واقعی باشـیم.

وی در پایـان بـا اشـاره بـه آیـات 2 و 3 سـوره مؤمنـون اظهـار 

داشـت: خداونـد متعـال در ایـن دو آیـه مؤمنـان را افـرادی بـا 

خشـوع و نیـز مراقـب نماز معرفـی می کند پس ما نیـز باید در 

نمازمان خاشع باشیم و از آن مراقبت کنیم.

عیـادت از بیمـاران بیمارسـتان فارابـی بـه @�
مناسـبت میـلاد امـام حسـن )ع(

در فرخنـده زادروز میـلاد کریـم اهل بیت، امام حسـن مجتبی )ع(، 

جمعی از مسـئولان و کارکنان بیمارسـتان فارابی از بیماران بستری 

عیادت کردند.

در پانزدهمیـن روز مـاه مبـارک مضـان و همزمـان با میـلاد امام 

حسـن مجتبـي )ع( علیـاری مدیر بیمارسـتان به همـراه اکبری 

مدیر پرسـتاری، حجت الاسـلام والمسلمین اصغری امام جماعت 
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ــار  اخبـ
ــاه کوتـ

4ــماره ممش
3یــی  ریش

و جمعـی از کارکنـان ایـن مرکـز روز سـه شـنبه اول تیـر 95 با 

حضـور در بخـش اورژانس از بیماران بسـتری عیـادت و با اهدای 

گل و بسـته فرهنگی از آنان دلجویی کردند. همچنین در حاشیه 

ایـن دیـدار از زحمات کارکنـان این بخش با اهـدای گل و کتاب 

تقدیـر به عمـل آمد. 

این برنامه به پیشنهاد کانون قرآن و عترت نهاد نمایندگی مقام 

معظم رهبری در دانشگاه به طور همزمان در تمامی بیمارستان 

های تابعه اجرا شد. 

امیبه معیوف و نهی از منكی به منزله يک پو4ش @�
اجتماعی بیای محافظت جامعه است

امام جماعت پردیس بین الملل دانشکده داروسازی در جلسه تفسیر 

فریضه  افراد جامع در  دانشکده تلاش آحاد  این  قرآن کریم در 

امربه معروف و نهی از منکر را مورد تأکید قرار داد.

جلسه تفسیر قرآن کریم پردیس بین الملل دانشکده داروسازی پس 

از اقامه نماز جماعت ظهر و عصر روز سه شنبه هشتم تیر 95 در 

نمازخانه این دانشکده برگزار شد.

در این جلسه، حجت الاسلام والمسلمین شریفی با ذکر آیه 104 

سوره آل عمران - و باید از میان شما طایفه ای باشند که مردم را 

به سوی خیر دعوت نموده، امربه معروف و نهی از منکر کنند و این 

طایفه همانا رستگارانند- گفت: مسئله امربه معروف و نهی از منکر در 

حقیقت به منزله یک پوشش اجتماعی برای محافظت جامعه است.

وی در ادامه با اشاره به اینکه امربه معروف و نهی از منکر دارای دو 

جنبه »فردی« و »اجتماعی« است؛ اظهار داشت: در جنبه فردی، 

هر کس موظف است به تنهایی ناظر اعمال دیگران باشد و در جنبه 

اجتماعی، امتی موظف اند برای پایان دادن به نابسامانی های اجتماعی 

دست به دست هم دهند و آن ها را برطرف سازند.

 وی در ادامه به تعریف این دو فریضه الهی پرداخت و گفت: معروف 

در لغت به معنای شناخته شده و منکر به معنای ناشناس است و 

ازآنجاکه فطرت انسانی با کارهای نیک و موردپسند آشنایی دارد 

به عنوان معروف تلقی می شوند و کارهای زشت و ناپسند اموری 

ناشناس هستند برای فطرت انسانی که به عنوان منکر تلقی می شوند.

حجت الاسلام والمسلمین شریفی در پایان به بیان جایگاه این دو 

فریضه در روایات پرداخت و گفت: پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله، 

را جانشینان خدا در زمین معرفی می کنند؛  به معروف  آمران 

همچنین امیر مؤمنان علی علیه السلام در بیانی، تمام کارهای خیر 

حتی جهاد درراه خدا را نسبت به امربه معروف، مثل رطوبت دهان 

نسبت به آب دریا تشبیه می کنند که این جایگاه والای این فریضه 

را در دستورات دینی ما نشان می دهد.

بهتیين امت ها، امتی است که در آن امیبه معیوف @�
و نهی از منكی انجام 4ود

امام جماعت بیمارستان رازی در جلسه تفسیر قرآن کریم در این 

بیمارستان، امربه معروف و نهی از منکر را ویژگی بهترین امت ها 

معرفی کرد.

جلسه تفسیر قرآن کریم بیمارستان رازی پس از اقامه نماز جماعت 

ظهر و عصر روز سه شنبه هشتم تیر 95 در نمازخانه این بیمارستان 

برگزار شد.

در این جلسه حجت الاسلام والمسلمین شجاعی با اشاره به آیاتی 

زیادی در  آیات  اظهار داشت: در قرآن کریم  از سوره آل عمران 

خصوص امربه معروف و نهی از منکر وجود دارد تا جایی که از 

دیدگاه قرآن، بهترین امت ها، امتی است که در آن امربه معروف و 

نهی از منکر انجام پذیرد.

وی در ادامه با اشاره به روایاتی از معصومین علیهم السلام در باب 

امربه معروف و نهی از منکر گفت: علاوه بر آیات قرآن کریم، در 

روایات معصومین علیهم السلام نیز تأکید فراوانی بر انجام این فریضه 

شده است تا جایی که اهمیت و جایگاه آن حتی از اعمالی چون 

جهاد درراه خدا بالاتر دانسته شده است.

امیبه معیوف و نهی از منكی يک مسئله فطیی و @�
درونی است و محدود به زمان و مكان خاصی نیست

امام جماعت بیمارستان امیراعلم در جلسه تفسیر قرآن کریم در 

این بیمارستان، امربه معروف و نهی از منکر را یک مسئله فطری و 
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غریزی معرفی کرد که ریشه در درون انسان ها دارد و محدود به 

زمان و مکان خاصی نیست.

جلسه تفسیر قرآن کریم بیمارستان امیراعلم پس از اقامه نماز 

جماعت ظهر و عصر روز سه شنبه هشتم تیر 95 در نمازخانه این 

بیمارستان برگزار شد.

حجت الاسلام والمسلمین خانی پور در این جلسه با اشاره به آیه ٨3 

سوره بقره - و به یاد آرید هنگامی که از بنی اسرائیل پیمان گرفتیم 

که هرگز جز خدا را نپرستید و به پدر و مادر و خویشان و یتیمان 

و مسکینان نیکی کنید و با مردم به زبان خوش سخن گویید و 

نماز را برپا دارید و زکات بپردازید سپس همه شما جز اندکی روی 

گردانیدید و شما )ذاتاً( روی گردانید- گفت: این آیه تأکید می کند 

با مردم با زبان نرم و نیکو سخن بگویید.

وی افزود: همه ما میدانیم که ازجمله وظایفی که خداوند بر عهده 

ما گذاشته است امربه معروف و نهی از منکر است و نه تنها وظیفه 

ما بلکه وظیفه انبیاء الهی نیز این دو امر مهم بوده است که آیه 

36 سوره نحل به این مسئله اشاره دارد.

امام جماعت بیمارستان امیراعلم با اشاره به این که امر به معرف و 

نهی از منکر یک مسئله فطری و غریزی است؛ اظهار داشت: این 

مسئله تشویق و هشدار، ریشه در درون انسان ها دارد و محدود 

به زمان و مکان خاصی نیست. مضافاً اینکه اصلًا این هشدار در 

برابر انحرافات، مختص انسان نیست چنانکه در قرآن نیز مشاهده 

می کنید در داستان حضرت سلیمان که مورچه ای با مشاهده سپاه 

حضرت، به سایر مورچگان هشدار داد که به لانه های خود بروند.

وی در ادامه با اشاره به اینکه بر طبق همین آیه شریفه، مسئله 

مهمی که در امربه معروف و نهی از منکر باید مراعات شود، استفاده 

از زبان نیکوست، گفت: اگر کسی بخواهد سخنان و دعوتش به حق، 

موردقبول واقع شود و بر دل مخاطب بنشیند، باید با زبانی نرم 

و بااخلاقی خوش او را دعوت کند؛ نه اینکه تا متوجه منکری از 

شخصی شدیم سریعاً به بدترین شکل با او برخورد کنیم.

حجت الاسلام والمسلمین خانی پور با اشاره به این نکته که اصل 

بعثت رسول مکرم اسلام )ص( برای تکمیل مکارم اخلاق است، 

گفت: در روایتی از رسول ختمی مرتبت داریم که »با مال و اموالتان 

نمی توانید مردم را دعوت به دین بکنید بلکه با اخلاقتان آن ها را 

به دین بخوانید.«

وی افزود: امربه معروفی که با تندخویی و تندی و بدزبانی همراه 

باشد نه تنها تأثیر ندارد بلکه ممکن است تأثیر عکس داشته باشد؛ 

چنانچه پیامبر گرامی اسلام فرمودند هرکه امربه معروف و نهی از 

منکر می کند باید شیوه اش نیز معروف باشد.

اگی کسی در بیابی معیوف و منكی احساسی ندا4ته @�
با4د، انسانیت او دگیگون 4ده 

امام جماعت بیمارستان فارابی در جلسه تفسیر قرآن کریم این 

بیمارستان، در خصوص آثار و برکات امربه معروف و نهی از منکر 

به بیان نکاتی پرداخت.

نماز  اقامه  از  فارابی پس  بیمارستان  قرآن کریم  تفسیر  جلسه 

جماعت ظهر و عصر روز سه شنبه هشتم تیر 95 در نمازخانه این 

بیمارستان برگزار شد.

حجت الاسلام والمسلمین اصغری در این جلسه با بیان روایتی از 

حضرت امیر مؤمنان علی علیه السلام اظهار داشت: حضرت می فرمایند 

هر کس منکر و خلافی را دید و قلباً از آن ناراحت شد، همانا از 

قهر خدا نجات پیداکرده و تن به سلامت برده است؛ و هر کس با 

زبان از کار خلاف نهی کرد، به پاداش رسیده است.

وی در ادامه با اشاره به روایتی از پیامبر اکرم )ص( که می فرماید 

بهترین مردم کسی است که مردم را به معروف دعوت کند؛ و 

برعکس؛ اظهار داشت: اگر کسی در برابر معروف و منکر هیچ گونه 

احساسی نداشته باشد، انسانیت او دگرگون شده است، به نحوی که 

دیگر حرف خیری را نمی پذیرد.

وی افزود: همان گونه که هر کس لباس می شوید، دست خودش 

نیز پاك می شود، کسی که مردم را به خیر دعوت می کند، به طور 

طبیعی سعی می کند تا خودش نیز به آن کاری عمل کند که به 

دیگران سفارش می کند.

حجت الاسلام والمسلمین اصغری در خاتمه اظهار داشت: هر کس 

مردم را به کار خیر راهنمایی و سفارش و دعوت کند و مردم به 

خاطر دعوت او آن کار را انجام دهند، دعوت کننده در پاداش شریك 
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می شود؛ بدون آنکه از اجر دیگری کاسته شود و کسی که دیگری 

را به کار خلاف و انحراف دعوت کند، در کیفر مفاسد او شریك 

خواهد شد.

حفظ وحدت اجتماعی بدون نظارت عمومی ممكن @�
نیست

امام جماعت بیمارستان بهارلو در جلسه تفسیر قرآن کریم در 

این بیمارستان، امربه معروف و نهی از منکر را ضامن حفظ وحدت 

جامعه معرفی کرد.

نماز  اقامه  از  بهارلو پس  بیمارستان  قرآن کریم  تفسیر  جلسه 

جماعت ظهر و عصر روز سه شنبه هشتم تیر 95 در نمازخانه این 

بیمارستان برگزار شد.

در ایـن جلسـه حجت الاسلام والمسـلمین داوری بـا اشـاره بـه 

اینکـه در آیـات متعددی از قـرآن کریم، مسـئله امربه معروف و 

نهـی از منکـر به منزلـه یـک پوشـش اجتماعی بـرای محافظت 

اجتماع معرفی شـده اسـت؛ اظهار داشت: حفظ وحدت اجتماعی 

بـدون نظـارت عمومی ممکن نیسـت و اگر مسـئله امربه معروف 

و نهـی از منکـر در جامعـه در میان نباشـد، عوامـل مختلفی که 

باعـث بقـای وحـدت اجتماعی هسـتند، ریشـه های اجتماعی را 

می خورنـد و آن را از هم متلاشـی می سـازند.

وی در ادامه با اشاره به اینکه اگر این فریضه به صورت اجتماعی 

انجام شود، چون جنبه دسته جمعی دارد، شعاع قدرت آن وسیع 

است؛ گفت: در آیات قرآن کریم همواره تأکید به انجام این فریضه 

به صورت جمعی شده است و در این حالت امتی برای پایان دادن 

به نابسامانی های اجتماع دست به دست هم می دهند و با یکدیگر 

تشریک مساعی می کنند و این عمل شکل واجب کفایی به خود 

می گیرد و چون جنبه دسته جمعی دارد و شعاع قدرت آن وسیع 

است، طبعاً از شئون حکومت اسلامی محسوب می شود.

حجت الاسلام والمسلمین داوری در پایان سخنان خود با این نکته 

از  با فساد و دعوت به سوی حق  این دو شکل مبارزه  اشاره که 

شاهکارهای قوانین اسلامی محسوب می شود اظهار داشت: این 

شکل معرفی، مسئله تقسیم کار در سازمان حکومت اسلامی و لزوم 

تشکیل یک گروه نظارت بر وضع اجتماعی و سازمان های حکومت 

را مشخص می سازد.

امیبه معیوف و نهی از منكی باعث ر4د و سلامت @�
جامعه می 4ود

امام جماعت خوابگاه انقلاب در جلسه تفسیر قرآن کریم در این 

خوابگاه، امربه معروف و نهی از منکر را فریضه ای معرفی کرد که 

باعث رشد و سلامت جامعه خواهد شد.

جلسه تفسیر قرآن کریم خوابگاه انقلاب پس از اقامه نماز جماعت 

مغرب و عشا روز چهارشنبه نهم تیر 95 در نمازخانه این خوابگاه 

برگزار شد.

حجت الاسلام والمسلمین خان محمدیان در این جلسه با اشاره به 

اینکه تکالیف انسان در دو حوزه اختصاصی و عمومی تقسیم بندی 

می شود؛ اظهار داشت: تکالیف اختصاصی باعث رشد فرد می شود و 

فقط بر عهده خود اوست مانند نماز و روزه و زکات و... ولی خداوند 

متعال در قرآن کریم  از یک وظیفه عمومی حرف می زند که باعث 

رشد و سلامت جامعه می شود.

وی در ادامه با اشاره به سوره توبه گفت: خداوند در سوره توبه 

می فرماید که تمام مردان و زنان باایمان، نسبت به یکدیگر حق 

ولایت دارند تا یکدیگر را به معروف سفارش کنند و از منکر بازدارند.

امام جماعت خوابگاه انقلاب در ادامه اظهار داشت: همان طور که 

آن تکالیف اختصاصی و فردی باعث رشد و سلامت جسم و روح 

افراد می شود این وظیفه مهم عمومی هم باعث رشد و سلامت 

جامعه و باعث بیداری و آگاهی جامعه می شود.

وی در پایان سخنان خود گفت: قرآن کریم اولین وظیفه انبیاء 

الهی را دو چیز معرفی می کند؛ »بندگی خدا« که بزرگ ترین معروف 

است و پیامبران الهی مردم را امر به یکتاپرستی می کردند و نیز 

»بر حذر داشتن از طاغوت ها« به عنوان بزرگ ترین منکر و اگر شما 

دوستان نسبت به هم اتاقی، هم دانشگاهی، خانواده احساس مسئولیت 

می کنید نباید از این وظیفه مهم غافل باشید.
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3وصیه به صبی و حق، همان امیبه معیوف و نهی @�
از منكی است

بین الملـل  امـور  و  عمومـی  روابـط  امـام جماعـت سـاختمان 

دانشـگاه در جلسـه تفسـیر قـرآن کریـم در این مرکز، بـه بیان 

نکاتـی در خصـوص ارزش و جایـگاه صبر به عنـوان یک معروف 

پرداخت. در جامعـه 

جلسـه تفسـیر قـرآن کریـم سـاختمان روابـط عمومـی و امـور 

بین الملـل دانشـگاه پـس از اقامه نماز جماعت ظهـر و عصر روز 

سه شـنبه هشـتم تیـر 95 در نمازخانـه ایـن مرکز برگزار شـد.

در ایـن جلسـه حجت الاسلام والمسـلمین آجرلـو بـا اشـاره بـه 

سـوره عصـر - بـه عصر سـوگند، کـه انسـان ها همـه درزیان اند. 

مگـر کسـاني کـه ایمـان آورده و اعمـال صالـح انجـام داده اند و 

یکدیگـر را به حـق سـفارش کـرده و یکدیگـر را بـه شـکیبایی و 

استقامت توصیه نمود- گفت: در قرآن کریم معروفات و منکرات 

زیـادی بیان شـده اسـت که یکی از انـواع معروفات صبر اسـت.

وی در ادامـه بـا اشـاره بـه اینکـه توصیه بـه صبر و حـق، همان 

امربه معـروف و نهـی از منکـر اسـت؛ گفـت: همیـن واجبـی که 

متأسـفانه امـروزه کمرنگ شـده چنـان جایگاه رفیعـی دارد که 

حضـرت امیرالمونیـن )علیه السـلام( در نهج البلاغـه دربـاره آن 

می فرمایـد: »همـه کارهـاى خـوب و جهـاد درراه خـدا در برابر 

امربه معـروف و نهـی از منکـر چـون قطـره ای اسـت در دریـاى 

عمیق«.

حجت الاسلام والمسـلمین آجرلـو در پایان با اشـاره به اینکه صبر 

به عنـوان یـک معروف، قطعاً دارای پاداشـی در نزد خداوند متعال 

اسـت؛ گفت: خدا در قرآن، در رابطه با پاداش صابران می فرمایند 

صابران اجر و پاداش خود را بی حساب دریافت مي  دارند.

3یک امیبه معیوف و نهی از منكی باعث 3سلط @�
ا4یار و بدکاران خواهد 4د

امــام جماعــت پردیــس بین الملــل دانشــکده دندانپزشــکی در 

جلســه تفســیر قرآن کریم در این دانشــکده، تــرک امربه معروف 

و نهــی از منکــر را ســبب تســلط اشــرار و بــدکاران در جامعــه 

ــی کرد. معرف

ــکده  ــل دانش ــس بین المل ــم پردی ــرآن کری ــیر ق ــه تفس جلس

دندانپزشــکی پــس از اقامــه نمــاز جماعــت ظهــر و عصــر روز 

چهارشــنبه نهــم تیر 95 در نمازخانه این دانشــکده برگزار شــد.

حجت الاسلام والمسـلمین طیبـی در ایـن جلسـه بـا اشـاره بـه 

اینکـه امربه معروف و نهی منکر از فروع دین مبین اسـلام اسـت؛ 

اظهـار داشـت: در مقام عمـل اجرای این فریضه باعث برپا شـدن 

واجبـات، از بیـن رفتـن منکرات و برقـراری امنیت و آسـایش در 

جامعـه می شـود و اجـرای صحیـح آن به منزلـه واکسیناسـیون 

جامعـه و جلوگیـری از ابتلا به بیماری های روحی و روانی اسـت؛ 

بـر ایـن اسـاس امربه معـروف و نهـی از منکـر برای همـه جوامع 

ضرورت تـام دارد.

وی در ادامــه بــا اشــاره بــه آیه 71 ســوره توبــه - مــردان و زنان 

بــا ایمــان ولــی )و یار و یــاور( یکدیگرنــد، امربه معــروف و نهی از 

منکــر می کننــد، نمــاز را برپــا می دارنــد و زکات را می پردازنــد 

و خــدا و رســولش را اطاعــت می کننــد- گفــت: افــراد مؤمــن 

بــه سرنوشــت یکدیگــر علاقه منــد بــوده و به منزلــه یــك پیکــر 

می باشــند و پیونــد سرنوشــت آن هــا موجب می شــود کــه تخلف 

ــه  ــذارد؛ چنان ک ــر بگ ــه تأثی ــرد، در کل جامع ــك ف و انحــراف ی

یــك بیمــاری واگیــر درصورتی کــه معالجــه نگــردد، از فــرد بــه 

جامعــه ســرایت نمــوده و ســلامت آن را بــه خطــر می انــدازد.

حجت الاسلام والمسـلمین طیبـی در پایـان با اشـاره بـه روایتی 

از پیامبـر اکـرم )صلی اللـه علیـه وآلـه( اظهـار داشـت: حضـرت 

می فرماینـد »بایـد امربه معـروف و نهـی از منکـر کنیـد، وگرنـه 

خداونـد، بـدکاران شـما را بـه شـما مسـلط می کنـد و ازآن پس 

نیـکان شـما هر چـه دعا می کنند مسـتجاب نمی شـود. ]مجمع 

الزوائـد، ج 7، ص 266[« کـه مقصـود از مسـلط شـدن بدکاران 

ایـن اسـت کـه هیبـت و شـکوه مؤمنـان در نظـر اشـرار از بین 

آن هـا  از  و  نمی دهنـد  آن هـا  بـه  اهمیتـی  درنتیجـه  مـی رود 

نمی ترسند.
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مشیکان در لبه پی3گاه دوزخ آرزوی بازگشت به دنیا 
و دخول در جمع مؤمنین را می کنند

امـام جماعـت خوابـگاه حافظیه در جلسـه تفسـیر قـرآن کریم 

در ایـن خوابـگاه، به توصیـف وضعیت مشـرکان و گناهکاران در 

قیامـت پرداخت.

جلسـه تفسـیر قـرآن کریم خوابـگاه حافظیه، پـس از اقامه نماز 

جماعت مغرب و عشـا روز سه شـنبه هشـتم تیر 95 در نمازخانه 

این خوابگاه برگزار شـد.

حجت الاسلام والمسـلمین حکم آبادچی در این جلسـه با اشـاره 

بـه آیه 27 سـوره انعام - اگـر )حال آن ها را( ببینـي هنگامی که 

در برابـر آتـش ایسـتاده اند که مي گوینـد ای کاش )بـار دیگر به 

دنیا( بازمی گشـتیم و آیـات پروردگارمـان را تکذیب نمي کردیم 

و از مؤمنـان مي شـدیم- گفـت: در این آیه و آیـه بعد صحنه  اى 

از نتایـج اعمـال مشـرکین مجسـم گردیده اسـت تـا بدانند چه 

سرنوشـت شـومی در پیـش دارنـد و بیدار شـوند یـا لااقل وضع 

آن هـا عبرتی براى دیگـران گردد.

وی افــزود: وقتــی مشــرکین در لب پرتگاه دوزخ قــرار می گیرند، 

بــا دیــدن آتــش، آنچــه در دنیــا پنهــان می داشــتند برایشــان 

ظاهــر می شــود و همیــن ظهــور وادارشــان می کنــد کــه 

آرزوى برگشــتن بــه دنیــا و ایمــان بــه آیــات خــدا و دخــول در 

جماعــت مؤمنیــن کننــد.

حجت الاسلام والمسلمین حکم آبادچی تصریح کرد: آرزوى برگشتن 

براى ایمان و اعمال صالح کاملًا بیجا و بی اساس است، زیرا این 

افراد عوض نشده اند و همان افرادى هستند که بودند و اعمال 

آن ها همان است که آشکار شده است، اگر برگردند به عالم دنیا، 

باز برنامه خودشان را که دل خواه و به اقتضاى طبیعت و صفات 

نفسانی است تکرار می  کنند.

پیامبی اکیم و معصومین بزرگ 3یين آمیان به @�
معیوف و ناهیان از منكی هستند

امام جماعت مسجد المهدی )عج( مجتمع بیمارستانی امام خمینی 

)ره( در جلسه تفسیر قرآن کریم در این بیمارستان، وجود مبارک 

پیامبر اکرم و معصومین علیهم السلام را بزرگ ترین آمران به معروف 

و ناهیان از منکر معرفی کرد.

جلسه تفسیر قرآن کریم مجتمع بیمارستانی امام خمینی )ره( 

پس از اقامه نماز جماعت ظهر و عصر روز چهارشنبه نهم تیر 95 

در مسجد المهدی )عج( این بیمارستان برگزار شد.

حجت الاسلام والمسـلمین گیلانـی در ایـن جلسـه بـا اشـاره به 

آیـات و روایـات در خصـوص امربه معروف و نهـی از منکر اظهار 

داشـت: اولین آمر بـه  معروف خود ذات مقدّس پروردگار اسـت؛ 

چنانچـه در آیه 90 سـوره نحل می فرماید »اِنَّ اللـهَ یَأمُرُ باِلعَدلِ 

وَ الِاحسـانِ وَ ایتآئِ ذِی القُربی وَ یَنهی عَنِ الفَحشـآءِ وَ المُنکَرِ وَ 

البَغی - خداوند به عدل و احسـان و بخشـش به نزدیکان فرمان 

می دهـد؛ و از فحشـا و منکـر و سـتم، نهـی می کنـد؛ خداوند به 

شـما اندرز می دهد، شـاید متذکّر شـوید!«.

از منکر است؛ معروف ها  ناهی  و  به معروف  آمر  افزود: خدا  وی 

مشخص شده و منکرها نیز معلوم شده اند.

حجت الاسلام والمسلمین گیلانی با اشاره به آیه 157 سوره اعراف 

اظهار داشت: وجود مقدّس پیامبر معظّم اسلام )صلی الله  علیه  و آله( 

از برترین آمران به معروف و ناهیان از منکر است و خداوند در آیه 157 

سوره اعراف »یَأمُرُهُم باِلمَعروفِ وَ ینهاهُم عَنِ المُنکَر« به این نکته اشاره 

می کند؛ همچنین پس از پیامبر، ائمّه )علیهم السلام( بزرگ ترین آمران 

به معروف و ناهیان از منکر در جامعه به شمار می روند.

وی در پایان پیرامون آثار و مراتب امربه معروف و نهی از منکر در 

خانواده و اجتماع به ارائه نکاتی پرداخت.
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